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Президент 
асым-Жомарт То�аев 
пре зиденттерді� Шолпан-Ата �ала сын-
да �ткен «Орталы� Азия – Еуропалы� 
Ода�» форматында"ы екінші кездесуіне 
�а тысты.

Мемлекет басшысы Орталық Азия елдері бұ-
рын-соңды болмаған геосаяси шиеленіске қа ра-
мас тан, аймақтық диалогті күшейткеніне риза шы-
лы ғын білдірді. Оның пікірінше, бұл істе Еуропа-
лық Одақтың атқарған р"лі зор.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың пікірінше, Орталық 
Азия мен Еуроодақ арасындағы ынтымақтастықтың 
перспективасы мол. 

– 'ткен жылдың қорытындысы бойынша Еу-
ро падан Қазақстанға тартылған инвестиция 
23 пайыз ға артып, 12,5 миллиард долларға жетті. 
Тәуел сіздік жылдарында біз шетелден 350 мил-
лиард доллардан астам тікелей инвестиция тарт-
тық. Оның жартысына жуығы Еуроодақ елдеріне 
тие сілі. Еуропалық Одақ – Қазақстанның ең ірі 
сау да серіктесі. Біздің сыртқы саудамыздың 
40 пайыз дан астамы осы ұйымның үлесіне тиесілі. 
Был тыр Қазақстанның Еуроодақ елдерімен "зара 
тауар айналымы 40 миллиард долларды құрады. 
2025 жылға қарай бұл к"рсеткішті 50 миллиард 

дол ларға жеткізу үшін бізде барлық мүмкіндік бар 
деп санаймын, – деді Президент.

Мемлекет басшысы Қазақстанда Shell, Eni, Total, 
Air Liquide, Alstom, Siemens және басқа да тран-
сұлттық корпорацияларды қоса алғанда, еуро па лық 
капиталдың үлесі бар үш мыңнан астам ком пания 
жұмыс істейтінін атап "тті.

– Біздің жан-жақты серіктестігіміз сирек кез-
де сетін металдарды және «жасыл» сутегіні "ндіру 
ст ратегиялық маңызды әрі перспективті сала лар-
дағы жаңа келісімдермен нығайып келе жатқанын 
ерек ше атап "ткім келеді. Svevind неміс-швед 
ком паниясы Қазақстанда жел және күн электр 
стан саларын орнататын және үш миллион тонна 
«ж асыл» сутегін "ндіретін зауыт құрылысын бас-
тады. Бұл – серпінді жобалардың бірі, сондай-ақ 
Еуроодақтың осы "німге деген қажеттілігінің ша-
мамен 20 пайызын құрайды. Былтыр қараша 
айын да Еуропалық Комиссияның Президенті 
Урсула фон дер Ляйенмен бірге Тұрақты шикізат, 
ак кумуляторлар және жаңғыртылатын сутектің 
құ нын жасақтау тізбегі бойынша стратегиялық 
серік тестік туралы меморандумға қол қойдық, – 
де ді Мемлекет басшысы.

(Жалғасы 2-бетте)
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АЙМАҚТЫҚ ДИАЛОГТІҢ 
ЖАҢА ФОРМАТЫ

 Парламент Мәжілісіндегі «AMANAT» фракциясыны� ке�ейтілген жиынында 
«Халы�ты� табысын арттыруды� 2029 жыл"а дейінгі ба"дарламасын» ж,зеге 
асыруды� тиімділігі тал�ыланды.


асиетті /улиеата 
��ірі – �1нды жәдігерлерге 
бай мекен. Тасын т,ртсе 
тарихы к�рінетін �лкеде 
к�не �алашы�тарды� да 
саны аз емес. Кейінгі 
жылдары археологтер 
есте жо� ескі заманнан 
сыр шертетін тарихи 
ша5арларды� ,стінен 
т,сіп, оны топыра�тан 
аршып, к�пке танытуда. 
Міне, сондай �алашы�ты� 
бірі жуырда Жамбыл 
ауданыны� 
аракемер 
ауылынан табылды.

Аутизм деген с�зге ,рейлене �араймыз. Біра� к,н сайын гаджетті� алдында телміріп 
отыру ды �алыпты жа"дай санап, смартфонсыз бір са"ат �алудан �ор�амыз. 8алымдар ми 
�ызметі б1зылуыны� жа�а, әлі зерттелмеген т,рін «цифрлы аутизм» деп ба"а берген. Я"ни, 
ком пьютер, гаджетте тәулігіне 4 са"аттан арты� отыратын балалар мен ересектерді� 
бойынд а аутизмге 1�сас белгілер пайда болады.

ТАБЫС АРТСА, 
ТҰРМЫС ТА ТҮЗЕЛЕДІ

ЖАМБЫЛ ЖЕРІНЕН ТАБЫЛҒАН
ҚҰНДЫ ЖӘДІГЕРЛЕР

«ЦИФРЛЫ АУТИЗМ»:
ШЫНАЙЫ ӨМІРДЕН АЛЫСТАП КЕТКЕНДЕР

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ
ШАРЛЬ МИШЕЛЬМЕН КЕЗДЕСТІ

ЛЕЙДЕНДЕГІ ӘУЕЗОВ
САЛТАНАТЫ
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МЫҢ АЙЛАЛЫ АЛАЯҚТАР 
АЙЫЛЫН ЖИМАЙДЫ
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«Орталы� Азия – Еуропалы� Ода�» сам-
миті аясында Мемлекет басшысы Еуропалы� 
ке�ес президенті Шарль Мишельмен кездесу 
�ткізді.

Қасым-Жомарт Тоқаев Шарль Мишельге іл-
ти пат білдіре отырып, Қазақстан Еуропалық Одақ-
пен стратегиялық серіктестікке баса мән беретінін 
атап "тті. Еліміздің Еуропалық Одақпен жасаған 
Кеңей тілген серіктестік және ынтымақтастық 

тура лы келісімі берік қарым-қатынастардың жаңа 
ке зеңіне жол ашты. Бүгінде Еуроодақ – Қазақ-
стан ның жетекші сауда серіктесі және эконо мика-
мыз дың ең ірі инвесторы. 

'з кезегінде Шарль Мишель Еуроодақ пен 
Қа зақ стан арасындағы ынтымақтастықтың қар-
қын ды дамып келе жатқанын жоғары бағалап, 
"за ра қарым-қатынасты одан әрі дамыту үшін 
бір лесе жұмыс істеу керек екенін атап "тті.

Сондай-ақ олар жаһандық және "ңірлік күн 
тәртібіндегі мәселелер ж"нінде пікір алмасты.

Партияның «Халықпен бірге!» сайлауалды бағ-
дарламасының негізгі басымдығының бірі – аза-
маттардың әл-ауқаты мен табысын арттыру. Бағ-
дар ламаның жүзеге асырылу барысын депутаттар 
ал дында Ұлттық экономика министрі Dлібек 
Қуан тыров баяндады.

«2029 жылға қарай 3,3 млн адамды жұмысқа 
ор наластыру жоспарлануда. Бұл жоспар ұлттық 
жо баларды жүзеге асыру, бос орындарға жұмысқа 
ор наластыру, әкімдіктер күшімен 10 мың адамға 
100 жаңа жұмыс орнын ашу және кәсіпкерлік бас-

та малар есебінен жүзеге асырылады. «Ауыл ама-
на ты» жобасы аясында 17 мың шағын несие беру 
жос парланып отыр. Бұл 2029 жылға дейін 350 
мың нан астам жұмыс орнын ашуға мүмкіндік 
бере ді», – деді министр.

Ал депутат Юлия Кучинская болса, мемлекеттік 
органдар сүйенетін статистикалық ақпараттың 
нақ тылығына, сондай-ақ декларацияланған жұ-
мыс сыздық деңгейі дерегінің анық-қанығына 
күмән келтірді.

(Жалғасы 3-бетте)
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САЯСАТ

ЕРКІН ЭКОНОМИКАЛЫҚ АЙМАҚ 
ТУРАЛЫ ЗАҢДЫ МАҚҰЛДАДЫ

БОЧЧАДАН 
ЕЛ ЧЕМПИОНАТЫ БАСТАЛДЫ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата отырысы �тті. Онда 
сенаторлар к�н тәртібіне шы�арыл�ан 
за�дарды �арап, �здеріні� депутатты� 
сауалдарын жолдады.

Отырыс барысында палата депутаттары 
«2010 жылғы 18 маусымдағы Кеден одағының 
кедендік аумағындағы еркін (арнайы, ерекше) 
экономикалық аймақтар және еркін кедендік 
аймақтың кедендік рәсімі мәселелері ж�ніндегі 
келісімге �згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заңды қарап, мақұлдады.

Заң ЕАЭО шеңберінде құқықтық негіз құрайтын 
халықаралық шартты жетілдіруге арналған. Атап 
айтқанда, келісім арқылы Кеден одағының кедендік 
аумағындағы еркін экономикалық аймақтардың 
жекелеген мәселелерін қосымша реттеу ұсынылып 
отыр. Хаттама нормаларына сәйкес еркін (арнайы, 
ерекше) экономикалық аймақтардың аумағы 
Кедендік одақтың кедендік аумағының б�лігі болып 
саналады. Ал порт және логистикалық АЭА шектері 
Кедендік одақтың кедендік шекарасы болып 
табылады. Бұдан басқа, еркін кедендік аймақ рәсімі 
қолданылатын АЭА аумағы АЭА қай мүше мемле-
кеттің жерінде құрылған болса, сол елдің заңнама-
сына сәйкес айқындалады.

Сонымен қатар сенаторлар «1998 жылғы 24 
қыркүйектегі Қазақстан Республикасы мен Қасиетті 
Тақ арасындағы <зара қатынастар туралы келісімге 
Қосымша келісімді ратификациялау туралы» заңды 
мақұлдады. Бұл құжат католик шіркеуі қызметкер-
лерінің санаттарын нақтылайды. Сондай-ақ дін 
қызметкерлерінің ел аумағында болуының құқықтық 
тетіктерін жетілдіреді.

«Былтыр елімізде =лемдік және дәстүрлі діндер 
лидерлерінің VII съезі �ткені белгілі. Съезге қатысу 
үшін Қазақстанға әлемдік деңгейдегі дін к�шбасшы-
лары келді. Бүгін мақұлданған қосымша келісім Рим 
Папасы Франсцисктің сол кездегі ресми сапары 

аясында жасалған болатын. Алдағы уақытта осы 
құжат Қазақстан мен Қасиетті Тақ арасындағы ын-
тымақ тастықты одан әрі нығайтуға �з септігін 
тигізеді деп сенеміз», – деді Мәулен =шімбаев.

Отырыс кезінде сенаторлар депутаттық сауал-
дарын жолдады.

=ли Бектаев «Қант саласын дамытудың 2022-
2026 жылдарға арналған кешенді жоспарын» қайта 
қарау және қанттың баламалы, оңтайлы �ндірісін 
енгізу қажет екенін атап �тті. Депутат мұндай қадам 
халықты қанттың қажетті к�лемімен қамтамасыз 
етіп, импорт деңгейін т�мендетеді деп есептейді.

Андрей Лукин астық контрабандасының сал-
дарынан ел бюджеті жүздеген миллион теңгеден 
қағылып отырғанын айтты. Депутат мұндай мәселені 
шешу үшін «контрабанда» мен «жалтару» қылмыстық 
құқықбұзушылық белгілерін ажырату, ЕАЭО 
елдерінен әкелінетін тауарларды есепке алу және 
бақылау процесін цифрландыру, сондай-ақ тауар-
лар дың к�леңкелі айналымының жолын кесу 
бағытындағы жұмысты күшейту керегін тілге тиек 
етті.

Ақмарал =лназарова �з сауалында Алматыдағы 
Педиатрия онкологиялық орталығының медицина-
лық жабдықтары әбден тозғанын айтып, дабыл 
қақты. Соған байланысты сенатор Үкіметті Педиа-
трия және балалар хирургиясы ғылыми орталығының 
жанындағы балалар онкогематологиясының жеке 
корпусын салуға және медициналық жабдықтар 
пар кін жаңартуға қаражат б�луді жеделдетуге ша-
қырды.

Ольга Булавкина Шығыс Қазақстан облысындағы 
су қоймаларының апатты жағдайына алаңдаушылық 
білдірді. Соның салдарынан маңайдағы елді мекен-
дерді су басу қаупі жоғары болып отыр. Ол жерлерде 
15 мың тұрғын тұратынын айтқан сенатор мәселені 
шешу үшін шаралар кешенін ұсынды.

Талғат Жүнісов Ақмола облысындағы ауызсу 
тапшылығына қатысты мәселені к�теріп, Нұра су 
құбырын жаңғырту ж�нінде ұсыныс жасады.

<з с�зінде Мәулен =шімбаев федерацияның 
жүйелі жұмысының нәтижесінде қысқа мерзімнің 
ішінде еліміздің ірі қалаларында үйірме-филиалдар 
ашылғанын айтты.

Сондай-ақ Сенат Т�рағасы турнирге қатысу-
шы лар елімізде бұқаралық спортты дамытуға үлкен 
үлес қосып отырғанын және бұл бағыт Мемлекет 
басшы сының басты назарында екенін атап �тті. 
Ерекше қажеттілігі бар азаматтарды қолдау және 
әр адам �зін жайлы сезінетін кедергісіз орта құру 
бағытындағы кешенді жұмыс – ел Президентінің 
бастамасымен қолға алынған реформалардың күн 
тәртібіндегі маңызды міндеттердің бірі.

«Қазір елімізде инклюзивті, кедергісіз орта құру 
үшін барлық жағдай жасалуда. Осы жолда берік 
институционалды негіз қалыптасып жатыр. Бұл 
сала Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың үнемі басты назарында. Президентіміздің 
тапсырма сы бойынша осы бағытта ауқымды 
жұмыс атқарылып келеді. Соның аясында балалар 
мен ересектердің сапалы білім мен медициналық 
қызмет алуына және спортпен шұғылдануына 
тиісті жағдай жасалып жатыр. Осы орайда инкл-
юзивті спорт түрлерін дамыту тең мүмкіндік-
тер қо ғамын құруға сомды үлесін қосады деп 
сенемін», – деді Мәулен =шімбаев.

Сонымен қатар палата Спикері бочча еліміз 
үшін жаңа әрі қарқынды дамып келе жатқан спорт 
түрі екеніне назар аударды. Соған қарамастан 

Қазақстан бочча федерациясы екі жылдың ішінде 
белгілі бір жетістіктерге қол жеткізді.

«Биыл біз ресми түрде Халықаралық федерация-
ның мүшесі болдық. Бұл біздің спортшылары-
мыздың ірі халықаралық сайыстарға қатысуына 
жол ашады. Алдымызда Паралимпиадалық 
ойындарға қатысу сияқты нақты мақсат-міндеттер 
тұр. Қазірдің �зінде елімізде боччадан ұлттық 
құрама жасақталды. Осы чемпионаттың қоры тын-
дысы бойынша бас командамыз жаңа спортшы-
лармен толығады. Осындай креативті және тату 
командамен бірге болғаным үшін қуаныштымын. 
Алдағы уақытта да елімізде инклюзивті спорт 
түрлерін дамыту жолында бәріміз бірлесіп, нәти-
желі жұмыс істейміз деп сенемін», – деді Мәулен 
=шімбаев.

Сондай-ақ ол Сенат спортшыларға қолдау к�р-
се туді жалғастыра беретінін айтты.

Жалпы, боччадан ел чемпионатына мүгедектігі 
бар 400-ден астам бала мен ересек жиналды. Олар-
дың 47-сі турнирге қатысып, бақ сынайды. Сайыс-
қа арнайы келген меймандардың қатарында 
инклюзия мен бейімді спортқа қолдау к�рсетіп 
келе жатқан белгілі қоғам қайраткерлері мен 
белсенді азаматтар бар. Біріншілік жеңімпаздары 
ұлттық құрамаға қа былданып, челлендж, Паралим-
пиада, Азия Пара лим пиадалық ойындары сияқты 
халықаралық дода ларда ел намысын қорғайды.

АЙМАҚТЫҚ ДИАЛОГТІҢ 
ЖАҢА ФОРМАТЫ

(Басы 1-бетте)

Бұдан б�лек, Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қазақстан үшін ғана емес, бүкіл �ңір 
елдері үшін стратегиялық маңызы бар 
ынтымақтастықтың басым бағыттарын 
ұсынды. Президент, ең алдымен, тауар 
айналымын ұлғайту мәселесіне тоқтал-
ды. Оның пікірінше, негізгі міндет – 
сауда но менклатурасын кеңейту арқылы 
экс портты ұлғайту.

– Қазақстан машина жасау, темір 
және болат �ндірісі, тамақ �неркәсібі 
секілді салалар бойынша құны 2,3 мил-
лиард доллар болатын 175 шикізаттық 
емес тауар түрі бойынша Еуроодақ елде-
ріне экспортты ұлғайтуға дайын. Ауыл 
шаруашылығындағы ынтымақтастық-
тың келешегі зор, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы к�лік-логис-
тика  лық инфрақұрылымды дамыту 
мәселесін екінші басымдық ретінде 
ата ды. Пре зиденттің пайымынша, 
қазіргі кезеңде Транскаспий халықара-
лық к�лік бағыты стратегиялық маңызға 
ие.

– Бұл бағыт �ңірлеріміз арасындағы 
қарым-қатынас деңгейін айтарлықтай 
күшейте алады деп санаймын. Жуырда 
Қытайға жасаған мемлекеттік сапарым-
ның аясында қытайлық серіктестеріміз-
бен бірге Сиань қаласында логистикалық 
терминалдың іргетасын қаладық. Бұл 
порт Орталық Азия территориясы 
арқылы Еуропаға тікелей контейнерлік 
пойыздарды жіберу үшін маңызды хаб 
болмақ. Сондай-ақ біз Транскаспий 
бағытын Қытайдың «Бір белдеу, бір жол» 
бастамасымен ұштастыруға уағдаластық, 
– деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев энергетика-
лық ресурстарды Қазақстаннан Еуро-

паға тасымалдау бағыттарын әртарап-
тан дыруға да ерекше назар аударды.

– Қазір Еуропаға экспортталатын 
Қазақ стан мұнайының 80 пайызы Кас-
пий құбыр консорциумы арқылы жүзеге 
асырылады. Ортақ мүддені ескере оты-
рып, стратегиялық тұрғыда маңызды 
осы құбыр арқылы мұнайдың ұзақ мер-
зімді және тұрақты жеткізілуін қамтама-
сыз ету үшін Еуроодақ әрі қарай да 
қол дау к�рсете береді сенеміз, – деді 
Президент.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
басқа бағыттар бойынша жеткізілетін 
мұнай экспортының перспективаларын 
айқындап берді.

– Мысалы, биыл жыл басынан бері 
Қазақстан мұнайын «Ақтау – Баку – 
Тбилиси – Джейхан» бағыты бойынша 
жылына 1,5 миллион тонна к�лемде 
ж� нел ту жұмысы басталды. Орта мер-
зім ді перспективада біз «Ақтау – Ба-
туми» бағыты бойынша Транскаспий 
бағыты ның құбыры арқылы ж�нелту 
к�лемін ұлғайтуды жоспарлап отырмыз. 
Сонымен бірге Қазақстан «Дружба» 
құбыры арқылы Германияға мұнай 
жеткізу ісін жүзеге асыра бастады. Биыл 
жыл басынан бері 90 мың тонна 
к�лемінде мұнай жеткізілді. Бұл к�рсет-
кішті 1,2 миллион тон наға дейін жет-

кізуге әлеуетіміз жеткі лікті және оны 
келешекте арттыруға мүмкіндігіміз бар, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент климат 
және «жасыл энергетикаға» к�шу сала-
ларындағы �зара іс-әрекетті келесі 
басымдық ретінде атап �тті.

– Біз тұйық циклді экономика қағи-
даттарын белсенді түрде енгізіп жа-
тырмыз. Еліміздің энергетикалық тепе-
теңдік құрылымындағы жаңартыла тын 
энергия к�здерінің үлесі қазірдің �зінде 
4,5 пайызға жетті. 2030 жылға қарай бұл 
к�рсеткіш 15 пайызға жету керек. Біз бұл 
тұрғыда Орталық Азиядағы климаттың 

�згеруі, су ресурстары, жаңар тылатын 
энергия к�здерін дамыту мәселелері 
ж�ніндегі бірлескен күш-жігерді Global 
Gateway стратегиясы мен Team Europe 
бастамасын жүзеге асыру аясында 
жандандыру орынды деп санаймыз, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

 Президент цифрлық даму туралы 
айта келе бұл бағытта ынтымақтастық 
мүм кіндіктері мол екеніне тоқталды.

– Биыл наурыз айында Microsoft 
компаниясы Қазақстанда озық техно-
логия ларды тарту орталығына айнала-
тын Мульти�ңірлік хаб ашқаны туралы 
жарияланды. Біз 2025 жылға қарай 
кемінде 100 мың жоғары білікті IT ма-
ман даярлау міндетін қойдық. Сондық-
тан Еуропа университеттерін Қазақ-
станда, оның ішінде маңызды �ңірлік 
IT алаңға айналған Astana Hub техно-
паркі базасын да филиалдар ашуға 
шақырамын. Жал пы, біз цифрландыру 
саласындағы �з әзірлемелерімізді 
кеңей  туді және �ңірлік деңгейде цифр-
лық хаб ретінде тәжірибе мізді б�лісуді 
жоспарлап отырмыз, – деді Мемлекет 
басшысы.

Мемлекет басшысы с�зін қорытын-
дылай келе Қазақстанның сыртқы саяси 
бастамаларын ілгерілетуде және ауқым-
ды демократиялық �згерістерді жүзеге 
асыруда Еуропалық Одақтың к�рсеткен 
қолдауына жоғары баға берді.Саммит 
барысында Еуропалық Кеңес Пре-
зиденті Шарль Мишель, Қырғызстан 
Президенті Садыр Жапаров, Тәжікстан 
Президенті Эмомали Рахмон, <збекстан 
Президенті Шавкат Мирзиёев және 
Түрікменстан Министрлер Кабинеті 
т�рағасының орынбасары Нұрмұхаммет 
Аманнепесов с�з с�йледі.Кездесу қо-
рытындысы бо йынша жиынға қатысу-
шылар Бірлескен баспас�з-коммю-
никесін қабылдады.

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы, $аза�стан бочча федерациясыны� президенті 
Мәулен �шімбаев паралимпиадалы� боччадан республика чемпионатыны� ашылу 
салтанатына �атысты. Халы�аралы� балаларды �ор�ау к�ніне орай +йымдастырыл�ан 
сайыс�а елімізді� ��ірлерінен м�гедектігі бар 50-ге жуы� спортшы келді.
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АУЫЛ МЕКТЕБІНІҢ СОҢҒЫ 
ҚОҢЫРАУЫНА ҚАТЫСТЫ

ТАБЫС АРТСА, 
ТҰРМЫС ТА ТҮЗЕЛЕДІ

Ерлан Қошанов Қабанбай 
батыр ауылындағы №1 жалпы 
білім беретін мектеп түлектері 
мен бірінші сынып оқушылары-
ның салтанатты жиынына қа-
тысты.

– Бүгін біз үшін ерекше күн. 
Қос мереке қатар келіп отыр. 
Халықаралық балаларды қорғау 
күнімен және соңғы қоңы-
раумен құттықтау үшін арнайы 

келдім. Бүгінде мемлекет та-
рапынан білім беру жүйесін 
жетілдіруге және түлектердің 
%зін-%зі дамы туына барлық 
жағдай жасалған. Жыл сайын 
тегін грант саны ұл  ғайып жа-
тыр. Жаңа универ ситет тер 
ашы лып, түрлі бағдар лама қол-
ға алынуда. Педагог тер дің 
мәртебесі артып келеді, – деді 
«AMANAT» т%рағасы.

Ерлан Қошанов Президент-
тің бастамасымен «Жайлы мек-
теп» ұлттық жобасы аясында 
биыл елімізде 400 жаңа мектеп 
салынатынын атап %тті. Соның 
біреуі – осы Қабанбай ауылында 
бой к%тереді.

– Бұл мектеп ең жоғары 
стан дарттарға сай салынады. 
Еліміздегі ең үздік мектептермен 
терезесі тең болады. Ұстаз-
дарымыз бен оқушыларымыздың 
біразы жуық арада жаңа әрі 
жайлы мектепке к%шеді, – деді 
Ерлан Қошанов.

Мәжіліс т%рағасымен бірге 
оқушыларды құттықтауға депу-
таттар Айна Мысырәлімова мен 
осы мектептің түлегі Динара 
Наумова да келді.

– Бүгінгі түлектер де елі міз дің 
лайықты азаматтары болады деп 
сенемін. Тек алға ұмты лыңдар. 
6з күштеріңе сеніңдер. Қиын-
дық  тардан қорықпаңдар. Сонда 
ғана к%здеген мақсат тарыңа қол 
жеткізесіңдер, – деді Мәжіліс 
т%рағасы.

С о н ы м е н  қ а т а р  Е р л а н 
Қошанов Ақмола облысының 
ірі ауыл шаруашылығы тауар 
%ндірушілерімен кездесіп, бір-
қатар шаруа қожалықтарына 
барды. Спикер егіс науқанының 
нәтижесімен танысып, ауыл ша-
руашылығы саласына қатыс ты 
%зекті сұрақтарға жауап берді.

 (Басы 1-бетте)

«Сіз ұсынған статистикаға 
қарап, екі түрлі елде %мір сүріп 
жат қандай әсерде қаламыз. Жала-
қының орташа деңгейі – 340 мың 
теңге. Алайда халықтың басым 
б%лігі осындай жалақы алады 
дегенге күмәнім бар. Шынды-
ғында, халықтың к%п б%лігі бұдан 
3-4 есе аз табыс табады. Бір қызы-
ғы, 10 жыл бойы Қазақстандағы 
жұмыссыздық деңгейіне ешқан-
дай фактор әсер етпей келеді: 
пан демия да, экономикалық дағ-
дарыс та. Жұмыссыздық деңгейі 
әрдайым 4-6% аралығында. Ста-
тистика елдің әлеуметтік-эконо-
ми калық жағдайының шынайы 
к%рсеткіші болуға тиіс», – деді ол.

Халық қалаулысы Ерлан 
Саиров болса, отандастары-
мыздың мемлекетке деген сенім 
деңгейі статистикалық дерек-
тердің дұрыстығымен %лшенеді 
деген пікірде.

«ЖІ6-нің %сімін инфляция 
жұтып жатыр. Адамдар күн сайын 
тұтынатын нан, май, макарон, 
күріш %німдері 80%-ға қымбат-
тады. Тіпті, моншаның %зіне 
тұрғындар аптасына бір рет емес, 
екі аптада бір баруға мәжбүр 
болып отыр. Себебі ел азаматта-
ры ның табысы т%мендеп кетті. 
Қазіргі индикаторларды %згерту 
керек. ЖІ6 Қазақстан халқының 
әл-ауқатының к%рсеткіші бола 
алмайды. Негізгі к%рсеткіш – үй 
шаруашылығының табысы», – 
деді халық қалаулысы.

6з кезегінде депутат Ринат 
Зайытов та %зекті мәселе қозғады. 
Оның айтуынша, «Ауыл аманаты» 
жобасы ауыл халқының табысын 
арттыруға арналған пәрменді құрал 
болғанымен, адамдар жеңіл дікпен 
берілетін несиені алу кезінде бір-
қатар қиындыққа тап болады.

«Егер ауыл азаматының әкім-
дікке жақындығы, ықпалды туы-

сы болмаса, онда ол қаржы ала 
алмайды. «Ауыл аманаты» жоба-
сы аясында халыққа дербес қыз-
мет к%рсететін орталықтарды ашу 
мүмкіндігін қарастыру қажет. 
Тұрғындар несиені шаруашы-
лықпен айналыспайтын адамдар 
алып жатқанын айтып, шағым-
дануда. Сондай-ақ ең к%п сұ-
ранысқа ие тауарларды %ндіру 
мәселесіне қатысты бірқатар 
сұрағым бар. Елімізде тек пластик 
терезе мен кілем %ндірісі ғана бар 
ма? Gрі бұл %німдердің бағасы 
Қытайға қарағанда арзан, Еуро-
паға қарағанда сапалы бола ма? 
Лентасы қиылғаннан кейін бұл 
зауыттар жабылып қалмауы 
керек», – деді депутат.

Қаржы және бюджет коми-
тетінің т%рағасы Мәди Тәкиев 
Қазақстанда %зін-%зі жұмыспен 
қамтығандар 2 миллионнан аса-
тынын атап %тті. Оның 65 пайызға 
жуығы 100 мың теңгеге дейінгі 
жалақыға жұмыс істейтін тұрмы сы 
т%мен азаматтар қатарына жатады.

«Gлеуметтік трансферттер 
халықтың тағы бір маңызды 
табыс к%зіне айналды. Ол қазірдің 
%зінде тұрғындар кірісінің 23 
пайызын құрайды. Оның үстіне, 
динамика нашарлап барады. 
Табыстың т%мендеуі мен инфля-
ция салдарынан қазақстандық-
тардың 51%-ы %з табысының 
жартысынан к%бін азық-түлікке 
жұмсайды. Бұл – азаматтардың 
жинайтын қаражаты жоқ деген 
с%з», – деді депутат.

Ол биыл наурыз айында қа-
был данған «Халықтың табысын 
арттырудың 2029 жылға дейінгі 
бағдарламасының» жаңа редак-
ция сы мониторинг және талдау 
жүргізілмей бекітілгенін алға 
тартты.

6з кезегінде депутат Ека-
терина Смышляева бағдарлама-
дағы к%рсеткіштердің тұтас тіз-
бесін %згерту қажет екеніне назар 

аударды. Атап айтқанда, «Халық-
пен бірге!» сайлауалды бағдарла-
масында кедейлік шегін медиан-
дық табыспен анықтау керек деп 
к%рсетілген. Алайда қазір к%рсет-
кіштер әлі де ең т%менгі күнк%ріс 
деңгейіне байланып тұр. Бұл ке-
дейлер санының нақты к%рсет-
кішін айтарлықтай т%мендетеді.

«Жалақының ЖІ6-дегі үле-
сінің макрок%рсеткіші, сала бо-
йынша берілгенімен, әлгі бір 
анекдоттағы жағдайға ұқсайды. 
Біреу күріш, біреу ет жейді. Нәти-
жесінде, барлығы палау жеген 
болып шығады. Егер қазір инди-
каторлар %згермейтін болса, бағ-
дарламаны жүзеге асыру қоры-
тындысы бойынша Үкімет кедей-
лерге олардың бақуатты %мір 
сүріп жатқанын тағы да қарқынды 
түрде дәлелдейтін болады. Орын-
далған индикаторлар бойын -
ша», – деді ол.

Фракция жиынының қоры-
тындысында Елнұр Бейсенбаев 
партияның сайлауалды бағдар-
ламасын жүзеге асыру ж%ніндегі 
Жол картасының 205 тармағының 
100-і халықтың кірісін арттыруға 
бағытталғанын баса айтты.

«Біздің ортақ міндетіміз – 
тиімді шаралар қабылдап, оны 
құр қағаз жүзінде қалдырмау. 
Оның әсерін әр тұрғын сезінуі 
тиіс. Бағдарламаға жан-жақты 
%згеріс енгізу қажет. Депутаттар 
20-ға жуық сұрақ қойды. Алайда 
оның басым к%пшілігіне нақты 
жауап ала алмадық. Табысты 
арттырмай халықтың әл-ауқатын 
к%теру мүмкін емес екені айдан 
анық.  Сол себепті Үкіметке осы 
бағдарламаға тағы да қандай 
к%рсеткіштер енгізуге болаты-
нын, оның тиімділігін арттыру 
үшін нақты қандай шаралар 
қабыл дау қажет екенін және қар-
жы мәселелерін пысықтауды 
тап сырамыз», – деп қорытын-
дылады Елнұр Бейсенбаев.

БАЛАЛАРДЫҢ ҮЛЕСІ ҚАЛАЙ БӨЛІНЕДІ?
«�лтты� �ор – балалар�а» 

жобасы �ашан ж�зеге аса-
ды? �ор �аржысынан бала-
лар �анша �лес алады? 
Оны� тетіктері �андай? Жыл 
сайын�ы жина� сомасы 
�анша? Жина� тар �андай 
ма�сатта ж�мсалады? �азір 
�о�амны� �ызы�ушылы�ын 
ту�ызып, к"пшілік арасында 
�ызу тал�ыланып жат�ан 
осы та�ырып «AMANAT» пар-
тиясы жанында�ы Білім беру 
мен денсаулы� са�тау мәсе-
лелері ж"ніндегі республи-
калы� ке�ес отырысында 
тал�ыланды. 

Мемлекет басшысы былтыр-
ғы Жолдауында Балалар жылы 
аясында «Ұлттық қор – балалар-
ға» атты жаңа бағдарлама іске 
қосылатынын айтқан болатын. 
Осы ретте ол жыл сайын Ұлттық 
қор дың инвестициялық табысы-
ның 50%-ын балалардың жеке 
шо тына аударып отыруды ұсын-
ды.

Президенттің әлеуметтік 
маңызды бастамасын заң тұр-
ғысынан рәсімдеу үшін «Қазақ-
стан Республикасының кейбір 
заңнамалық актілеріне Қазақ-
стан Республикасының Ұлттық 
қорынан балаларға т%лем жасау 
мәселелері бойынша %згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» 
Заң жобасы қазіргі таңда Мәжіліс 
те қаралып жатыр. Осы орайда, 
Кеңеске арнайы шақырылған 
Парламент Мә жілісі депутаттары 

бастамашыл тобының мүшесі 
Үнзила Шапақ аталған заң 
жобасының ерекше ліктерін 
түсіндірді. Оның ай туынша, 
Ұлттық қор қаражаты тек қана 
тұрғын үй жағдайын жақ сарту 
және білім алу мақса тында 
пайдаланылады.

«Қаражатты шетелдiк оқу 
орнында білім алуға пайдалануды 
шектемеу жоспарланып отыр. 6з 
кезегінде, тұрғын үй жағдайын 
жақсарту немесе тұрғын үй сатып 
алу үшін қаражатты пайдалануға 
тек Қазақстан аумағында ғана 
рұқсат етіледі. Қазақстан Респуб-
ликасы азаматтығынан айырыл-
ған немесе ауысқан кезде т%лем-

дерге талап қою құқығы жойы-
лады», – деді депутат.

Ұлттық қордан бүгінге дейін 
үлес алатын балалардың саны 
қан ша дегенге келсек, 2022 жыл 
басындағы ресми деректер бо-
йынша еліміздегі 18 жасқа тол-
ма ған балалардың жалпы саны 
шамамен – 6,5 млн. Дегенмен 
ауыл-аймақтарда құжаттары жоқ 
балалар бар екенін және шетелде 
тұрып жатқан азаматтарымыздың 
балалары туралы толыққанды 
мәлімет болмауы ықтимал екенін 
ескерсек, бұл к%рсеткіш %згеруі 
әбден мүмкін.

Ал жыл сайын әр баланың 
есеп шотына түсетін қаржы к %-

лемі экономикалық жағдайға 
байланысты %згеріп отырады. 
Яғни, Ұлттық қордан балаға 
аударылатын қаражат инвести-
циялық пайда м%лшеріне бағ-
дарланады. Сонымен қатар 
жиналған ақша бірінші кезеңде 
баланың жеке шотында емес, 
ортақ шотта сақталатындықтан, 
ол қаражат белгілі бір мүддеге 
жұмсалады. Осылайша, жыл 
бойы шотта бір сома ғана жат-
пайды. Қаражат жұмсалған 
қайнар к%здерден оған түсім 
түсіп отырады. 

6з кезегінде, Қазақстан 
Республикасы Қаржы вице-
министрі Дәурен Темірбеков  әр 

жылдың 20 қаңтарына дейін 
есепті жылдың 31 желтоқсандағы 
жағдай бойынша нысаналы 
талаптарға қатысушылардың 
түпкілікті тізімі жасалатынын 
айтты.

«Бірыңғай жинақтаушы зей-
нетақы қоры қатысушылар дың 
тізімі негізінде және Ұлттық     
бан к берген ақпаратын ескере 
отырып бір қатысушыға есепті 
жүргізеді. Gр жылдың 31 қаң-
тарына дейін 18 жасқа толмаған 
балаларға қаражат есептеу жүзеге 
асырылады», – деді  вице-
министр.

Ол үшін балаларға немесе 
ата-анасына ешқайда барудың 
қажеті жоқ. 6йткені т%лемдер 
авто матты түрде жасалады. Ал 
есепке алуды Бірыңғай жинақ-
таушы зейнетақы қоры жүргізеді.

Бала 18 жасқа толғаннан 
кейін егер ол Қордан алған үле-
сін жұмсамаса, 10 жыл бойы 
сақталады. Gрі қарай сол адам-
ның зейнетақы шотына ауда-
рылады. Дегенмен, бұл бала 18 
жасқа тола салысымен жинақ-
тал ған қаржыны пайдалануы 
керек деген с%з емес. Тек 10 жыл-
ға дейін пайдаланбаған жағдайда 
әрі қарай зейнетақыға бай-
ланысты нормативтік-құқықтық 
актілер бойынша реттеледі.

Осы орайда, Мәжіліс депу-
таты Мұрат Gбенов әр балаға %з 
үлесін б%ліп беру арқылы мем-
лекет %зіне үлкен жауапкершілік 
алып отырғанын алға тартты.

«Сайлауда және басқа да 

науқан кезінде саяси белсенділігі 
т%мен адамдар бар екенін к%ріп 
жүрміз. Мемлекетіміз қандай 
саясат жүргізіп жатыр, эконо-
микамыз қандай деңгейде, 
заңдарға нендей %згерістер еніп 
жатыр деген сияқты мәселелерге 
келгенде «мен саясаттан алыс-
пын, оған араласпаймын» дей-
тін дер баршылық. Міне, біз бі-
рінші рет жақсы механизмді іске 
асырып жатырмыз. Енді әр бала 
ай сайын шотын тексеріп, %зіне 
тиесілі қаражатты мемлекет қа-
лай басқарып жатқанын біліп 
отырады. Қоғам белсенділігін 
осылай арттыра аламыз»,– деді 
халық қалаулысы.

Кеңес мүшесі, заңгер Айгүл 
Орынбек балалардың есепшо-
тына түскен қаражаттың мақ-
сатты жұмсалуына және к%з дел-
ген мақсаттарға жету-жетпеуіне 
қатысты алаңдаушылығын 
білдірді. Бұған жауап ретінде 
Қаржы вице-министрі Дәурен 
Темірбеков инфляцияны ескере 
отырып, қаражат теңгеде емес 
долларда сақталатынын айтты. 

Сондай-ақ жиын барысында 
Кеңес мүшелері заң жобасына 
қатысты %здерін толғандырған 
мә селелерді ортаға салып, бір-
қатар ұсыныс айтты. Кеңес же-
текшісі, Мәжілістегі «AMANAT» 
ф р а к ц и я с ы н ы ң  д е п у т а т ы 
Жұлдыз Сүлейменова айтылған 
барлық ұсыныс-пікір заң жо-
басын әзірлеп жатқан бас-
тамашыл топқа жолданатынын 
жеткізді.

«AMANAT» Т"ра�асы Ерлан �ошанов ж�мыс са парымен 
А�мола облысы ны� Целиноград ауданына барды. Ол 
о�ушыларды о�у жылыны� ая�талуымен ��т ты�тап, "�ірді� 
ірі шаруа �ожалы�тарыны� жетекші лерімен кездесті. 



Мемлекеттің басты 
атрибуттары – Туы, Елтаңбасы, 
Әнұраны. Десе де, олардың 
сыртында елдікке тұғыр, ұлтқа 
тағылым болар талай нәрсе 
жатыр. Оларды елімізде 
ашылғанына көп болмаған 
Мәдениет және спорт 
министрлігінің Архив істері 
және құжаттаманы басқару 
комитетінің Геральдикалық 
зерттеулер орталығы 
зерттейді. Мереке 
қарсаңында орталық 
директорымен сұхбаттасқан 
едік. 

– Асылбек Байжұмаұлы, мерекелеріңіз 
құтты болсын! Расында, бұл – елдің ортақ 
мерекесі. Ендеше орталықтың бүгінгі 
тынысы қалай? Қандай жұмыстар атқарып 
жатыр?

– Рақмет! Шындығында, патриотизм, 
отансүйгіштік дегеніміздің бастауы – 
мемлекеттік рәміздерді құрметтеуде, 
дәріптеуде жатыр. Біздің геральдикалық 
зерттеу орталығының басты мақсат тары-
ның бірі – мемлекеттік рәміздерді насихат-
тау. Сол арқылы жастардың ұлтқа, Отанға 
деген құрмет сезімін ояту. Біздің орталық-
тың жұмысы 3 бағытта жүреді. Біріншісі 
– тарихи таңбаларды зерттеу, екінші бағы-
ты – мемлекеттік рәміздерді насихаттау, 
үшіншісі – ведомстволық наградаларды 
сараптау. Десе де, біздің геральдикалық 
зерттеу орталығының ашылғанына да к*п 
болған жоқ. Екі жылдың к*леміндей ғана 
уақыт *тті. Осы уақыт ішінде біз халықтың 
патриоттық сезімін оятып тастадық деп 
айта алмаймыз. Бірақ жүйелі, жоспарлы 
жұмыстарды жүргізіп келеміз.

Жалпы бізде 30 жыл бойы рәміздерді 
насихаттау жұмыстары жүргізілді деп 
айтылып жатады. Бірақ шын мәнінде 
олардың барлығы семинар, конференция 
сияқты жиналыстардан әрі аса алмады. 
Немесе бір күндік форум сияқты дүние-
лермен шектелді. Ал олар ешқашан да 
соншалықты тиімді нәтиже бере алмайды. 
Сондықтан да бұл жерде жастармен жыл 
бойына кәдімгідей жүйелі, түрлі іс-ша-
ралар *ткізу керек. Насихаттау жұмыс-
тарын жүргізу қажет. Осы мақсатта біз 
был тырлары да, биыл да кең ауқымды 
жұмыс тарды жүзеге асырып жатырмыз. 
Таяу арада, мәселен, Қарағанды облысын-
да болдық. Е.Б*кетов атындағы универ-
ситетте студенттермен кездестік. 8зімізбен 
бірге Елтаңбамыздың авторы Жандарбек 
Мәлібеков ағамызды ертіп жүрдік. Сол 
кезде ағамыздың бір ауыз с*зін есту үшін, 
Елтаңбаның авторын тірілей к*ру үшін 
жастардың ентелеп жүгіріп, бірге фотоға 
түскенін к*ріп, қуанып қалдық. Олардың 
сұрақтарын қойып жатқанының *зі үлкен 
бір әсер берді. Сондай мақсатта былтыр да 
Ақмола облысында, Қарқаралы *лкесінде, 
Ерейментау *ңірінде болдық. Сол жер-
лерде жастармен, үлкендермен кездестік. 
Патриотизм туралы, рәміздеріміз туралы 
айттық. Ол кісілер де *з пікірлерін білдірді. 
Сондай бір нақты жұмыстар арқылы, 
нақты кездесулер арқылы насихаттау 
жұмыстарын жүргізіп жатырмыз. Оның 
ішінде БАҚ арқылы былтырдың *зінде 
60-қа жуық сұхбат түрінде, *зіміздің ақ-
парат түрінде, к*птеген мәліметтер тарат-
қан екенбіз. Ол да *з нәтижесін беріп 
жа тыр.

– Аймақтардан б�лек, орталықтың 
�зінде қандай жұмыстар атқарылып жатыр?

– 8зіміздің Геральдикалық орталық 
жанынан Ғылыми кеңесімізді аштық. Ол 
жерде Тұрсын Жұртбай, Халиолла 
Ахметжанов, Жандарбек Мәлібеков, 
Қаржаубай Сартқожаұлы, Сұлтанхан 
Аққұлұлы сияқты елімізге белгілі беделді 
ғалымдарымыз бар. Алғашқы жиын да 
Алтын Орданың туын, Алаштың туын 
қарастырдық. Яки, қазір бізде мульт-
фильм дерде, бейнефильмдердің барлы-
ғында неше түрлі тулар ұстап жүр. Осыған 
жол беруге болмайды. Нақты туға қазірден 
бастап жастардың к*зін үйрете беру керек 
деген мақсатпен жұмыс істеп жатырмыз. 
«Қазақ геральдикасы» деген фотоальбом 
дайындадық. Былтырғы желтоқсан 
айынан бастап халықаралық «Таңбалар 
тілі» деген журнал шығара бастадық. Қазір 
үшінші саны жарық к*ріп жатыр. 
Геральдика деген нәрсенің *зі Еуропаға 
тән дүние ғой. Сондықтан да мен бұл 
бағытта тәжірибе алмасу бағытында 
Ресейде болдым. Содан к*зім жетіп 
келгені – біз Ресейдегі, жалпы Еуропадағы 
геральдика ғылымымен емес, *зіміздің 
қазақ геральдикасын құрып, сонымен 
жүруіміз керек екен. Яки, сонау таңбалы 
тастардан бастап қазіргі мемлекеттік 
рәміздерге дейінгі аралықты зерттеуіміз 
қажет.  Қазір осы мақсатта жұмыс істеп 
жатырмыз. Қырғыз, *збек, әзербайжан, 
түрік мемлекеттерінің ғалымдарымен 
байланыс орнаттық. Қазір ол кісілер біздің 
«Таңбалар тілі» журналымызға *здерінің 
мақалаларын беріп жатыр.

Жақын болашақта Еуразия бола ма 
немесе түркі тілдес елдер бола ма осындай 
халықаралық геральдика орталығын құру 
туралы ойымыз бар. Мұны біз Мәдениет 
және спорт министрлігіне ұсынғанбыз. 
Егер жоғары жақтан қолдау тауып жататын 
болса, Алматының жанындағы 170 шақы-
рым жердегі Таңбалы тастың іргесінде, 
дала т*сінде кәдімгі қазақтың киіз үйлерін 
тігіп тұрып, аламан бәйгесін беріп, қазақи 
салт-дәстүрлерін к*рсетіп, дүниежүзінің 
25 мемлекетінің геральдист ғалымдарының 
басын қоссақ, сол жерде осы одақты құр-
сақ және сол 25 мемлекеттің геральдистері 
соған мүше болса деген биік мақсатымыз 

бар. Оның жұмысын не біздің мемлекет 
басшымыз не болмаса министр деңгейінде 
*зіміз басқарса деп отырмыз. Сонда ғана 
біз Орта Азиядағы осы геральдика ғылы-
мының үлкен орталығына айнала аламыз.

Орта Азиядағы бір де бір мемлекетте 
геральдика мұражайы жоқ. Қазіргі теңге-
леріміз де, ою-*рнектеріміз де, біздің 
қазақтың қолданып жүрген дүниелерінің 
барлығы геральдикаға жатады. Осының 
барлығын жинақтап келіп жеке бір *з 
алдына геральдика музейін ашатын 
болсақ, бұл бір үлкен керемет дүние болар 
еді. Сонда біз тек қазақ геральдикасын 
ғана емес, түркітілдес елдердің де гераль-
дикасын ары қарай бірге алып кете алатын 
халықаралық деңгейдегі орталыққа айна-
лар едік. 8кінішке қарай, бұл ұсынысы-
мызға министрлік тарапынан жауап 
болмай жатыр. Шынымды айтсам, Дәурен 
Абаев министр болып тұрған кезінде бұл 
мәселе қолдау тауып, ол кісі осы гераль-
дика саласына ерекше мән беріп, әр 
тоқсан сайын мені шақыртып, қандай 
жұмыс жүргізіп жатқанымызды, қандай 
жоспарларымыз барын сұрап, бізге 
қаражат б*лу мәселесін тікелей бақы-
лауына алып отыратын.

Екінші бір үлкен жобамыз – «Бір ту – 
бір ел» жобасы. Оның аясында бүкіл 
Қазақ стан бойынша жастардың араласуы-
мен еліміздің барлық *ңірлерінде жыл 
бойына туымызды насихаттайтын іс-
шаралар *ткізуді к*здеп отырмыз. Оның 
ішін де экспедициялар, кездесулер, конфе-
рен циялар, тау-тастардағы үлкен бір 
альпинистік іс-шаралар бар. Қажет болса, 
қазір жас-жұбайлар үйленіп жатқан тойда 
бірінші туға бас ию керек деген сияқты 
дәстүрлерді енгізуді ұсынып жатырмыз. 
Болмаса, Түркі елдерінде мешіттерінің 
барлығында сол елдердің туы тұрады. Неге 
біздің мешіттерге ту іліп қоюға болмайды 
деген сияқты ой туып отыр. Осындай 
әртүрлі он шақты идеямыз бар. Мәселен, 
Fлкей Марғұлан атамыз – таңбалы тастар-
ды зерттеп, алғаш негізін қалаған адам. 
Келесі жылы ол кісінің туғанына 125 жыл 
толады. Осы кісі туралы үлкен бір бейне-
фильм жасау ойымызда бар. Соның нәти-
жесінде жылдың соңында Президенттің 
қатысуымен Астана қаласында «Бір ту – 
бір ел» деген үлкен бір жиын *ткізсек 
кере мет болар еді. Бұл жобаны да ұсын-
ғанбыз, *кінішке қарай әзірше қолдау 
таппай отыр. Егер мұндай жобалар қолдау 
тапқан жағдайда, әрине оның әсері де к*п 
болары с*зсіз.

Одан б*лек, мемлекеттік рәміздерді 
балаларды сауықтыру орталықтарында, 
балалар лагерінде, колледждерде, универ-
ситеттерде насихаттаудың әдістемелік 
құралдарын әзірлеп шықтық. Оны да 
комитетке тапсырдық. Енді дәл қазіргі 
уақытта балабақшадағы балаларға сурет 
арқы лы және кішкентай-кішкентай ша-
ғын т*рт жол шумақтар арқылы «туыңды 
жықпа», «туыңды биік ұста» деген мағы-
на да иллюстрациялық кішігірім әдістеме-
лерді әзірлеп жатырмыз. Балалар суретіне 
қарап, туды аяққа таптауға болмайтынын, 
қорлауға болмайтынын, содан түсінетіндей 
әсері бар.

– Жаңа үш түрлі бағытта жұмыстар 
атқарамыз дедіңіз. Соның бірі ведомстволық 
награда екен. Бұл бағытта қандай жұмыстар 
атқарылып жатыр?

– Бүгінде елімізде ведомстволық 
награда бойынша 200-ден астам марапат 
бар. Мемлекеттік наградалардан б*лек, әр 
министрліктің, әрбір қордың, әрбір орган-
ның *зінің наградалары бар. Мысалы, 
Жоғары соттың, Бас прокуратураның, 
күш тік құрылымдардың барлығында 
«Үздік қызметкер», «Мінсіз қызметі үшін» 
деген тағы да басқа медальдары бар. Оған 
қоса ардагерлер туралы деген сияқты тағы 
да басқа медальдар ойлап тауып жатыр. 
Соларды бізге сараптамаға жібереді. 
Шындығын айтсам, бұл *те қате дүние. 

Себебі олай к*бейте берсек, олардың саны 
мыңға жетіп, онда ертең басымыздан 
балағымызға дейін медаль тағатын Сол-
түстік Кореяға айналып кетеміз ғой. Бұлай 
болмайды, біз керісінше Еуропалық үлгіге 
к*шуіміз керек. Мәселен, Президентіміз 
Ресейге барған кезінде Невский орденінен 
бас тартты емес пе? «Мен *зімнің 
мемлекеттік қызметті атқарып жүрген уа-
қы тымда ешқандай да марапат алмаймын» 
деді ол. Сол сияқты мұндай ұстаным *зге-
лерге үлгі болуы шарт. Жалпы ақын-жазу-
шы ларымыз ренжімесін, бірақ, *кінішке 
қарай, олардың к*пшілігі – атаққұмар. 
Сол бір кішкентай темірді тағу үшін жан-
дарын беруге дайын тұрады. Бұл – кеңестік 
идеологиядан қалған жаман бір ұғым.

Егер І, ІІ, ІІІ дәрежелі «Үздік шахтер» 
де ген медальды беріп жатса түсінуге 
болады. Олар 20 жыл шахтада, жердің 
астында адам т*згісіз жағдайда жұмыс 
істеп, сол еңбегі бағаланып медаль тақты. 
Онда да медальды алып ол қайда барады? 
Егер ол сол медалімен тегін емделе алмаса, 
автобуста тегін жүрмесе, басқа да бір 
жеңілдіктер к*рмейтін болса, ол темірді 
тағып қойғанның не қажеті бар? Оны 
ертең оның балалары құрметтей ме? 
Fкеміздің медалі еді деп сақтай ма? 
Мәселе – сонда. Одан да сол үздік шахтерға 
20 жылдық еңбегін бағалап, шетелге 
қыдырып келуге, отбасымен болса да, 
сертификат берсе. Немесе бір жылға дейін 
тегін ауруханада емделуге, бір жылға дейін 
курорттық санаторийларға 10-15 күнге 
отбасымен барып демалып келуге мүмкін-
дік берсе деген сияқты материалдық жағы-
нан бағаласа – сол дұрыс болар еді. 
Сондықтан да наградалардың санын 
азайту туралы біраз ұсыныстар бердік. 
8кінішке қарай, ол да қолдау тапқан жоқ. 
Керісінше, қазір *ршіп бара жатыр. Неше 
түрлі орден-медальдар қаптап барады. 
Оның сыртында қазір бақылаусыз жұмыс 
істеп жатқан жеке қорлар к*п. Сол қорлар-
дың шығарып жатқан орден-медальдары 
қаншама? Мысалы, «Қазақстанның 
құрметті азаматы» деген орден шықты. 
Біздің министрлік деңгейінде тапсырады. 
Бұл ешқандай да мемлекеттік емес немесе 
ведомстволық наградаға жат пай тын жеке 
бір адамдардың ойлап тапқан дүниесі. 
Енді жақында «Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері» деген медаль тағып 
жатыр. Оны алған кісілер әлеуметтік 
желілерде жариялап жатыр. Осындай бір 
түсініксіз жайттар бар. Одан да басқа то-
лып жатқан: ана атасына, мына бабасына 
деген марапаттар жетерлік. Осының 
бәріне тоқтау салу керек. 8кінішке қарай, 
оған тоқтау саласындай біздің геральдика 
орталығында құзірет жоқ. Ол үшін заңға 
ма немесе біздің Жарғымызға ма осындай 
жағдайларды Бас прокуратурамен бірлесіп 

тексеретін бап енгізу керек. Мониторинг 
жүргізетіндей функция берілген жағдайда 
біз оның алдын алуға тырысар едік. Біз 
*зіміздің тара пымыздан марапат таудың 
әдістемелік құрал дарын әзірлеп шық тық. 
Оны да министр лік ке, Архив істері ко-
митетіне бердік. Бірақ әлі күнге дейін 
жауап жоқ.

– Бір сұх баты ңызда геральдика ата-
уын эм блематика деп �згерту керек 

деген сияқ ты ой айтқан 
еді ңіз?

– Иә, менің тағы 
бір ең маңызды айта 
кеткім келетін жайт 
– біріншіден, біздің 
орталықтың атауын 
*згерту керек. Яки, 
«Мемлекеттік рәміз-
дер ді насихаттау орта-
лығы» етіп ауыстыру 
қажет. Себебі «гераль-
дика» де ген бізге жат 
ұғым, тіпті қажеті жоқ 
дүние. Сон дық тан да 
б і з  г е р а л ь  д и к а н ы 
емес, рәміз дері мізді 

насихаттауымыз керек. 
Рәміздердің де ішіне 
бәрі кіреді. Одан соң 
оны қазіргі Архив істері 
коми теті нің қарама-
ғынан алып, тікелей 

Пре зидент Fкімшілігіне 
немесе Мемлекеттік кеңес-

шіге, әлде Үкімет басшысына бағына-
тындай етіп құру керек. Сол кезде тек се-
ретін, бақы лайтын, мониторинг жасай-
тын, әдіс темелік құралдар әзірлей алатын 
қосымша *кілеттіктер бермесе, сондай 
деңгейдегі орталық болмаса бұл жұмыстар 
алға жылжымайды. Себебі біз қазір облыс 
әкімдігіне хат жазуға статусы жетпейтін, 
ішкі саясат басқармаларына да құзіреті 
жоқ, былай қарағанда комитеттің астын-
дағы ананы жаз, мынаны жаз дейтін кіші-
гірім ғана мекемеге айналып отырмыз.

Мемлекеттік рәміздер дегеніміз, 
бұл – үлкен идеология. Осы идеологияның 
негізгі жолын бастап отырған, сол жолды 
к*рсететін және сол жолмен жүргізетін 
осы орталық болуға тиісті. Ол функцияның 
барлығын қазір *кінішке қарай мемлеке-
кеттік органдар *здері алып алған. Ал ол 
мемлекеттік органдардың не істейтіндері 
белгілі. 4 маусым күні жиналып алып 
жиналыс *ткізеді, сол дата күні рәміздер 
есіне түседі, Туды к*тереді, Fнұранды 
шыр қатады, ертесіне ұмытып кетеді. 
Содан тек талап етілген кезде ғана болмаса 
ол туралы ләм-мим деп тіл қатпаймыз. 
Сондай-ақ мемлекеттік органдардың тек 
қағаз жүзінде ғана «рәміздерді қорлағаны 
үшін айыппұлды 10 миллион теңгеге 
к*тердік» деп отыра бергенінен нәтиже 
болмайды. Адамдарды жазалай беру емес, 
керісінше оларды қолдай білген дұрыс, 
насихаттап түсіндіре беру керек. Қоғамның 
белсенді *кілдерін араластырып, атақты 
блогерлерді, мықты журналистердің 
барлығын осы шараға жұмылдыру қажет. 
Сондықтан да біздің мекемені жүйелі 
жұмыс істеп, үнемі қозғау салып отыратын, 
Қазақстанның барлық атырабын ортақ 
тоқайластыратын орталыққа айналдыру 
керек. Сонда ғана біз үлкен идеологияны 
игеріп кете аламыз. Сол кезде ғана бүкіл 
Қазақстан бір тудың астына біріге алады. 
Біздің негізгі мақсатымыз – осы.

Мемлекеттік рәміздердің қолдану ая-
сын кеңейту мәселесі де үнемі назары-
мызда. 8кінішке қарай, мұнда да тексеру-
бақылау, мониторинг жүргізу құқығы бізде 
жоқ. Онымен біздің комитет айналыса ма 
білмедім. Былтыр Президент Fкімші-
лігімен бірге рәміздер туралы заңның 
орындалу барысын тексеру мақсатында 
Павлодар, Шығыс Қазақстан облыстарына 
барған болатынмын. Сол кезде таңғал-
ғаным: біздің мемлекеттік қызметкерлер, 
тіпті жоғары лауазымдарда отырған 
әкімдеріміздің *зі, Ту мен Елтаңбаның 
қалай тұру керек екенін білмейді. Осыған 
к*зім жетті. Бірнеше жерде к*з алдарында 
түзетуге тура келді. «Туды былай қойыңыз, 
Елтаңбаны былай қойыңыз» деген сияқты. 
Соларға арнап қазір әдістемелік құрал 

әзірлеп жатырмыз. Енді ізденген адамға 
заңда бәрі к*рсетілген ғой. Ережелерінің 
барлығы бар. 8кінішке қарай, басшылар 
оны оқымайды. Оқитын уақыттары да 
жоқ. Сондықтан да үстел үстіне қойып 
қоятын кішкентай шағын кітапша немесе 
күнпарақ етіп шығарайық деп отырмыз. 
Ең болмағанда қолы қалт еткенде соны бір 
қарайтын шығар деген ойымыз бар. Себебі 
мемлекеттік қызметкерлер бірінші болып 
рәміздерді *здері сыйламаса, басқа жұрт-
тан не талап етуге болады.

– Түркі руна жазуы геральдика тақы-
рыбына кіре ме екен? Сол туралы қандай 
жұмыстар атқарылып жатыр, айта аласыз 
ба?

– Иә, бұл тақырып та біздің құзы-
ретімізге кіреді. «Тарихи таңбалар» 
аясында қарастырылады. Осы мақсатта 
біздің ұстап отырған басты ғалымымыз – 
Қаржаубай Сартқожаұлы ағамыз. Енді 
шынын айту керек, ол кісі сонау Моң-
ғолияда жүргенінің *зінде осы тақырыпты 
к*теріп, *мірінің 50 жылға жуық уақытын 
осы таңбалы тастар мен руна жазуына 
арнаған адам. Тіпті, жалғыз к*зі тірі 
түрколог ғалым осы Қаржаубай ағамыз. 
8ткен де бір нәрсені естіп жағамды 
ұстадым. Ол кісі 2008 жылы ең соңғы рет 
«Құрмет» орденін алған екен. Одан кейін 
қайтып ешқандай да мемлекеттік наградаға 
ұсынылмапты. Ал бүгінде кеше ғана PhD 
доктор алып, бір шала-пұла кітап жазған-
дар дың барлығы қазір «Барыс» орденін, 
«Ерен еңбегі үшін» медалін алып жатыр. 
Неге 50 жыл ғұмырын сарп еткен Қаржау-
байдай ағамыз Мемлекеттік сыйлықтардан 
шет қалады? Бұл кісінің жазған кітап-
тарының барлығы қазір Қазақстанның 
7-8-9 сынып оқулықтарында жүр. Бұл 
кісі нің жазған еңбектері қазір әлемдік 
ғалымдардың ауызында. Ол кісіні қазір 
Еуразия ұлттық университетінің 4-қа-
батында сұп-суық кабинетте ұстап отыр. 
Бұл мәселені былтыр к*тердік. Бірнеше 
депутат: «Ойбай, барамыз, бұлай бол-
майды. 70-тен асқан ақсақалымызды ауру 
қылып аламыз», – деді де, сол с*з айтылған 
жерінде қалды. Ол кісінің басында дұрыс 
үйі де жоқ. Екі б*лмелі пәтерді Иманғали 
Тасмағанбетовтің кезінде берген екен. 
Оның *зін де қызметтік баспана ретінде 
ұстап отыр. Мен ол кісіге: «Біздің 
геральдика орталығына толықтай к*шіп 
алсаңызшы, осы жерде жұмыс істеңіз», – 
деп шақырғам, с*йтсем ағамыз: «мен 
Еуразиядан кете алмаймын, кетсем үйімді 
алып қояды» деп шарасыздық танытты. 
Сонда соншама жыл, Қазақстанға келге-
ніне 32 жыл болған екен, ғұмырын ғылы-
мға сарп еткен ғалымға басына бір баспана 
бере салуға жарамай отырмыз. Мемле кет-
тік сыйлық пен атағы *з алдына. Сондық-
тан да руникалық жазуларды зерттеп, 
оларды кез келген адамның меңгеріп, 
оқып кете алатынына дейін жеткізген 
адамның елеусіз қалып отырғаны *кінішті. 
Қазір руна жазуының бағдарламасына 
дейін дайын тұр. Егер бізге қызығушылық 
танытқан адамдар келіп, 1-1,5 ай үйренетін 
болса, оларды руникалық жазумен жаза 
алатындай деңгейге жеткізуге мүмкінді гі-
міз бар. Осы жұмыстармен бізде бір 
қоғамдық ұйым айналысады, олармен 
меморандумға отырғанбыз. Олардың осы 
руникалық жазуды үйрететін мамандары, 
программалары да дайын. Егер де бұл 
мәселеде министрлік тарапынан, Үкімет 
тарапынан қолдау болар болса, біз руника-
лық жазуды жастарға, студенттерге, әсіре-
се тарих, археология факультеттерінің 
шәкірттеріне тегін-ақ үйретіп беретін едік. 
Ал ол археология, тарих саласын бітірген 
маман руникалық жазуды оқып, *зі жаза 
алатын болса, ол дегеніміз – керемет дүние 
болу керек.

– Мереке қарсаңында сүбелі тақырып-
тарды к�терген әңгіме �рбіткен сияқтымыз. 
Айтып отырған мәселелеріңіз �те орынды. 
Ендеше сұхбатымызды мерекелік тілекпен 
аяқтай аламыз ба?

– Fрине, с*зімді түйіндер болсам, 
мемлекеттік идеология саласында біздің 
бүкіл мүмкіндігіміз бар. Осы айтқандары-
мның барлығын жасауға дайынбыз. Бірақ, 
*кінішке қарай, мемлекеттен қолдау жоқ. 
Мен мұны айтып отырған себебім, «Ай-
қын» газеті – еліміздегі басты басы-
лымдардың бірі. Сол арқылы мемлекеттік 
рәміздер мәселесі Президенттің, Үкіметтің 
құлағына жетсе деймін. Fйтпесе, бұл 
орталықты ұстап отырудың қазір аса бір 
қажеті шамалы боп қалды. Басында жақсы 
бір ниетпен ашылғанымен, кейін қалта-
рыста қалып қойды. 8йткені біздің 
қызметкерлердің жалақысын айтуға ауыз 
ұялады. Мәселен, менің жалақым 140 
мың-ақ теңге. Сенсеңіз, орынбасарым 120 
мың алады. Ал мамандардікін тіпті айтпай-
ақ қояйын. Оларды мен нағыз патриоттар 
деп санаймын. Міне, патриотизм қайда 
жатыр?! Олар сол жалақыға қарап отырған 
жоқ. Жандарын салып таңертеңнен кешке 
дейін жұмыс істеп, рәміздерді құдайдың 
құтты күні насихаттап жүр. Кейбіреулер 
сияқты маған бәленбай мың айлық 
беріңдер, жақсы қызмет ұсыныңдар деп 
ереуіл жасап жатқан жоқ, күнделікті ел іші, 
халық арасында. Осыған да тәубе деу 
керек. Ал олардың да артында бала-
шағасы, ипотекасы, кредиттері бар. Міне, 
патриоттық осындайда к*рінсе керек. 
Ендеше мерекеде баршаңызға да, соның 
ішінде біздің мамандарға да береке, халқы-
мызға бірлік, заманымызға тыныштық 
тілеймін. Туымыз биік желбіреп, Елтаң ба-
мыз берік орнығып, Fнұранымыз жеңісті 
шақтарда шырқала берсін!

 – Сұхбатыңызға рақмет!

2ңгімелескен 
Нұрлан ҚОСАЙ

тексеретін бап енгізу
жүргізетіндей функц
біз оның алдын алу
*зіміздің тара пымы
әдістемелік құрал дар
Оны да министр лік
митетіне бердік. Бі
жауап жоқ.

– Бір сұх баты ң
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Мемлекеттік рәміздерді 
насихаттау орталығын

ашу керекашу керек
Неше түрлі орден-медальдар қаптап барады. Оның сыртында 

қазір бақылаусыз жұмыс істеп жатқан жеке қорлар к�п. Сол 
қорлар дың шығарып жатқан орден-медальдары қаншама? 
Мысалы, «Қазақстанның құрметті азаматы» деген орден 

шықты. Біздің министрлік деңгейінде тапсырады. Бұл ешқандай 
да мемлекеттік емес немесе ведомстволық наградаға жат пай-

тын жеке бір адамдардың ойлап 
тапқан дүниесі. 
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САРАП

Биыл да дария суы жылдағыдан 
жоғары болды деп б�ркін аспанға 
атып қуанған диқан қауымының 
қуанышы ұзаққа бармаған сыңайлы. 
Жаппай егін егу жұмысы қарқын 
алған сәтте әдеттегідей су тапшы-
лығы бір бүйірден қыса бастады.

Бір ғана Қызылорда облысына 
қарасты Жаңақорған ауданының 
диқандары дария суының болмауына 
байланысты егілген дән құстың 
жеміне айналып бара жатқанын 
айтып, дабыл қағып жатыр. Жағдай 
бұлай жалғаса берсе, берекелі күзде 
жер-ананың ырзық-несібесінен 
қағыламыз ба деп қорқады. Күрішті 
бастыруға су таппай сергелдеңге 
түскен шаруалардың шарадай басы 
шақшадай болып жүр.  

Негізінен, биыл облыста 195,6 
мың гектарға ауыл шаруашылығы 
дақылдарын егу жоспарланған. 
Соның ішінде күріштік алқап 83,9 
мың гектарға межеленген. Осы ар-
қылы күріштің к�лемін �ткен жылға 
қарағанда 5,3 мың гектарға арттыру 
к�зделген. 

Дала т�сін дүбірге б�леген диқан 
қауымы бұл науқанда тұқым, басқа 
да қажетті жабдықтармен толық 
қамтылғанымен, суға бастыру кезе-
ңін де тағы да су тапшылығына 
кезігіп отыр.

Бұл тұрғыда Сырдария �зеніндегі 
су деңгейін бақылайтын сала маман-
дары егіс алқабына жіберілетін су 
к�лемі толық қамтылғанын, алаң-
дауға негіз жоқ екенін айтып отыр. 

Бұл жайында жуырда Қызылорда 
облысы әкімдігінде �ткен брифингте 
«Арал-Сырдария» бассейндік 
инспекциясы басшысының міндетін 
атқарушы Зейнулла Қазтоғанов 
мәлімдеген болатын.

«Жалпы, Шардара су қойма-
сынан жеткілікті деңгейде су келіп 
жатыр. Қазір қоймада 4 301 млн 
текше метр су  бар. Бұл орайда Шар-
дара су қоймасы мен К�ксарай су 
реттегішінің жұмысы ұдайы бақы-
лауда. Жергілікті атқарушы органдар 
және су шаруашылығы ұйымдары-
мен Сырдария �зеніндегі су дең-
гейіне бақылау жұмыстары тұрақты 
жүргізеді», – деді ол.

Негізінен, бүгінде су қоймасына 
жіберіліп жатқан тіршілік нәрінің 
к�лемі секундына 82,8 текше метрді 
құ райды екен. Ал т�менге  секунды-
на – 200 текше метр су жіберіліп 
жатыр. Сол сияқты К�ксарай су 
реттегішінде 750,56 млн текше метр 
су к�лемі болса, <йтек су торабынан 
�зеннің т�менгі ағысына жіберілген 
су к�лемі секундына 5 текше метрді 
құрап отырғанын алға тартады. 

Ал «Қазсушар» РМК тарапынан 
егілген егісті суармалы сумен қамта-
масыз ету бойынша алдын ала су 
пай далану жоспарына сәйкес жұ-
мыс тар жүргізіліп жатқанын мә-
лімдеді. 

Бірақ күріш �сіріп отыр ған 
шаруашылықтар биыл да мәселе 
басы ашық күйде қалып отырғанын 
айтып, ашынып отыр. Сала маман-

дары айтқандай, мол судың игілігін 
к�ре алмай отырғанын, еселі 
еңбек тің �теуі қайтпай тұрғанын 
жеткізді.

«Егін шаруашылығында мәселе 
шаш-етектен. Жыл �ткен сайын 
шешімін табар емес. Былтырғы 
ахуал биыл да қайталанып отыр. 
Қазір егінжайда вегетация кезеңі 

жүріп жатыр. Күрішті суға бастыруда 
су тапшылығының зардабын тартып 
отырған шаруашылықтар жетіп 
артылады. Aзімізге қарасты шаруа-
шылықтар қатарынан бір ғана 
«Бесарық» серіктестігін алып қа-
расақ, бүгінде қиын кезеңді бастан 
кешіп отыр. Осы Сырдария ауда-
нына қарасты Бесарық ауылын да 

500 гектар күріш егіледі. Оны Жаңа-
дария каналы арқылы суарамыз. 
Алайда судың �з күшімен жеткілікті 
деңгейде келмеуіне байланысты 
9 электрлі су тарту сорғысын іске 
қосып отырмыз. Егер сорғы болмаса 
егінжайдағы еселі еңбектің зая 
кететіні ащы да болса шындық», – 
дейді бұл жайында «Абай-Дәулет» 

ЖШС директорының орынбасары 
Жасұлан Тұрлыбеков.

Сыр диқандарының айтуынша, 
қыс мезгілінде су м�лшері жеткілікті 
деңгейде келіп тұрады. Ал к�ктем, 
жаз айларында тапшылығы байқа-
лады. Бұл жылда қайталанатын құ-
бы лыс. Себебі дария суы к�ршілес 
мемлекеттерімен байланысты бол-
ған дықтан егін науқанында диқан 
қауымына үлкен қиындық туады. 
Сол себепті де әр шаруашылық ша-
ма-шарқынша су айдау сорғысын 
пайдалануға мәжбүр. 

«Жалпы, мұндай қиындықтар 
егін шаруашылығында бар. Жыл 
сайын қайталанып отырады. Дей-
тұрғанмен, қиындықтар болды екен 
деп қол қусырып қарап отыра ал-
май мыз. Қиындықты еңсерудің 
түр лі жолдарын жасап келеміз. Биыл 
да жұмыстың ретін келтіріп, күріш-
тік алқабымызды әупірімдеп суға 
бастырып алдық. Негізінен, жылда 
қайталанатын мәселені оңтайлы 
ше шудің жолдарын қарастыру қа-
жеттілігі туындап тұр», – деп �з 
ойымен б�лісті тағы бір іргелі ша-
руашылық «Жан-Арай» ЖШС 
директоры Бақдәулет Махашов.

Негізінен, күрішшілердің к�ңі-
лін күпті еткен су мәселесі жылда 
жырға айналған. Су тапшылығына 
байланысты күріш к�лемін азайтып, 
суды аз қажет ететін �німдерді егуге 
бетбұрыс жасап отырса да, мәселенің 
азаймай тұрғанын мәлімдеді. 

Сондықтан құзырлы орындар 
тарапынан к�рші мемлекеттермен 
келісімге келіп, су тапшылығын 
еңсерудің оңтайлы жолын тапса 
деген ұсыныстарын жеткізіп отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

<ділетті Қазақстанда бар салада әділет 
болғаны ж�н. Оның жоқтығы әлеуметтік 
шиеленісті  күшейтеді.  <леуметтік 
медициналық сақтандыру қоры (<МСҚ) 
қайтадан сарапшылардың және Парламент 
депутаттарының қатаң сынына ұшырап 
жатыр. Соңғы екі жылда қор басшылығы 
үш рет ауысыпты. Бірақ басшылар бұ-
қараның наразылығын тудырған күрмеулі 
мәселелерді түбегейлі шешпеді.

Сынаушылардың к�терген басты бір 
мәселесі: Қордың жұмысында ашықтық 
жоқ, тек жалпы статистиканы берумен 
шектеледі. Сол қаражаттардың қайтарымы 
к�зге түспейді. Қыруар қаржы б�лінетін 
медұйымдарды қалай таңдайтыны да 
белгісіз. Салдарынан, дәрігерлері жоқ 
жалған емханалар қаражат алып жүр. 
Жұртшылық �з тұрғылықты жері бойынша 
тіркеген жеке емханалардың диагностика 
және емдеу жүргізбейтініне, тек �зге меди-
циналық ұйымдарға тексерілуге талон 
таратумен шектелетініне шағым данады. 

ЖҮЙЕ АДАМДАРДЫ 
БОРЫШҚА БАТЫРДЫ

Елімізде медициналық сақтандыру 
2020 жылғы 1 қаңтардан бастап енгізілді. 
Содан бері елдегі медицина іс жүзінде 
ақылы болды. Сақтандырылмағандар үшін 
тегін медициналық к�мектің кепілдік 
берілген к�лемі (ТМККК) ұсынылғаны-
мен, іс жүзінде емханалар мұндайларды 
емдеуден бас тартады немесе дұрыс 
тексермей, ақылы диагностикаға жүгінуге 
кеңес береді. 

Сорақысы сол, бұл жүйе азаматтарды 
борыш батпағына батырып жатыр. Мұның 
қалай жүзеге асатынының бір мысалын 
қор мамандарының �здері айтып берді. 
<МСҚ-ке ай сайын жұмыс істейтін 
барлық қазақстандықтан екі түрлі алым 
түседі. Біріншісі – сақтандыру аударым-
дары: оны жұмыс беруші �з қаражаты 
есебінен т�лейді. 2023 жылы оның м�лшері 
жалақының 3 пайызын құрайды. Аударым-
дардың ең жоғары м�лшері 10 ең т�менгі 
жалақының (ЕТЖ) 3 пайызынан аспауы 
керек. 1 ЕТЖ 70 000 теңге, оның 30 пайызы 
21 000 теңгеге тең. Екіншісі – сақтандыру 
жарналары: ол қызметкер жалақысынан 2 
пайыз к�лемінде ұсталады. Бұл ретте 
аударымдардың ең жоғары м�лшері 10 
ЕТЖ-ның 2 пайызынан немесе биыл 14 
000 теңгеден аспауы тиіс. Осы екеуінің 
біреуі т�ленбей қалса, бұл қорға ол азамат-
ты медсақтандырылған статусынан айыру 
үшін жеткілікті екен. Мәртебесін тартып 
алудың �зге де схемалары толып жатыр. 

«Бір азамат 2022 жылдың тамызында 
ресми түрде жұмысқа тұрды. Сол кезден 
бастап, қызметкер үшін бізге т�лемнің 
аталған екі түрі түсе бастады. Содан биыл-

ғы мамырда ол кісі емханаға дәрігердің 
қабылдауына барса, мәртебесі сақтанды-
рыл маған екенін біледі. Ол ресми жұмыс 
іс тейтінін әрі жұмыс беруші қажет т�лем-
дерді уақытылы аударып тұрғанын айтып, 
бұл олқылықтың себебін сұрайды. Белгілі 
болғандай, жұмысқа орналасқанға дейін 
бұл адам М<МС жарналары мен ау-
дарымдарын мүлдем т�лемеген екен. Ал 
«М<МС туралы» заңға сай, азаматтың 
�ткен немесе алдағы 12 айға т�лемі болуы 
шарт», – деп мәлім етті қордың мамандары. 

Яғни, азамат бұған дейін мемлекеттік 
емханаларға бірде-бір рет жүгінбесе де, 
оның атына автоматты түрде 12 айлық 
м�лшерде қарыз жазылады. Соны �темесе, 
ол қазіргі кезде қанша жерден тұрақты 
жарна мен аударым аударса да, �зіне 
тиесілі к�мекті ала алмайды. Сонда әділет 
қайда? Жалпы, мұндай әділетсіздікті басқа 
ешбір салада таба алмайсыз. Теңдесі жоқ. 
Мысалы, жас адам жаңа ғана университетке 
түссе, одан бір жыл бұрынғы уақыт үшін 
ақы талап етілмейді. Банктен ипотека 
алса, бір жыл артық т�леуге мәжбүрлемейді.

Қаңтар оқиғаларынан кейін бұл қатаң 
талап шамалы жұмсартылды. <МСҚ 
түсіндіруінше, егер азамат жұмысқа ресми 
түрде орналасып, жарна т�легеніне 10 ай 
�тсе және емханаға жүгінгісі келсе, онда 
тағы 2 ай қарызын �теуі, әр айға кем 
дегенде 3 000 теңгеден т�леуі қажет (2022 
жылы дербес т�леушілер т�лейтін жарна 
к�лемі осындай болды). Сонда жалпы 
саны 12 ай болады. Сақтандырылған 
мәртебесі т�лем жасалған соң үш жұмыс 
күнінің ішінде беріледі. Бірақ бұл тетіктің 
де кінәраты бар: ресми жарна мен аударым 
аударып тұрған адам он айға дейін ем-
ханада ж�нді к�мек ала алмайды. 

ТОМОГРАФИЯ ТҮСУ – 
АЛЫНБАС АСУ

Aзін-�зі жұмыспен қамтушылар да 
қиын жағдайда қалды. Олар енді �мірінің 

соңына дейін әрбір айды қалт жібермей, 
қорға �з бетінше әрі уақытылы жарна 
аударып отыруға міндетті. Салтанат Ж. 
бірыңғай жиынтық т�лем (БЖТ) т�леп, �з 
ісімен айналысады. Науқастанып, БЖТ-
ны т�леу уақытын �ткізіп алған. Медсақ-
тандыру жарнасы осы т�лемнің құрамына 
кіретіні мәлім. Aзге адамдар әрине, �ткен 
айдағы жарна қарызын �теп, сақтанды-
рылған мәртебесін қайтара алады. Алайда 
бұл тәсіл БЖТ т�леушілерге жарамайды: 
олар �ткен айларға т�лем жасай алмайды. 
Себебі салық кодексінің 774-бабына 
сәйкес, БЖТ т�ленген кезеңнің соңғы 
күніне дейін ғана қолданылады. Сонда 
қайтпек? Жауап біреу: алдын ала т�ле, 
қатаң тәртіпке бағын, т�лем т�леу уақытын 
�ткізбе! Ендеше халықтың осы қатаң 
тәртіпті қордан талап етуі де заңды.

«БЖТ т�леушілерге сақтандырылған 
мәртебесі тек үшінші айда беріледі. 
Мысалы, 2023 жылдың мамырында т�лем 
жасалса, сақтандырылған мәртебесі 
шілдеде беріледі. Яғни, мамыр, маусым 
және шілде айларына БЖТ т�леп шығу 
керек. Ал тамыз айында т�лем жасалмаса, 
бұл азаматтың мәртебесі «сақтандырыл-
мағанға» �згереді. Сол себепті БЖТ-ны 
алдын ала т�леп отырған абзал», – деп 
мәлімдеді қор мамандары.

Егер ғылыми зерттеу жүргізілсе, онда 
<МСҚ қорына осындай тәуелділіктің �зі 
жұрттың жүйкесін құртып, түрлі ауруға 
соқтыратыны анықталуы мүмкін.

�ДІЛДІКТІ ОРНАТУ �ЛЕУМЕТТІК 
САЛАЛАРДАН БАСТАЛҒАНЫ Ж#Н 

«Біздің бәріміз бір елдің азаматтары-
мыз, әрқайсымызда к�к т�лқұжатымыз 
бар. Бірақ біздің мүмкіндіктеріміз әртүрлі. 
Бүгінгі шындық – қала мен ауыл арасын-
дағы �сіп келе жатқан теңсіздік. Ауыл 
тұр ғындары міндетті медициналық сақ-
тан дыруды т�лейді, бірақ сапалы медици-
налық қызмет ала алмайды. Бұл мәжбүрлі 

қайырымдылық. 2022 жылы <леуметтік 
медициналық сақтандыру қорында 
1 трил лион теңге жиналды. Оның 35 
пайы зын ауыл тұрғындары т�леді. Егер 
мемлекет ауыл тұрғындарына дұрыс 
медициналық қызмет к�рсете алмаса, бұл 
жарнаны т�леу қаншалықты әділетті?» – 
дейді Мәжіліс депутаты Айдарбек 
Қожаназаров.

Б ұ л  п р о б л е м а н ы  М ә ж і л і с т е г і 
«AMANAT» партиясының депутаттары да 
бұрыннан к�теріп келеді. Олардың ай-
туынша, азаматтар медсақтандыру ая-
сында тексерістен тегін �темін десе, онда 
бірнеше ай күтуі керек. Aйткені М<МС 
аясындағы тегін к�мек квотамен қатаң 
шектелген. Мысалы, бір айға бір емханаға 
КТ жасауға небары 10 квота, МРТ жасауға 
тек 5 квота беріледі. Ал ол емханада 20 мың 
адам тіркелген болуы мүмкін. Егер КТ-ға 
сұраныс асып түссе, онда қалған пациент-
терді дәрігер келесі айларға жазуға мәжбүр. 
Бірақ кезектегілерге бәрібір квота жет-
пейді. 

Сондықтан науқастың дерті меңдеп 
бара жатқанын білген дәрігер компью-
терлік немесе магниттік-резонансты 
томо графияға шұғыл түсу керектігін, бірақ 
квота жоқтығын айтады. Яғни, тез �ту 
үшін шығын шығаруға тура келетінін 
меңзейді. Денсаулықтан қымбат ештеңе 
жоқ. Жұрт амалсыз ақылысына жүгінеді. 
Осылайша, қазақстандықтардың басым 
к�пшілігіне М<МС-тен қайыр болмай 
тұр. 

ТҰЙЫҚТАН ШЫҒУДЫҢ 
ЖОЛЫ БАР МА?

«Еріксізден ақылы қызметті алуға 
мәжбүр болғандар: «біз не үшін ай сайын 
жалақымыздан жарна т�лейміз» дейді. Бұл 
негізінен жасанды проблема. Aйткені ол 
жүйеде енгізілген қаржыландыру жүйесіне 
де байланысты болып тұр» деген де-
путаттар Үкімет басшысы <лихан 

Смайылов қа бірнеше ұсыныс айтты. 
Біріншіден, квоталаудан және ай сайынғы 
қаржыландырудан бас тартып, оның ор-
нына к�рсетілген қызметтерге фактісі 
бойынша т�леуді енгізу қажет. Екіншіден, 
пациенттерге медициналық ұйымды таң-
дау еркіндігін беру керек. Қолданыстағы 
емханаларға тіркелу с�з жүзінде ерікті 
болғанымен, іс жүзінде медициналық 
ұйымдарға соның жанында орналасқан 
тұрғын үйлердің тұрғындары ғана тіркеле 
алады. 

Үшіншіден, түсініспеушілікті бол-
дырмау үшін тегін медициналық к�мектің 
кепілдендірілген к�лемі мен медициналық 
сақтандыру пакеттерін нақтылау керек. Ол 
болмаған соң, емханалар сақтандырыл-
маған азаматтарды қабылдаудан ары қарай 
бас тарта береді. 

Т�ртіншіден, М<МС миллиардтарын 
игеретін медициналық ұйымдардың 
қосып жазуына, яғни сырқаттардың ал-
маған емін, жасалмаған тексерісті, к�р-
сетілмеген қызметті  сырттай жаза 
салуына тегеурінді тосқауыл қойылғаны 
ж�н. Қордың деректеріне сәйкес, қор 
тарапы нан ақшасы т�ленген, бірақ шын 
мәнінде к�рсетілмеген медициналық 
қызметтер �те к�п. Қор к�рсетілді 
делінген қызмет тер дің шамамен тек 10 
пайызын тексерген, сонда 52 мың жалған 
медициналық қызметті анықтады. Егер 
100% тексерсе, онда жалған қызмет 500 
мыңнан аса ма?

Бесіншіден, <МСҚ қорынан мол 
қаражат алатын жеке емханалар медици-
налық қызметтердің к�п б�лігін �зі 
к�рсетпей, оған мұқтаж пациенттерді 
талонмен басқа ұйымдарға жолдайды. 
Салдарынан, азаматтарымыздың үлкен 
б�лігін тек жалпы практикалық бейіні бар 
жалғыз дәрігер қабылдайды. Ал анализдер 
тапсыру, түрлі тексерілуден �ту үшін 
сырқаттар қала аралап, ауданды шарлап, 
сенделіп жүруге мәжбүр. Мұндай емха-
налар аймақ түгіл, Астанада да жетерлік. 
Мәжіліс депутаттары мұны болдырмау 
үшін басқа ұйымдарға берілетін медици-
налық қызметтердің шекті к�лемін нақты 
белгілеуді ұсынды.

Ең бастысы, «бір адам – бір жарна» 
тәртібін, формуласын енгізген ж�н. 
Үкімет пен Парламентке үздіксіз түсіп 
жатқан шағымдарда қазақстандықтар бір 
адам үшін оның әртүрлі табыс к�зінен 
жалақысынан қорға жарна аударуға 
мәжбүрлеу – әділетсіздіктің зоры деп 
санайды. Егер заңнама �згертіліп, бір адам 
үшін бір рет қана жарна алынса, онда 
М<МС жүйесіне қарсы бағытталған 
шағымдардың үлкен бір б�лігі �зектілігін 
жояр еді. Мұның сыртында халық пен 
сарапшылар қордың есепшотында бос 
жатқан қаражатты ақылы негізде емделуі 
үшін адамдарға қайтару бастамасын 
к�терді.

Қалаулылар қор қызметі ашық емес 
деп санайды. Халық �з табысынан <МСҚ 
қорына қанша қаражат түскенін, олардың 
қайда және қандай мақсаттарға бағыттал-
ғанын нақты білуі керек. Азаматтарға т�л 
электронды денсаулық паспорттарын 
к�руге толық мүмкіндік берілгені ж�н. 
Оны тек дәрігер ғана к�ре алады. Жалпы, 
жүйеде мәселе к�п. Бірақ оның барлығын 
шешуге болады. Оның к�бісін Мәжіліс 
депутаттары заңға бастамашы болып, �з 
бетінше шеше алар еді. Тек құлық болса, 
құнттаса, халық шағымына құлақ түрсе 
игі.

Елдос СЕНБАЙ

Жыл сайын ерте кктемнен атыз жа�алап, белі б�гіле е�бек 
ететін е�бекші �ауымыны� �иынды�ы аз емес. Егінді ысы-
рапсыз жинап алу �арекетімен ж�ретін ди�анды бірінші кезекте 
су тапшылы�ы ты�ыры��а тірейді. Алайда әрбір нау�анда 
кезігетін б!л мәселені е�серу м�мкін болмай т!р.

СА¨ТАНДЫРЫЛУСА¨ТАНДЫРЫЛУ
САҚТЫҚТЫҢ КЕПІЛІ ЕМЕССАҚТЫҚТЫҢ КЕПІЛІ ЕМЕС

Сыр ди�андарыны�Сыр ди�андарыны�
ÊӨҢІËІ ÊҮÏÒІÊӨҢІËІ ÊҮÏÒІ

Медициналы� са�тандыру елді� 
наразылы�ын одан әрі ршітіп жатыр. Б!�ан 
енді депутаттар ара ласты. Оларды� 
айтуынша, б!л ж�йе әсіресе ауылды�тарды 
кемсітеді: олар сапалы медициналы� 
�ызмет ала алмайды. Со�ан �арамастан, 
�ала т!р�ындарымен бір клемде жарна 
аударады. Сондай-а� негізгі ж!мыс 
орнында табысы аз бол�ан ды�тан, 
�осымша ж!мыс істейтін азаматтар да бір 
айда бірнеше рет медициналы� жарна 
аудару�а мәжб�р. Біра� олар да лайы�ты 
�ызмет ала алмайды. Депутаттар м!ны 
«мәжб�рлі �айырымдылы�» деп атады. 
Сала�а т�бегейлі рефор малар �ажет. 
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ҚОҒАМ

�лемді айтпа�анны� �зінде 
со��ы жылдары бізді� елімізде де 
ауыр дертке шалды��ан нау�астар 
мен жазатайым о�и�алардан кейін 
т�рлі жара�ат ал�ан жандар к�п. 
�ауіпті дертке душар бол�ан жандар-
ды� арасында жары� д�ниеге жа�а 
келген нәрестелер мен жас аналар 
да бар. Ал осы �мір мен �лім ара-
сында арпалыс�а т�сіп жат�андар�а 
дер кезінде �ан �"йылмаса, адам 
�мірін арашалап �алу �иын. 

КҮРЕТАМЫР ІСПЕТТЕС ОРТАЛЫҚ 
Технология мың жерден �згеріп, меди-

цина қарыштап дамып кетсе де, әлемде 
қанның орнын алмастыратын ешқандай 
препарат, дәрі-дәрмек, сұйықтық табылған 
жоқ. Ол дәріханадан сатып алатын қол-
жетімді дүние емес. Сондықтан ауырып 
жатқан науқасқа донорлық қан ауадай 
қажет. Тек қана дені сау донордың қаны 
ғана �мірден күдерін үзген жандарға үміт 
сыйлайтын, тіршілік үшін күреске түсуге 
күш беретін сиқырлы сұйықтық. 

Астана қаласындағы Қан орталығы қан 
алу және оның компоненттерін дайындау 
б�лімінің дәрігері Зәуреш )лменованың 
айтуынша, қан орталығы қаладағы барлық 
медициналық мекеменің күретамыры 
іспеттес. +йткені оның қызметіне елорда-
дағы барлық медициналық мекемеге 
қанды жедел әрі тұрақты түрде жеткізу 
кіреді. 

«Біз үнемі «донор қажет» деп жүрген 
жерімізде жарнама жасап, шарқ ұрамыз. 
Себебі қан құятын аурулардың саны жыл-
дан-жылға �сіп келе жатыр. Соңғы кезде 
ересектер ғана емес, балалар арасында да 
онкологиялық, тұқым қуалайтын аурулар 
к�птеп кездеседі. Одан б�лек, туабітті қан 
аурулары бар. Мысалы, кейбір балалардың 
гемофилия ауруында қандары ұйымайды. 
Олардың барлығына қан құю керек. Қазір 
жол-к�лік оқиғалары мен түрлі жазатайым 
оқиғалар да жиілеп кетті. Жарақат алған 
адамдар к�п қан жоғалтқан жағдайда да 
�мірді сақтап қалу үшін қан қажет. Соңғы 
уақытта босану б�лмесіндегі аналардың 
арасында түрлі асқынулардан кейін к�п 
м�лшерде қан кетіп жатады. Ондай кезде 
де орталықтың қаны уақытында жеткізілу 
керек болады. Бүгінде қаламызда жоғары 
мамандандырылған ауруханалар �те к�п. 
Оның ішінде дәрігерлер күн сайын ішкі 
ағзаларды ауыстыру мен дін жасушаларына 
ауыр оталар жасайды. Операциялардың 
барлығы қан құюмен байланысып отыра-
ды. Науқасқа бір ағзаны ауыстырғанда 
10-12 донордың қаны құйылады. Ал олар-
дың айықпас дерттен арылып, аяқтан 
тұрып кетуі үшін тек қана дені сау донор-
дың қаны керек», – дейді орталық маманы.

Сол себептен де орталыққа қан тап-
сыруға келген әрбір донор – нағыз 
қаһарман.

 «+йткені орталыққа �зінің алтын 
уақытын қиып, �зі танымайтын адамның 
�міріне араша болу үшін қан береді. Дені 
сау донор бір келгенде 450 мл қан тап-

сырады. Оның берген қаны үш адамның 
�міріне араша бола алады. Біз 450 мл 
қаннан үш компонент аламыз», – дейді 
Зәуреш Елікбайқызы.

КҮНІНЕ ЕКІ МЫҢ АДАМ 
ШАҚЫРТЫЛАДЫ

Бүгінде орталықтың тұрақты әрі ал-
ғашқы донорлары да бар. Алайда қанның 
сақтау мерзімі шектеулі болғандықтан, 
донор санын анағұрлым арттыру аса 
маңызды. Мәселен, қанның қызыл түйір-
шіктерін сақтау – 42 күн болса, қан 
жасушаларының жарамдылық мерзімі 
5-7 күн. Ал қанның сарысуы -30 градуста 
3 жылға дейін сақтауға жарамды. «Қанның 
сақтау мерзімі шектеулі болған нан кейін 
тұрақты түрде к�п донор керек. Сол үшін 
біз үнемі жарнама жасап, халық арасында 
түсіндірме жұмыстарын жүр гізуге 
мәжбүрміз. Біздің жарнама тұрақты түрде 
жүру керек. Соңғы жылдары орталық жұ-
мысын жандандыруда мемлекет тарапынан 
к�п к�мек к�рсетіліп жатыр. Былтырдың 
�зінде ғана Астана қаласы әкімшілігінің 
қолдауымен к�шелер мен қоғамдық орын-
дарда к�рнекі жарнамалар ілінді. Аялдама 
мен алаңқайларда да тұрақты түрде жарнама 
к�рсетілетін болды», – дейді маман. 

Алайда оның �зі аздық етіп отырған 
к�рінеді. Себебі, жарнаманы к�рген дені 
сау донорлардың орталыққа келуге уақыты 
жоқ. )сіресе, қан тапсыратын жастағы 
адамдардың барлығы жұмыстан сұрана 
бергісі келмейді екен. Мысалы, орталық 
мамандары күніне екі мың адамға қоңырау 
шалса, оның ішінде 5-10 пайызы ғана 
донор болады. 

)лгінде айтқандай, орталықтағы до-
норлық қан ғана емес, қанның құрамдас 
б�ліктеріне де мұқтаж науқастар к�п. Ай-
талық, қанның қызыл түйіршіктері мен 
сарысуы қан ауруларының обыры, ақ қан, 
лейкоз, пластикалық анемиямен ауыратын 
науқастарға аса қажет. Кейбір адамдарда 
қан �ндіруші органдар қан түйіршіктерін 
аз м�лшерде �ндірсе, енді біреулерде 
қанды ұйытатын факторлар жетіспейді. 
Ондай жағдайда тұтас қанның �зі емес, 
сарысуы ем болады. Сол секілді асқазан, 
қалқанша безі, аутоиммундық аурулар, 
созылмалы пиелонефрит, ағзадағы түрлі 
паразит болған кезде де қан азайып кетеді. 
Мұндай жағдайда науқасқа қанның қызыл 
түйіршектері құйылады. 

Дәл осы тромбоцит алу процесі адам-
ның екі жарым сағатын ұрлайды. Сон-
дықтан сүттен қаймақты айырғанға ұқсас 
тромбоцит алу процедурасына донор 
шақыру қиындық тудырады. «Тромбоцит 

алу – �те күрделі процесс. Алдымен до-
нор ды тіркеп, жалпы қан талдауын жасай-
мыз. Себебі науқастың �мірі қан түйір-
шіктерінің сапасына байланысты. Екін-
шіден, донордың �зінде де тромбоцит 
м�лшері азайып қалмау керек. +зімізге 
қажетті тромбоциттерді алып, қанның 
қы зыл түйіршіктері мен сарысуын донор-
дың �зіне қайтып береміз. Сол себепті 
донорлардың дені бұл процедураға кел-
генді құп к�рмейді. Дегенмен азаматтық 
сана-сезімі жоғары донорларымыз да �те 
к�п. Туғаны да, досы да, не әріптесі, не 
к�р шісі емес, айдаладағы біреуге бір қоңы-
рау шалғаннан келіп, екі жарым сағатын 
б�ліп, қан тапсыратын донорлардың 
алдында басымызды иеміз», – дейді 
Зәуреш )лменова.

ДОНОР АТАНУ 
Д�РЕЖЕ САНАЛАДЫ

Астана қаласында 23 медициналық 
мекеме бар. Оның ішінде республикалық 
және қалалық, сондай-ақ 1-2 жекеменшік 
диагностикалық аурухана бар. Бүгінде 
қаладағы қан орталығы осы мекемедегі 
науқастардың барлығын 100 пайыз қанмен 
қамтамасыз етіп келеді. «Орталыққа �з 
еркімен қан тапсыратын донорлардың 
санын арттыру үшін к�п жұмыс атқарылып 
жатыр. Донорлар тек қана бізге келіп қан 
тапсырмайды, біз донорларға �зіміз 
баратын мүмкіндікті де қолға аламыз. 
Адамдардың уақытын жоғалтпау үшін 
арнайы құрылғылары бар, толығымен 
жабдықталған автобуспен кез келген 
мекеменің алдын ала келісімін алып, 
донор күнін �ткіземіз. Мұндай күндері біз 
70-80 донор табамыз. Ойын-сауық меке-
мелеріне де шығып 30-40 донор алып 

келеміз. Бірақ тапқан 150 донордың 20-25 
пайызының қаны әртүрлі себептермен 
жарамсыз болады. Сол үшін бұрын бар-
маған мекемелерге де �тініш жазып, донор 
күнін �ткізуге сұранып жатамыз. +кінішке 
қарай, к�п адамдар донорлықтың не 
екенін түсінбейді. Мысалы, шетелде әрбір 
азамат қан тапсырып, донор болуды �зінің 
парызы деп санайды», – дейді дәрігер. 

Тәжірибелік алмасуға барған орталық 
маманын Сингапур халқының адам-
гершілік үлгісі қайран қалдырғанға 
ұқсайды. Оның айтуынша, бұл елдегі 
жастар қан тапсырғандарын мақ тан тұтады 
екен. Донор атануды дәре же  деп санайды. 
Мәселен, Сингапурде донорлық қан 
тапсырған адамның кеу десіне т�сбелгі 
беріледі екен. «Қоғамдық орындарда 
жастар біздегідей қымбат к�лігі мен зәулім 
үйін, соңғы үлгідегі телефонын к�рсетіп 
емес, �здерінің донорлық т�сбел гісін 
к�рсетіп мақтанады. Ол адамның кеу-
десіндегі т�сбелгіге қарап, басқалар оның 
неше рет қан тапсырғанын к�ре ала ды. 
«Мен 40 рет донор болдым», «50 адам ның 
�мірін сақтап қалуға септігім тиді» деп 
айтуды дәреже санайды», – дейді ол. 

Зәуреш )лменова донор қан тапсырып 
�згенің �мірін ғана емес, �з денсаулығы 
жайлы ақпарат алуға болатынын айтады. 
+йткені ешқандай медициналық мекемеде 
тез арада адамның денсаулығындағы 
кінәратты анықтауға мүмкіндік жоқ. Ал 
орталықта донорға 5-10 минуттың ішінде 
қан арқылы берілетін 4 індетке тегін 
тексеріс жасалып, бірнеше аурудың 
деңгейі анықталады. 

Дәрігердің айтуынша, қан жасушалары 
+20 , +22  градуста сақталатын болған-
дықтан, қанның ішіндегі қоздырғыш 

к�бейіп кетуі мүмкін. Сондықтан к�бінесе 
тромбоцитті науқасқа қаннан алған бойда 
құйылған әлдеқайда тиімді. Ондай мүм-
кіндік болмағандықтан тромбоцит үнемі 
қозғалыста болу үшін қазір орта лықта ғана 
емес, елордадағы барлық медициналық 
мекемеде тромбомиксер қолданысқа 
енгізілу керек. Себебі қанның клеткалары 
�ліп қалмау үшін құрылғы үнемі қозғалыста 
болуы тиіс. 

ТЕҢДЕСІ ЖОҚ ТЫҢ Т�ЖІРИБЕ
Орталықтың қызметіне тек қана қан 

жинау және оны медициналық мекеме-
лерге жеткізу кірмейді. Донорлық қан 
алу дағы отандық медицинаның үлкен 
же тістігі – орталық жабық үлгідегі авто-
мат тандырылған жабдықтармен қамтама-
сыз етілген. Бұл саладағы соңғы жаңа 
тех нология. К�птеген елдерде қанды екі 
ке зеңдік скрингтен тексеру тәжірибесі 
қол ға алынбаған. Ал бас қаладағы орталық 
мамандары қанды екі кезеңде тексеруден 
�ткізеді. Екінші жетістік – тромбоцитті 
науқасқа құятын кезде түрлі вирустан 
тазартатын тың тәжірибе қолданысқа еніп 
отыр. Медицинадағы мұндай соңғы 
ғылыми тәжірибе Бельгия мен Швециядан 
кейін Қазақстанда, бізден кейін Франция-
да ғана іске асып отырғаны үлкен абырой 
екені анық. 

«Бұл тәжірибе қауіпті вирустардың 
таралуына ғана емес, �лімге әкелетін ас-
қынулардың алдын алады. Вирустардан 
тазарту процесі �те күрделі және қымбатқа 
түседі. Дегенмен мемлекетіміз халықтың 
денсаулығын к�теру үшін халықаралық 
стандартта жұмыс істеуге мүмкіндік беріп 
отыр. Тағы бір айта кетерлігі, қанның құ-
рамдас б�ліктері қант диабетінің асқынған 
ауруларына ем. Мысалы, қант диабеті 
кезінде науқастың аяғында жазылмайтын 
жара пайда болады. Уақыт �те келе, ин-
фекция түсіп, оның соңы науқастың аяғын 
кесуге алып келеді. Осы сусамыр аурула-
рына к�мектесу үшін қаннан еритін фак-
торларға бай плазманы айырып аламыз. 
Компонентті жараға енгізген кезде жара-
ның аузы қас қағым сәтте жазылады және 
қант м�лшері азаяды. Бұрын мұндай плаз-
ма тек травматология мен косметологияда 
қолданылатын. Ал қазір дәрігерлер плаз-
маны ашық жараға, буын ауруларына, 
артроз, артрит ауруларына да енгізіп 
жатыр. Бұл ғана емес, қанның плазмасы 
жасанды ұрықтандыруда да кеңінен 
қолданылып, жылдар бойы сәби сүйе 
алмай жүргендерге қуаныш сыйлап 
келеді», – дейді Зәуреш Елікбайқызы. 

Орталық мамандары науқастарды 
инфекциялық және иммуногемотоло-
гиялық жағынан қауіпсіз қанмен қамта-
масыз етудегі тәжірибемен тоқталмақ 
емес. Сол үшін қазір қан орталығының 
дәрі герлері ғылыми жұмысты да жандан-
дырып келеді. С�з соңында «Бізге келетін 
донор �з ісіне аса жауапкершілікпен қа-
раған ж�н» деді маман. Дені сау донор 
әрқашан салауатты �мір салтын ұстануды 
үйрену керек. )йтпесе, донор болу – кез 
келген адамға бұйырмайтын бақ. +згенің 
�мірін ұзартып, басқаға бақыт сыйлауды 
азаматтық парыз деп білетіндер үшін бұл 
да бір үлкен абырой.

¨АН  ТАПСЫРУ  ДА¨АН  ТАПСЫРУ  ДА  
ҚАҺАРМАНДЫҚҚАҺАРМАНДЫҚ

Жадыра МҮСІЛІМ 

Халы�аралы� балалар 
к�нінде Астанада�ы ма ман-
дандырыл�ан балалар �йі 
�ос мерекені �атар атап �тті. 
Б"л к�ні ата-ана лары ны� 
�ам  �орлы�ынсыз �ал �ан дар-
�а пана болып келе жат �ан 
балалар �йіні� �"  рыл   �а  ны на 
90 жыл толды. 

Шара барысында балалар 
үйінің тәрбиеленушілері мен 
қызметкерлерінің қатысуымен 
«Бала күлкісі – әлемнің к�ркі» 
мерекелік театрландырылған 
қойылымы к�рсетілді. Сондай-
ақ 1 жасқа толған қос бүлдір-
шіннің тұсауы кесілді.

Негізінен Астана қаласы 
әкімдігінің мамандандырылған 
балалар үйі 1933 жылы ашылған. 
Мұнда туғаннан бастап т�рт 
жасқа дейінгі жетім балаларға, 

ақыл-ой және дене дамуында 
кемістігі барлар, (Даун син-
дромы, церебралды сал ауруы, 
аутизм спектрінің бұзылуы, 
с�йлеу дамуының кешігуі бар 
ба лаларға) кешенді медици-
налық к�мек к�рсетіледі. 

Шараның ашылу сал тана-
тында мамандандырылған ба-
лалар үйінің басшысы Татьяна 
Цечоева арнайы құттықтау с�з 
с�йледі. +з с�зінде орталық 
басшысы мұнда тәрбиеленген 
балалар және олардың тәрбие-
шілері жайында с�з қозғады. 

Жыл басынан бері балалар 
үйінен 146 бала шығарылды. 
Олардың ішінде 8 баланы асы рап 
алса, 17 бала қамқоршы лыққа 
берілді. 36 бала от басыларына 
қайтарылды. 

Мерекелік шарада бүлдір-
шіндерге арнап, саяхатшы Дара 

секілді қойылымдар  к�р сетілді. 
Балалар қонақтарға мерекелік 
концерт қойып берді. Шараға 
Мәжіліс депутаты Қарақат 
)бден, Астана қаласы әкімдігінің 
денсаулық сақтау басқармасы 
басшысының орын басары Тимур 
Мұратов қатысып, құттықтау с�з 
с�й леді. Балаларға сыйлықтар 
сыйлады. 

 Кувейттің Қазақстандағы 
Т�тенше және �кілетті елшісі 
Омар Ахмедж Мұхаммед Мурад 
)л-Кандари мырза жұбайымен 
балалар үйінің егіз тәрбие ле ну-
шісінің тұсауын кесті. Сонымен 
қатар «АMANAT» пар тиясының 
Астана қаласын дағы «+ркениет» 
бастауыш партия ұйымының 
жетекшісі Мария Мухтарова да 
жылы лебізін білдіріп, құт тық-
тады. Белгілі эстрада әншісі Қара-
қат )білдина әннен шашу шашты.

Phenomenal kids жоба сында 
қазақша ертегілер, бесік жыр-
лары, әр түрлі баланың таны мын 
арттыруға арналған жаттығулар, 
бейнежазбалар бар. Жобаның 
авторы – продюсер Азат )бікен. 
Анимациялық туын дыларды 
дыбыстауға Дәу рен Серғазин, 
Данияр Алшинов,  Динара 
Сәтжан, Евгений Чебатков, 
Қарақат )білдина,  Луина, 
Марсел сияқты танымал әншілер 
мен әртістер тар тылған. 

– Бұл алғашқы маусым. Ке-
лесі екінші маусымды жаңа жыл-
ға жоспарлап отырмыз. Бұны 
барлық платформада тың дап, 

к�руге болады. Соның ішінде 
YouTube желісінде қол дануға мүм-
 кіндік бар. )леумет тік желі ден 
Phenomenal kids деп теріп, тауып 
алып, тегін тамаша лауға бо ла ды. 
Бұл – осы топтың атынан Қа-
зақстан балаларына сыйлық, – 
деді жоба авторы Азат )бікен. 

Ал сценарий авторы Нәзира 
Мұратованың айтуынша, ерте-
гілер балаларды қаржылық сауат-
тылыққа үйретіп, жеке шека-
раларын қорғауға баулиды. 

Біздің ертегілеріміз сүйіс-
пеншілікке, сезімталдыққа, �за-
ра сыйластыққа үйретеді. Қар-
жылық сауаттылық пен бала ның 

жеке шекарасы жа йында ай-
тылатын оқиғалар да бар. Ерте-
гінің біреуі бала жүре гінен орын 
алатын болса, бұл біз үшін жеңіс. 
Шығармалардың барлығы ана, 
автор ретінде сүйіспеншілікпен 
жазылған, – дейді сценарий 
авторы Нәзира Мұратова.

Ал балалар контентінде к�п 
жылдық тәжірибесі бар, атап 
айтқанда, бұрын «Балапан» те-
леарнасын басқарған журналист 
Ләйлә Сұлтанқызы да жобаның 
жарыққа шығатынына қолдау 
білдіріп, құттықтады. 

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

СӘБИДІҢ БӘРІ СӘБИДІҢ БӘРІ 

ҰСЫНАДЫҰСЫНАДЫ
«PHENOMENAL KIDS» «PHENOMENAL KIDS» 

БАҚЫТҚА ЛАЙЫҚТЫБАҚЫТҚА ЛАЙЫҚТЫ
Б�гінде балалар к�гілдір экранда�ы ойын-сауы��а �"мар. &кініштісі, бала лар �а 

арнал�ан отанды� кон тент ті� азды�ынан кішкен тай к�рермендер шетелдік анимациялы� 
туындылар ды �"марта тамашалау�а мәж б�р. Енді кезекте б"л ол �ы лы�ты� орнын «Pheno-
menal kids» жобасы толы� ты рады. Жоба мектеп жа сына дейінгі балалар�а �аза� тілінде 
та ным ды� тәр бие беруді к�з дейді.
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– Қалқаман мырза, �скеменнен �лгейге сапарлап 
қайтқаныңыздан хабарымыз бар. Бұл сапар Оралхан 
Б�кей атындағы кітапхана мен Баян �лгей аймағындағы 
Ақтан Бабиұлы атындағы орталық кітапхана ара-
сындағы әріптестік байланыстың аясында �рбігені 
белгілі. �лгейдегі кітапхана қоржыны қазақша 
кітаптармен толықты ма?

– Оралхан Б	кей атындағы кітапхана Моңғолия-
ның Баян-�лгей аймағындағы Ақтан Бабиұлы 
атындағы орталық кітапханамен әріптестік ынтымақ-
тастықта жұмыс істеп келе жатқанына бірнеше жыл 
болды. Соның бір парасы, 	ткен жылдың қараша 
айында Моңғолиядағы әріптестеріміз іссапармен 
Оралхан Б	кей атындағы кітапханаға келді. Осы 
кездесу барысында әріптестеріміз моңғол еліндегі 
қандастарымыздың қазақ әдебиетіне зәру екендік-
терін жеткізген еді. Олардың 	тініші бойынша 
О.Б	кей кітапханасының әкімшілігі еліміздегі бір-
қатар кітап баспаларына шалғайдағы ағайынға әдеби 
кітаптармен к	мектесу туралы 	тініштерін жолдады. 
Соның нәтижесінде 7 баспадан 500-ге жуық әдеби 
кітаптар мен мектеп оқулықтары жиналды. Жиналған 
кітаптарды Наурыз мейрамына орай алыстағы 
ағайынға жолдадық.

– Сапар қалай �рбіді? �лгейлік қандастардың жай-
күйімен таныстыңыздар ма?

– Сапар к	птен жоспарланған еді. Тек реті 
осылай келді. Ақтан Бабиұлы атындағы Баян-�лгей 
аймақтық кітапханасының директоры Алтынгүл 
Дәлелқызы арнайы хабар беріп, «�лгейдегі оқырман 
қауыммен жолығып кетіңіз» деп шақырған болатын. 
Сапар бастамасы солай басталды. Бұрын Баян-
�лгейде туған, қазір �скеменде тұратын азамат-
тардың жол бастауымен екі-үш күндік сапарымыз 
сәтті болды. 

�лгейдегі қандастардың жай-күйі жаман емес 
екен. Мал шаруашылығымен к	птеп айналысатын-
дығы байқалды. Сонымен бірге заманауи қала 
құрылымы да жақсы дамыған. Қандастардың к	ңіл 
күйі биік, ұлттық мәдениетке деген ынтасы жоғары 
екен. Қазақ тілі, мәдениеті, салт-санасы жақсы 
сақталыпты. 

Барлығы атажұрттағы жаңалықтардан мол хабар-
дар екендігі к	рініп тұрды. Qazaqstan ұлттық арнасы 
бастаған телеарналар к	рсетеді екен. Құшағы ашық, 
кеңпейілді қазақ жұртын к	рдік. 

– Қазір Баян-�лгей аймағында қанша қазақ тұрып 
жатыр? Олардың елге оралғысы келе ме?

– Білуімізше, қазіргі уақытта Баян-�лгей айма-
ғында 100 мыңның үстінде қазақ тұрады. К	зге 
к	рінер, к	ңілге қаяу салар ешқандай түйткіл 
байқамадым. Дегенмен мектеп, оқу, білім саласында 
тіл мәселесі енді туындай бастаған секілді. Кездесіп 
кеңес кендердің с	зінен соны аңғардым.

Биылғы қыс пен к	ктем ауа райы Моңғолия үшін 
қолайсыз болып, мал шаруашылығына жайсыз 
тиіпті. Сондықтан малшы қауым арасынан және 
қалалы жерден атамекенге қоныс аударушылар к	п 
дегенді естідім. Жалпы, олардың қазақ еліне деген 
ықыласы, ниеті, сағынышы айрықша екендігі 
к	рініп тұрады. 

Қазақстаннан оқыған жастар келіп, еңбек істеген 
қандастарымыз к	п екен. Жалпы, екі ел арасындағы 
байланыс жақсы дамыпты. Барыс-келіс те к	п 
сияқты.

– Моңғолия ақын-жазушыларымен сырласып, 
сұхбаттасып қайттыңыз. Не к�рдіңіз, не естідіңіз?

– Моңғолия қазақ әдебиеті ежелден іргесі 
бекіген, қазақ әдебиетінің бір бүрлі бұтағы ретінде 
дамып келе жатқандығынан хабардар едік. Бұл 

жолғы сапарымызда жас қаламгерлермен жүздесіп 
және аға буын 	кілдерімен де сұхбаттастық. Барлы-
ғының к	кейінде ұлттық руханияттың к	сегесін 
к	гертсек, шеттегі қазақ тілін, ділін, руханиятын, 
мә дениетін ұмытпаса екен деген ұлы арман жатқан-
дығын байқадық. Олар да жыл сайын қазақ тілінде 
кітаптарын шығарып, шетте жүрсе де қазақ әдебиетін 
насихаттап жүр екен. Қазақстандағы әдеби жаңалық-
тардан да құр қалмайды. Еліміздегі басылымдарда, 
сайттарда шығармалары жарияланып жатыр. Қыс-
қасы, екі ел арасындағы қазақтарда әдебиет, мә-
дениет саласында еш күрмеуі қиын сұрақ жоқ де сек 
те болады.

– Алыстағы ағайын елдегі ақын-жазушылардың 
шығармаларынан хабардар ма? Кімді оқиды, кімнің 
шығармаларымен етене таныс екен?

– Моңғол еліндегі ағайындар қазақ әдебиетімен 
ежелден етене таныс десем артық айтқандық емес. 
�йткені сонау Кеңес заманынан бастап, қазақ 
жазушылары мен ақындарының шығармалары бұл 
елге тоқтаусыз келіп тұрыпты. «Жұлдыз» журналын 
сол кездері әр үй жазылып оқып тұрдық» дейді. Ал 
Тәуелсіздік жылдарында да әдеби байланыс тіпті 
жаңа қарқынмен дами түскеніне куәміз. Қазір ол 
жақта қазақ тіліндегі шығармалар аз емес. Жүргін-
шілер арқылы және басқа жолдармен барып жатса 
керек. Біз де кітапханаларына 	з жолымызбен біраз 
кітап бергенімізді айтып 	ттім. Моңғолиядағы қазақ-
тар қазақ әдебиетіндегі шығармалардың барлығын 
жастанып оқиды екен. Ақтан Бабиұлы кітапханасы 
да қазақ кітаптарына толып тұрғанын к	рдім. 
Жалпы, ол жақтағы қазақтың кітап оқуға деген ерек-
ше ықыласын байқадым.

– �скеменге кеткелі әдеби әлемнен алыстап кеткен 
секілдісіз. +лде біз қателесеміз бе?

– Иә, қателесіп отырған сияқтысыз... 6деби 
ортадан алыстағаныммен, әдебиеттен алыстадым 
деп ойламаймын. Рас, әдеби ортаға деген құштарлық 
жас кезімізде болды. Енді аптығымыз басылып, 
ақылымыз тоқтаған шақта алыстау жүргеніміз де 
дұрыс сияқты.

– Ақынға шенеунік болған шығармашылыққа 
кедергі емес пе?

– Осы күмәнді ой ең алғаш мемлекеттік қызметке 
келгенде 	зімнің де к	кейімде тұрды. «Егер, 	леңнен 
қол үзіп қалсам, бұл қызметпен к	п ұзамай қоштасам» 
деп серт еткен ем...

6зірге кедергісі жоқ сияқты.
Керісінше, ең жақсы 	леңдерімді осы уақытта 

жазып жүргендеймін!..
+ңгімелескен 

Гүлзина БЕКТАС

апта

Ақын, Өскемен қаласы Мәдениет, 
ішкі саясат және тілдерді дамыту 
басқармасының басшысы Қалқаман 

Сарин жуырда Моңғолияның Баян-
Өлгей аймағына сапарлап қайтты. 

Сапар Оралхан Бөкей атындағы 
кітапхана мен Ақтан Бабиұлы 

атындағы кітапхана 
арасындағы әріптестік 

байланыс негізінде 
өрбіген еді. «Бөктері боз 

жусан аңқыған 
Бөкентаудың баурайы 
мен Қобда өзенінің 
жағасындағы көркем 

Өлгей қаласына, 
байырғы Баян-Өлгей аймағына» 
сапарлап барып, жырымен сый 
жасап, құрметке бөленіп, 
алғысқа кенелген ақынға бірер 
сауал қойған едік.

Құшағы ашық,
кеңпейіл қазақкеңпейіл қазақ
жұртын көрдімжұртын көрдім

Мәшһүр Жүсіп К	пейұлы шығармаларының жаңа жинағы «Сенімен Болашақ» республикалық 
ата-аналар қоғамдық бірлестігінің құрылтайшысы, меценат Нұркен Асановтың бастамасымен 
құрастырылды. Тұсаукесер рәсіміне Президент кеңесшісі, академик Бауыржан Омаров, бас мүфти 
Наурызбай Тағанұлы, филология ғылымдарының докторы, профессор Серік Негимов, ғалым, елші 
6діл Ахметов, Парламент Сенатының депутаты Алтынбек Нухұлы, Ақпарат және қоғамдық даму 
министрінің кеңесшісі Ербол Алшынбай және Қайрат Жолдыбаев қатысты. Сонымен қатар Мәшһүр 
Жүсіп К	пейұлының ұрпақтары да атаулы шарада бой к	рсетті. Шараның ерекшелігі, Мәшһүр-Жүсіп 
К	пейұлының 5 томдығы 100 мектеп пен 100 жоғары оқу орнына, 100 кітапханаға тегін таратылады. 
Бұл – мәтіндік тұрғыдан мамандар пысықтаған басылым. Тұсаукесерге Мемлекеттік кеңесші Ерлан 
Қарин, Ақпарат және қоғамдық даму министрі Дархан Қыдырәлі құттықтау жолдады. Кешті «Қазақ 
газеттері» ЖШС бас директоры, академик Дихан Қамзабекұлы жүргізіп отырды. «Қазір бәріміз ата-
анамыз. Қоғамға жауаптымыз. Қоғам мен билікті, ата-аналар мен ғылыми орталықтар арасын 
байланыстыратын алтын к	пір – осындай қоғамдық бірлестіктер. «Сенімен Болашақ» Алаш 
қайраткерлері мұрасын ата-аналарға лайықтап шығарғанын білеміз. 6лемдік деңгейдегі педагогтерді 
шығарып келе жатыр. Бүгінгі бес томдық та халық ш	лдеп отырған еңбектер қатарында», – деп атап 
	тті ол.

М.6уезов атындағы 6дебиет және 	нер институтының ғылыми қызметкері Т	рәлі Қыдырдың 
айтуынша, 5 томдық кітаптың бірінші томына ақынның діни 	леңдері енгізілген. Қанағат туралы 
жұмбақ 	лең, ишарат, аңыз 	леңдер немесе руаяттар, «Пайғамбардың соңғы тілегі», «Мәшһүрдің 	зін 
таныстыруы», «Бес парыз», «Жеті жетім», «Иман шарттары» сынды басқа да 	леңдер топтастырылған. 
Ал екінші томында «Сарыарқаның кімдікі екендігі», «Аңқау адам туралы», «Кедейліктің арқаны», 
«Жігіт назы», «Наурыз тілегі», «Анама хат» секілді тағы басқа поэзиялық шығармалар. Үшінші том 
діни 	леңдер мен діни дастандардан тұрады. «Ібіліс шайтан хикаяты», «Ақыреттің егіні», «Опасыз 
әйел», «Ораза туралы» сынды туындылар бар.Т	ртінші томына жетпіс баптан тұратын ғибратты 
	леңдер кірген. Мұнда әлем жаратылысынан бастап, жер-к	ктің тағы басқа құбылыстардың баяны 
жырланған. Ақын осы жетпіс бапта дәстүрлі дін дүниетанымын толық ашып берген. Мысал 	леңдері 
мен айтыстары бесінші томға топтасқан. «Жан темір қажы», «Шон тыбай қажы», «Гүлшат-Шеризат» 
сынды дастандары мен Мәшһүр Жүсіп пен Ғалым Күзембайұлының айтысы, Мәшһүр Жүсіптің 
Шабдар атпен айтысқаны, «Күйеу Мағзұм мен аруақтар», тағы басқа айтыстардан құралған. 

– «Сенімен Болашақ» республикалық ата-ана қоғам бірлестігінің міндеті – ой айту емес, ояту. 
Ойды Абай да, Шәкәрім де, Мәшһүр де айтып келе жатыр. Бірақ бұл қазақтың 	зегіне оранып, 	зін 
тапқызсақ болашақ ұрпаққа ең үлкен мұра деп білеміз. Ал бүгінгі кітаптың мақсаты – жүз мектеп, 
жүз мешіт, жүз университет, жүз кітапханаға тегін тарату. Академиялық тұрғыдан балада, кәріде оқи 
алатын түсінікті тілде берілген кітап болып жарық к	рді,– дейді Нұркен Асанов. 

Тұтас бір тарихи-әдеби дәуірдің идеялық-к	ркемдік бейнесін жан-жақты сомдаған Мәшһүр Жүсіп 
бабамыздың рухани дүниесі әр қазақ үшін құнды мұра деп есептейміз. Қазақ елі үлкен жаңалық қана 
емес рухани серпіліс деп айтсақта артық емес. 

– Мұрасын қанша рет басып шығарсаң да, сан рет зерттесең де артық етпейтін тұлғар болады. 
Сондай тұғыры биік тұлғаларымыз әдебиетімізде де, руханиятымызда да 	шпес із қалдырған 
алыптарымыздың бірі – Мәшһүр Жүсіп. Бүгін сол руханиятымыздың қазынасына тағы бір үлкен 
еңбек қосылды. Ғылыми тұрғыдан сараланған, жаңарған, текстологиясын түзетілген. Былай алып 
қарасақ жиырма томдығы, талдамалар жинағы к	п шығып жатқан сияқты. Ал біз зерттеп қарасақ, 
Мәшһүр Жүсіптің тұлғалық  дәрежесінде осы шығармалардың әлі де аз екенін байқадық. Біріншіден, 
Мәшһүр Жүсіптің шығармалары бәріне бірдей түсіну қиын. Діни, рухани, әдеби болсын жеттік 
меңгерген адамдар ғана түсіне алады. Екіншіден, кітаптың ішінде діни мәтіндер к	п, соны түсіндіру 
үшін шығыстанушылары, дінтанушылардың қатысуынсыз бұл мұраның жарыққа шығару қиын болар 
еді. Үшіншіден, Мәшһүр Жүсіп ұрпақтарының ішінде әдебиетшілер, фольклортанушылар, басқа да 
тарихшылар к	п. Бәрінің ғылыми атағы бар. Бәрі біргіп, бір ғылыми орталығын құралатын азаматтар. 
Біз кейде осы мұраны Мәшһүр Жүсіптің ұрпақтарының ғана дүниесі ретінде санаймыз. Сол 
к	зқарастан арылып барлық қазақтың ортақ дүниесі ретінде қарағанымыздың нәтижесінде бұл 
кітаптар жарыққа шықты,– дейді Бауыржан Омарұлы. 

Рухани іс-шараның соңында «Сенімен Болашақ» қоғамдық бірлестіктің қаржыландыруымен 
Мәшһүр Жүсіп К	пейұлының әр с	зін видео ролик етіп, жастар арасына жариялап байқау 
ұйымдастырылған. Сол жарыста жоғары нәтиже к	рсеткен үш жеңімпазға марапат табыстады. Бірінші 
орынды Павлодар қаласы Заря ауылының тұрғыны Нұрқуат Сәрсенбайұлы еншілесе, екінші орынды 
Қызылорда облысы Қазалы ауданының Қожанақы ауылының  тұрғыны Раушанбек Айбекұлы жеңіп 
алды. Ал үшінші орынды Сәтбаев қаласының тұрғыны Мадияр Маратұлына иеленді. «Ұлтқа қызмет 
ету – білімнен емес мінезден» деп Алаш арыстары бекер айтпаса керек. Ұлт мүддесін бірінші орынға 
қойып 	ткен ғасырда цензураға ұшыраған, талай бұрмалауға түскен к	не мұрамызды жаңартып басып, 
еліміздің әр 	ңіріне тегін тарату деген халық үшін игі іс.Баспа шығынын к	теріп демеушілік к	рсеткен 
«Сенімен Болашақ» республикалық ата-аналар қоғамдық бірлестігіне және бес томдықты құрастырып 
баспадан шығуына к	мектескен М.6уезов атындағы 6дебиет және 	нер институтының ғылыми 
мамандары Т	рәлі Қыдыр, Алмас Оралбек, Жанат Салтақова, Насихат Мүрсәлімова, Кәмшат 
Мұстафаевалардың еңбегін атап 	ткен ж	н.

Айкүміс ЕСЕЛХАН,
ЕҰУ студенті

МÀШҺҮР МҰРАСЫ   МÀШҺҮР МҰРАСЫ   

Биыл ғұлама ғалым, ақын, фольклортанушы, Алаштың әйгілі перзенті 
Мәшһүр Жүсіп Көпейұлының туғанына 165 жыл толып отыр. Тұтас бір 
тарихи-әдеби дәуірдің идеялық-көркемдік бейнесін жан-жақты 
сомдаған бабамыздың рухани дүниесі – әр қазақ үшін құнды мұра. 
Осыған орай, саяси қуғын-сүргін және ашаршылық құрбандарын еске 
алу күні аясында «Адам Жүсіпті «Мәшһүр» қылған адамдық жол...» атты 
симпозиум өтті. Симпозиумда 5 томдық жинақтың тұсауы кесілді. 

�ал�аман САРИН, �ал�аман САРИН, 
ақын:ақын:

Биылғы қыс пен к�ктем 
ауа райы Моңғолия үшін қолайсыз 

болып, мал шаруашылығына жайсыз 
тиіпті. Сондықтан малшы қауым 

арасынан және қалалы жерден 
атамекенге қоныс аударушылар к�п 

дегенді естідім. Жалпы, олардың қазақ 
еліне деген ықыласы, ниеті, сағынышы 

айрықша екендігі к�рініп 
тұрады. 

ЖАҢҒЫРДЫЖАҢҒЫРДЫ
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Аяқастынан 
Еуропаға сапар шектік. 

М.Әуезовтің 125 жылдық 
мерейтойы өтіп жатқан кез. 

Осындай бір шақта Алматыда 
28 қыркүйекте ұлы жазушыға 
арналған үлкен жиын болды. 
М.Әуезов атындағы Оңтүстік 

Қазақстан университетінің 
ректоры Дария Қожамжарова 

бас болып, бұл басқосуға 
тайлы-таяғымыз қалмай 

біз де жеттік. 

Келесі күні негізгі іс-шара бас    талды. Конференция Лей ден нің ескі 
шаһар жағында бір мей рам хана ішінде болады екен. Біз ой лағандай 

даңғарадай үлкен зал, ығы-жығы адам жоқ. Шағын зал жиыр ма 
шақты адам. Модератор – Ро берт Ермес. Р.Ермес М.'уезовтің 

құр метіне арналған ғылыми кон фе рен ция туралы шағын ақпарат 
бе ріп, кіріспе с/з с/йледі. Ол кісі қазақ тілінде с/йледі. Роберт 

мырзаның конференцияны ұйымдастыруда еңбегі зор.

Лейдендегі
ÀУЕЗОВ

САЛТАНАТЫ

Жұрт жиынға т�рткүл дү ние-
ден келіпті десек, артық 

айт қандық емес. Еуропадан Зифа-
Алуа �уезова келеді дегенді естіген-
біз. О кісімен бұған дейін жүзбе-жүз 
кез деспегенбіз. Конференция �те-
тін Құрманғазы к�шесіндегі «Дос-
тық» үйінің алдына ертерек келіп 
тұр ғанбыз. 

Бір кезде ғимарат ауласына Зи-
фа-Алуа ханым кіріп келді. Ол кісі 
біз ді алыстан танып, жылы шырай 
та нытты. Бұрын тек әлеуметтік желі 
арқылы таныс едік. Зифа-Алуамен 
су ретке түсіп жатқанымызда шараға 
қа тысу үшін Мұрат �уезов һәм Дияр 
Қо наев кіріп келе жатты. Ол кісі лер-
мен де шұрқырасып табыстық. Мұ-
рат �уезовпен университет тап сыр-
ма сымен арнайы іздеп келіп, 2018 
жы лы жүздескен едім...

Енді, міне сол кісілермен ұлы 
Мұ    хаңның мерейтойы үстінде жо-
лық тық. Жиында мәскеулік бас па-
гер жазушы Г.Пряхин с�йлеп оты-
рып, кемсеңдеп жылап та алды. 
Таш    кенттен келген Қалдыбек Сей-
да нов М.�уезов мұрасын Орталық 
Азия әдебиетімен байланыстыра 
біраз жерге барды. �зер тоқтады. 
Санкт-Пе тербордан ат арылтып, 
Наталья Ашим баева апамыз жетіпті. 
Пе тер бург шаһарындағы М.Дос-
тоевс кий му зейінің білдей дирек-
торы екен. Атақ ты орыс жазушы сы-
ның музейі ту ралы к�сіле, т�гіле 
с�й леді. Ал Зи фа-Алуа �уезова ха-
ным ғалымға тән дегдарлық қасиетін 
к�р сетіп, бұл конференцияға нақты 
тың ғы лыми баяндама әзірлеп ке-
ліп ті. Он да ғысы М.�уезовті �зі �мір 
сүріп жат қан Нидерланд елімен 
бай ла ныс тырып с�йледі. Қандай 
бай  ла ныс бар екен десек, М.�уе зов-
тің «Абай жолы» роман-эпопея сын-
да Нидерланд елінің Лейден шаһары 
туралы айтылатын жері бар екен. 
Міне, қызық. Біз бұны бұрын байқа-
м  а ғанбыз. Байқасақ та байыбына 
бар  мағанбыз. «Абай жолы» энцик-
ло  педиялық туынды деп бекерге 
ай  тылмайды-ау, сірә. «Абай жолы» 
ро ман-эпопеясының екінші томын-

Жиын барысында «М.�уе зов. 
Қырғыздың батырлық эпосы 
«Манас», «Америка әсерлері» һәм 
біздің «М.�уезовтің Оңтүстікке са-
пары» кітабымыздың тұсауы ке сіл ді. 
Кітаптардың тұсауын Мұрат �уе зов, 
Зифа-Алуа �уезова және Диар 
Қонаев кесті. Мен «�уезов һәм Абай» 
тақырыбында баяндама жа са дым. 

М.�уезов атындағы ОҚУ рек-
торы Дария Қожамжаровамен тіл-
дес кен Зифа-Алуа Мұратқызы бізді 
Ни дерландта �тетін М.�уезовке 
ар   налған конференцияға шақырды. 

бар болғаны 8 саны жарық к�рген. 
Мұхтар �уезов «Шолпанның» белді 
авторының бірі болды. Жазушының 
«Қазақтың қалам қайраткерлеріне 
(ашық хат)», «Қыр суреттері» (әң-
гіме), «Қызыл сұңқарлар» ( әдеби 
сын)», «Оқыған азамат» (әңгіме), 
«Қа зақ әдебиетінің қазіргі дәуірі 
(та рихи әдеби сын), «Қыр әңгіме-
лері» (әңгіме), «Заман еркесі» 
(роман) сияқты туындылары жария-
лан ған. Журналда М.�уезов Жаяу 
Сал, Қоңыр деген лақап аттар пай-
да ланған екен.

Жазушы «Қазақтың қалам қай-
рат керлеріне (ашық хат)» атты еңбе-
гін де: «...жазушының міндеті: ел 
не ге қызығады, нені к�ксейді, қан-
дай рухы бар, соны ұғып алу, һәм 
со ған лайықтап с�зін жазу» дейді. 

С�з с�йлеп болған соң елшіге 
«М.�уезовтің Оңтүстікке сапары» 
жә не «Елдік сұлбасы немесе ұлттық 
рух жайлы толғаныс» атты кітап та-
рым ды сыйға тарттым.

Конференциядан соң Гаага қа-
ласына аттандық. Мұнда бізді елші 
қа былдайды. Лейденмен қош айты-
сып, жолға шықтық. 

Гаага біз к�рген үшінші қала. Бұл 
жер де де сол пейзаж, архитектура. 
Бірақ бәрібір �зіндік ерекшелігі бар. 

Тобымызды Диар Қонаев ағамыз 
бас тап жүрді. Осы ағамның қара-
пайым дылығына таңғалумен ке ле-
мін. Байқағаным, ол кісі атасы 
Дін мұхаммед Қонаевқа қатты ұқ-
сай ды екен. Сырт пішімі мен мінез-
құлығына дейін атасынан аумай 
қа лыпты. 

Делегация Гааганың орталық 
тарихи орындарын араладық. Ка-
роль резиденциясында болдық. 
Ал дында Вильгелм І Оранскийге 
орнатылған зәулім ескерткіш. Атқа 
мініп шіреніп тұрған шеріңіз. 
Оранс кий – қазіргі Нидерланд елі-
нің іргетасын қалаған тұлға. Елі 
үшін құрбан болған жан. Ол қайтыс 
болар кезінде: «О. Құдай! Hзімді һәм 
бей бақ елімді мейіріміңе ала г�р» деп 
айтқан екен. Оны католик фана ты 
атып �лтірген. Жұрт мапаздап «Ел 
әкесі» дейді. Нидерланд елінің бірін-
ші штатгальтері. Штатгальтер – әкім, 
губернатор деген с�з. 1581 жылы 
Оранский испандық габсбургтер 
ди настиясынан �з тәуелсіздігін жа-
риялаған. Қазіргі Нидерланд королі 
Виллем Оранский (1967 жылы туған) 
осы Оранский династиясынан. 

Диар ағамыз бізді Гаагадағы 
БҰҰ-ның сот үйін к�рейік» 

деп жатыр. Оны да к�рдік. Сынаумен 
сы нау зәулім үй екен. Бұл үй Бей біт-
шілік үйі деп аталады. Шаһардағы 
ең к�п суретке түсетін жер. Жалпы, 
Гаага Нидерландтың іс жүзіндегі 
ас   танасы. Hйткені үкімет, король, 
пар ламент бәрі осында. Қағаз жү-
зінде астана – Амстердам. Содан 
ке рі қайттық. С�йтіп, арнайы к�лік-
ке мініп, елшілікке бет алдық. Гаага 
қаласы теңіз жағасында орналасқан. 
Солтүстік теңіз. Елшілік үйі теңізге 
тіпті жақын екен. Соны біліп, ел ші-
лікке кірмес бұрын теңіз жағалауын 
к�ре кетейік деп шештік. Келдік. 
Мі не, керемет. Алдымызда ұшы-
қиы ры жоқ теңіз жатыр. Аспанмен 
астас қан алып су. Жағалаудың бәрі 
қа лың қоңырқай сарғыш құмға 
оран ған. Адам іздері ай бетіндегі 
кратерлердей ойдым-ойдым болып 
жатыр. Оны майда толқынды сүттей 
ақшыл қою теңіз суы аймалайды. 
Жағаға жеткен жұмсақ, жайбарақат 
толқын к�піршіктеніп барып бітеді. 
Даусы қандай ғажап. Ол біресе 
ысыл дайды, біресе шуылдайды, 
біре се сыбырлайды. Солтүстік теңіз 
қарсы бетте Солтүстік Мұзды мұ-
хитқа, сол жаққа қарай Лан-Манш 
бұ ғазы арқылы Атлант мұхитына 
ұласады. Есіме түсті. Осы сапарда біз 
бес теңізді басып �тіппіз. Арал, Кас-
пий, Қара, Жерорта һәм Сол түстік. 
Құдайға шүкір! Биыл сонау Абай елі-
нен басталған сапар, міне Рембранд 
еліне дейін қанатын жай ды. 

Елшілік теңізге жақын жайлы, 
әде мі к�шеде орналасқан екен. Екі 
қа батты коттеджде Қазақстан Туы 
жел біреп тұр. К�зге оттай басылды. 
Ішке ендік. Кіреберіске қонақтың 
бәрі жиылып қалыпты. Қазір елші 
ке леді деп күтіп тұр екен. Кездесу 
бас талды. Елшіміз Асқар Жұмаға-
лиев бәрімізге сәлем айтты. �сіресе, 
Жәнель Робертқызының сызылтып 
салған «К�зімнің қарасы» әні елге 
де ген сәлем хаттай болды. Біздің 
ке тер уақытымыз да тақады. Қимай 
қош тастық. Амстердамдағы әуежай-
ға жетуіміз керек енді. 

Ақжол ҚАЛШАБЕК,
«Мұхтартану» 

зерттеу орталығының 
аға ғылыми қызметкері

киімі ғана қазір ХХІ ға сыр екенін 
еске түсіреді. Қала іші тол  ған ка нал-
дар. Онда әртүрлі қайық к�п. Лей-
ден де атақты суретші Рембранд ту-
ған. Оның туған жерінде болдық. 
Рем бранд – нидерлан дық тар дың 
ұлт тық мақтанышы. 

Осында елдегі ең ескі уни вер си-
тет Лейден университеті бар. Ол ең 
ескі ғана емес, Нидерландтағы ең 
озық оқу орны. 1575 жылы құрылған. 
Атақ  ты философ Рене Декарт осы 
уни   верситетті бітірген. Универ си-
тет  тің корпусы к�п екен. Бірне-
шеуін  де болдық. 

Біздің конференция да осы 
университеттің қолдауымен 

�тті. Бұнда айналдырған т�рт күн 
болдық. Бірінші күні Лейден шаһа-
рын аралауға арнадық. Екінші күні 
Амстердам қаласына сапар шектік. 
Амстердам қаласындағы саяхатта 
Зифа-Алуа Мұратқызының �зі гид 
бол ды. Ол кісі айтудан, біз тыңдау-
дан жалықпадық. Бүкіл Нидерланд-
тың тарихын біледі екен. Тіпті, әр 
ғимарат, к�ше, мұражай, ескерткіш-
тің тарихын егжей-тегжей майын 
та мызып айтады. 

Амстердамда атақты Рейксму-
зей ді араладық. Бұл музейді Напо-
леон Бонопарт құрған. Музейде 
ор тағасырлық атақты голланд су-
рет шілерінің еңбегі қойылған. Ян 

Вер меердің әйгілі «Құмырамен сүт 
құйып тұрған әйел» атты картинасын 
к�рдік. Рембрандтың «Түнгі күзет» 
ата латын мәшһүр картинасы осы 
жер де сақталған. Музей іші карти-
на дан басқа неше түрлі мүсін, алтын 
ыдыс-аяқтар мен зергерлік бұйым-
дар ға толы. Қазақ халқы ақындарын 
құр мет тұтқандай, нидерландықтар 
су ретшілерін құрмет тұтатын сияқ-
ты.

Келесі күні негізгі іс-шара бас-
   талды. Конференция Лей-

ден нің ескі шаһар жағында бір мей-
рам хана ішінде болады екен. Біз 
ой лағандай даңғарадай үлкен зал, 
ығы-жығы адам жоқ. Шағын зал 
жиыр ма шақты адам. Модератор – 
Ро берт Ермес. Р.Ермес М.�уезовтің 
құр метіне арналған ғылыми кон фе-
рен ция туралы шағын ақпарат бе-
ріп, кіріспе с�з с�йледі. Ол кісі қазақ 
тілінде с�йледі. Роберт мырзаның 
конференцияны ұйымдастыруда 
еңбегі зор. Қатысушылардың мате-
риал дарын біз келгенше ағылшын 
ті ліне аударып, шағын жинақ жасап 
үлгеріпті. �уелгі с�з елші Асқар Жұ-
ма ғалиевке берілді. Ол кісі бұл бас-
қосудың �те маңызды екенін айтты. 
Бұл шараны болашақта дәстүрге 
айналдыру туралы ойы бар екенін 
жеткізді. Ретімен елден келген әде-
биет шілер с�з с�йледі. Диар Қонаев, 
Свет лана Ананева, Алуа Таңжары-
қова, Алмира Қали.

Осында оқып жүрген бір док-
торант қазақ қызы да с�йледі. Маған 
да кезек келді. Мен «М.�уезов және 
«Шолпан» журналы туралы баянда-
ма жасадым. Бұл журнал 1922 жыл-
дың қазан айынан 1923 жылдың 
мамыр айына дейін Ташкент қала-
сында шығып тұрды. Журналдың 

Содан к�п кешікпей бізге со-
нау Нидерланд елінен ша-

қыр ту келді. Шақырылғандар ішін-
де біз де бармыз. Біз дегенім – �зім 
һәм шәкіртім �зімхан Исабек. 

Нидерланд Корольдігінің Лей ден 
университеті һәм Қазақстан ел   ші-
лігінің ұйымдастыруымен �те тін 
М.�уезовтің 125 жылдығына ар нал-
ған халықаралық конферен ция ны 
Зифа-Алуа �уезова мен оның жұ-
байы Роберт Эрмес ұйым дас тырды.

Тегінде бұл ел Голландия емес, 
Ни дерланд аталады екен. �уежайға 
қон ғаннан бастап Нидерланд дамы-
ған ел екенін аңғарып үлгердік. 
Тех  но логия ж�нінен к�рші Герма-
ния мен бәсекелес к�рінеді. Инф ро-
құры лым бойынша ешкімге дес 
бер мейді. Ауыл шаруашылығы да 
жақ сы дамыған. 

�уежайдан шыққан соң бір са-
ғат қа жетер-жетпес уақытта зыр қы-
рап Лейден шаһарына жеттік. Келе 
Ibis Hotels қонақүйіне жайғастық. 
Қаланың кіреберісіне орналасқан 
екен. Терезеден Лейден шаһарының 
ке реметіне тамсанумен болдық. 

Велосипед мінген адамның к�п 
бол ғаны бірден к�зге түсті. Еңбек-
те ген баладан еңкейген қарияға 
дейін бәрінің тақымында бір вело-
си пед. Кейін машина айдағаннан 
ве лосипед мінген адам құрметті 
еке н ін естіп, білдік. Машина жүр-
гізуші велосипедшіге жол береді 
екен. Жол дың шетінде емес, қақ 
ор та сын да кең, қызылжолақты 
вело сипед жо лы жатыр.

Шаһарды қақ б�ліп Ескі Рейн 
�зе ні ағады. Лейден тұтас орта ғасыр 
қаласы іспеттес. Аспан астындағы 
мұражай сияқты. К�шеде жүрген 
машиналар мен адамдардың киген 

дағы «Асуда» атты тарауында: Бай-
ма  ғамбеттің «Черный Век – Марта» 
ро манын хикая етіп, с�йлеп келе 
жат қаны суреттеледі. Романдағы оқи-
ға Лейден шаһарында болған екен. 

Зифа-Алуа ерінбей, тәптіштей 
с�йледі. Баймағамбет айтқан 

қа тал инквизация соты �тетін алаң-
да біз болдық. Ол шынында Лейден 
қа ласындағы �улие Петр шіркеуінің 
жа нында екен. Алаң жанында жа за-
ланып жатқандарды к�ріп отыратын 
тор лы терезелер бар. Бұл роман орта 
ға сырлардағы католик шіркеуі мен 
про тестанттардың діни егесі туралы 
жа зылған. Католик һәм протестант 
бо лып б�ліну Нидерландта қазір де 
бар екен. 

Зифа-Алуа Мұратқызы сол 
жиын ға дейін Қазақстанның Ни дер-
ланд Корольдігіндегі Т�тенше және 
�кілетті елшісі Асқар Жұмағалиевпен 
кез десіп, М.�уезов жайлы сұхбат 
құр ған. �ңгіме арасында жазу шы-
ның «Абай жолы» романында Лей-
ден қаласы туралы айтылғаны жай-
лы мәлімет келтіреді. Бұны естіген 
ел ші таңғалып, «онда біз Лейден 
шаһа рында жазушы туралы бір іс-
ша ра �ткізейік» деп қолқа салады. 
С�й тіп, ақыры екі жақ Лейден уни-
вер ситетінің атымен конференция 
�т кіз бек болып келіседі. Яғни, Еу-
ро па т�рінде �тпек болған конфе-
рен цияға М.�уезовтің романындағы 
бір-екі жол себеп болған. 

Аяқастынан 
Еуропаға сапар шектік. 

М.Әуезовтің 125 жылдық 
мерейтойы өтіп жатқан кез. 

Осындай бір шақта Алматыда 
28 қыркүйекте ұлы жазушыға 
арналған үлкен жиын болды. 
М.Әуезов атындағы Оңтүстік 

Қазақстан университетінің 
ректоры Дария Қожамжарова 

бас болып, бұл басқосуға 
тайлы-таяғымыз қалмай 

біз де жеттік. 



***
Саха елінде біз жүздескен зиялы жұрт-

шылықтың біразының �ткен коммунистік 
қоғамға деген, соның ішінде сталиндік 
диктат заманына қарата айтқан �кпелері 
қара қазандай, реніштері қара нар к�тере 
алмастай ауыр ма деп қалдық. Сол реніштің 
бір парасы ІІ Дүниежүзілік соғыс жыл-
дарына қатысты болып шықты.

Жалпы халық санын пайызға шаққанда 
�ткен жаһандық соғыста якуттар �зге 
халықтардан к�бірек шығынға ұшырапты. 
Тіпті, майдан шебінде, жаудың тылында 
қалып, ең к�п қырғын тапты дейтін бело-
рустардан да пайыздық жағынан якуттар 
асып түскен.

ІІ Дүниежүзілік соғыс жылдарында Яку-
тиядан майданға 50 мың жылқы ж�нел-
тіліпті. Майданға жылқы беру мұнымен де 
тоқтамапты. Соғыстан соңғы к�терем 
жылдары да еліміздің еуропалық б�лігіндегі 
қираған қала мен селоларды қалпына кел-
тіру жұмыстарына якуттар тағы 25 мың 
жылқы жинап жіберіпті. Нәтижесінде, 
Якутияның оңтүстік аймақтарындағы 
колхоздарда жылқы малы түгелдей құрып, 
халық жаппай ашаршылыққа ұшыраған. 
Халықтың бұғы бағып, күндерін к�ріп 
отырған солтүстігі мен тундралық аймақтың 
тұрғындары аман болғандарымен, етектегі 
саханың 40 мыңнан астам адамы жылан 
жалағандай жоқшылықтың салдарынан 
опат болған екен. 

Айта берсе, ол заманда саха жұртының 
маң дайға жазылған қиын да қидалы тағды-
ры �зек �ртеген �кінішке толы тәрізді. 
Басқыншылықпен патшалық Империяға 
қосылған �ксікті �ткенді былай қойғанда, 
кешегі Кеңес дәуірінде де ел басынан қуа-
ныштан г�рі нелер бір дауылдай сапырылған 
азапты жылдар күндей күркіреп �тсе керек. 
Мылтық пен зеңбірекке қарсы жарқылдатып 
жалаң қылышпен шапқаннан не пайда? 
Ондай жалтақсыз батырлық, бұлағай бас 
к�теру қазақ топырағында да талай болған, 
бәрі де қызыл қанға б�гіп, құр-бекер қыры-
лып қалысқан. Жалпы, «кіші халықтардың 
ұлт-азаттық қозғалысы» деген қаны сорға-
ла ған тақырыптардың барша құпиясы 
қырық қабат темір жәшіктің ішінде қат тау-
лы жатыр. Олардың әлі күнге ашылмаған 
сырлары да, айтылмаған жырлары да мо-
лынан. 

Адамды т�лдей телмеңдеткен Империя-
лық �ктемдік заманы-ай дерсің! 1928 жылы 
Мәскеу билігі тарапынан «Якут ұлтшыл-
дығы» туралы әр с�зінен ызғар есіп, боран 
соққан арнайы қаулысы шығыпты. Ол уақ 
әлгіндей алаулап-жалаулатқан қаулысыз-
ақ, шаш ал десе бас алған құқайлы заман еді 
ғой... Осы қаулы сылтау болып, Якутияда 
адам т�згісіз зорлықтың небір сорақы түрі 
бас к�теріп, жергілікті халықтың т�бесіне 
қара бұлт үйірген жойқын репрессия бас-
талып кетеді. Билік жақта «ләббай тақсы-
рлатып» жапалақша жалпылдаған жандай-
шаптар к�бейеді. Халықтың �з ішінен 
шығып, �зекке тепкендей болған сатқындар 
да пайда болады. Содан к�зі ашық интел-
ли генция �кілдері, ұлттың атакеш азамат-
тары ғана емес, әліпті таяқ деп білмейтін 
қарапайым шаруаға дейін тұтылып, бұғау-
ланып, к�бісі «үштіктің» шешімімен сол 
жылдары ж�н-жосықсыз атылып кетеді. 
Атылмай аман қалғандары алыстағы Солов-
киге, қайтып Якутияға келместей қатаң 
ше шіммен, мәңгіге жер аударылады. Осы-
лайша, еңіреген елдің сүттің бетіндегі қай-
мағы болған ызғындай зиялылары тү гелге 
жуық оталған екен. Ұлан-байтақ к� сіл ген 
Якутия жерінде қансыраған қала, қал -
жыраған ауыл, қаралы қостар мен жара лы 
жүректер ғана қалыпты. «Кеңес заманы 
адамды аяу дегенді білмеді ғой, – деп жаза-
ды қазақ жерінде де к�рініс тапқан осындай 
озбыр дәуірдің, одыр оқиғалардың куәгері, 
біздің абыз Серік Қирабаев ағамыз. – Ол 
заман тарихтың дүрбелең тартысына, қатал 
сынына салып, адам тағдырын ойыншық 
етті!»

Сталин �ліп, кейінірек қуғын-сүргін 
дәуірін ақтау науқаны басталған елуінші 
жылдардың екінші жарымында Соловкиге 
мәңгіге айдалған 300 мыңның үстіндегі, к�р 
азабын тірідей тартса да қатал тағдырға 
қайыспаған азаматтардың бірен-сараны, 
туған жеріне аман-есен қайта оралыпты.

Чурапчы ұлысының тұрғыны, к�ргені 
к�п, к�ңіліне түйгені одан да к�бірек И.
По номарев деген жасы сексеннен асқан 
саханың елжанды ұлының бірі – аудандық 
«Туймаада» газетіне 2020 жылдың 28 мамы-
рында «Сэрии, сут Саха сиригэр содула» 

деген мақала жазыпты. Мақаланы қазақ-
ша ласақ – «Якутиядағы соғыс пен құрғақ-
шылықтың салдары» деген ұғым береді. 
 Автор осы мақаласында ІІ Дүниежүзілік 
соғыс жылдарында Кеңестің кеңкелес 
идеологиясы салдарынан саха халқының 
сұмдық қиындықтарға тап болғанын және 
ел тұрғындарының қандайлық тауқыметке 
ұшырағанын ашына жазыпты. Мақаланы 
оқи отырып, жері айлапат зор болғанымен 
халқы шағын, қарасы аз Якутиядан неге 
сонша адам негізсіз соғысқа шақырылғанын, 
ауылда қалған адамдардың не себептен он-
даған мыңы аштықтың құрбаны болғанын 
білеміз. Қысқасы, мақаланың негізгі маз-
мұны мынаған саяды.

Асқан, тосқан коммунистік қоғам дә уі-
рінде �ркенді елімізде «дамыған социализм» 
деп тұжырым жасап, «СССР-да екі жүзге 
жуық ұлт пен ұлыс тұрады» деп ұранда ғаны-
мыз жасы үлкендердің есінде шығар? Сол 
ұлттар мен ұлыстардың Ұлы Отан соғысы 
кезінде қайсысы ең к�п шығынға ұшырады? 
Бұл сұрақтың түбіне жету үшін И.Поно ма-
рев жылдар бойы шұқшия ізденіп, әртүрлі 
дерекк�здерді талмай зерттеген екен. 

Автор интернеттен әр ұлттың майдан-
дағы шығындарының саны және осы 
халықтардың жалпы санынан осы шығын-
дардың пайыздық к�рсеткішін есептеген 
ақпаратты да тауып алыпты. Бұрын жабық 
боп келген бұл ақпарат Горбачевтің 
«жариялылық жылдарында» ашылса керек. 
Түсінікті болу үшін мақала авторы ең к�п 
шығынға ұшыраған үш ұлттың сандық және 
пайыздық үлгісін кестеге салып к�рсетіпті. 
Сол кестеде ең үлкен шығынға ұшыраған 
халықтар мыналар бопты: 1. Якуттар. 242 
080 адамның 37 000-ы қаза болған. Бұл жал-
пы халық санының 15,7 пайызын құрайды; 
2. Орыстар. 99 591 000 адамның 5 758 000-ы 
қаза тапқан. Бұл жалпы халық санының 5,8 
па йызын құрайды; 3. Буряттар. 224 700 
адам ның 13 000-ы қаза болған. Бұл жалпы 
халық санының 5,7 пайызын құрайды.

Пономаревтің зерттеулерінен к�ріп 
отырғанымыздай, солтүстіктің бір қиырын-
да тұратын саны ең аз халықтың ішінен, 
Кеңес Одағын мекендеген басқа халықтар-
мен салыстырғанда, пайыздық �лшеммен 
есептегенде – якуттар майданға ең к�п 
ша қырылған халық екен. Тиісінше, пайыз-
дық �лшеммен салыстырмалы түрде ең к�п 
шығынға ұшыраған да якуттар болып шық-
қан. Осы тұста к�кейді тескен тағы бір 
заң ды сұрақ туады: «Неліктен Якутияның 
шағын халқынан соншама к�п адам май-
данға шақырылған? Неге олай болған, оған 
не түрткі, не себеп?»

И.Пономарев майдан ғана емес, тыл-
дағы �лім-жітімді де мұқият зерттепті. 
Оның зерттеуі бойынша, 1941 жылдан 1944 
жылға дейінгі аралықта республикада 58 962 
адам аштықтың құрбаны болған, соның 
ішінде ауыл тұрғындары 43 364 адам екен. 
Демек, осы деректерге қарағанда айналасы 
т�рт жылға жетер-жетпес уақытта респуб-
лика халқы үштен бірін жоғалтқан. Егер 
осылардың ішінен таза якут ұлтын ғана алар 
болсақ, онда олардың жарымына жуығы 
шейіт кеткен. Соғыс кезінде қоршауда 
қалған Ленинградтан басқа алапта мұндай 
ала пат аштық болған емес. Тіпті, фашистер 
басып алған территорияларда да... 

 Аштыққа ұшыраған халық сырттағы 
суықтан қорғанып есіктің кәсегін қымтаған, 
терезенің к�зін жапқан терілерді кесіп, 
ыстық суға жібітіп, соларды шайнап аш 
құрсақтарына талғажау етіпті. Ең сорақысы 
сол, �здері тіске басар дәнеңе таппай 
отырған жамағатқа жергілікті билік «салық 
т�лемедің» деп бастарына әңгіртаяқ ойна-
тып, 50 мыңға жуық адамды сотқа тартқан, 
қуғынға ұшыратқан. Аштықтың лаңынан 
41 колхоз күнк�рістің қамын күйттеп суық 
солтүстікке қоныс аударған. 5 мыңнан 
астам адам туған жер, �скен ортасын тастап, 
тамақ іздеп бала-шаға, отбасымен бастары 
ауған жаққа қаңғып кеткен. 

Осы деректерден шығатын қорытынды: 
бүкіл Кеңес Одағының бірде-бір ұлты жал-
пы халықтың санына шаққандағы пайыз 
бойынша – майдандағы шығындар мен 
тылдағы аштықтан құрбан болғандар – 
Якутия қасіретімен салыстыруға келмейді, 
онымен шендесе алмайды. Мақала авторы 
�зі азғантай халықты кенеусіз қырғынға 
ұшыратқан бұл қасіретке к�пшіліктің айтып 
жүрген жаттанды дәйегі – «соғыс пен құр-
ғақ шылық кінәлі» дегеніне �зі ешқашан 
келіспейтінін жазады. Ол бұрын-соңды 
бол маған бұл орасан трагедияға жергілікті 
биліктің кейбір �кілдері мен сол кездегі 

республиканың «бас ал десе шаш алатын» 
жарамсақ жоғарғы басшылығы кінәлі деп 
тұжырым жасайды. «Сондықтан, – деп 
жазады автор, – майданға жұмылдырудың 
бұрын-соңды болмаған ауқымы, тылдағы 
алапат ашаршылық – табиғи нәубет, заңды 
жағдайлардың жиынтығы емес, жәркелеш 
басшылықтың жойдасыз ж�нсіздігі, солар-
дың тікелей кінәсі!» Ендеше сол �рескел 
қателіктерді жіберіп, ол жылдары Якутияны 
кімдер басқарып еді? Енді соны тыңдайық: 

КОКП облыстық комитетінің 1939-1943 
жылдарғы бірінші хатшысы – Краснодар 
қаласының тумасы Ион Степаненко, Халық 
Комиссарлары Кеңесінің 1940-1943 
жылдарғы т�рағасы – Саратовтан келген 
Владимир Муратов, Ауыл шаруашылығының 
1939-1943 жылдарғы халық комиссары – 
Туланың тумасы Николай Анашин, Ауыл 
шаруашылығы б�лімінің сол жылдарғы 
басшысы – мәскеулік Федор Маркеев. 

Бәрі жергілікті халықтың тұрмыс-
тіршілігінен беймағлұм, салт-дәстүрінен 
бейхабар, жоғарыдан тағайындалған, сырт-
тан келген келімсектер. Мәскеу билігіне 
жағыну үшін оларға алаулатқан хат жазып, 
жалаулатқан жалған ақпарат беру үшін бұл 
бастықтар ештеңеден аянып қалмапты! 

Осы арада мына бір таңғаларлық 
дерекке назар салайық: соғыстың екінші 
күні, яғни 1941 жылдың 23 июнінде СССР 
Жоғарғы Кеңесінің 1905 жыл мен 1918 
жылдар аралығында туған азаматтарды 14 
округтен әскерге шақыру туралы әйгілі 
Жарлығы шығады. Құдайға шүкір, халқы аз 
Якутия бұл тізімде жоқ, ондай округтердің 
қатарына кірмепті. Жоғарғы Кеңестің сол 
Жарлығына қарамастан, сол айда Саха 
елінен дереу 17 179 адам әскерге шақы-
рылған. Осы шақырылғандардың ішінен 
елге аман қайтқандары жоқ, олар соғыстың 
алғашқы айларының қанды қасабына түсіп 
кетіпті де, түгелге жуық қырылып қалыпты. 
Олардың арасында мақала авторының 
Мәскеу маңында мерт болған әкесі 
П.Пономарев та бар екен. Жарлықтағы 
тізімде жоқтығына қарамастан, �здерінше 
тасыраңбай патриоттықтың асқан үлгісін 
к�рсеткен, с�йтіп тұтас бір халықтың бола-
шағына балта шапқан, жергілікті биліктің 
жоғарғы жаққа жағынуының �рескел мы-
салы осы болса керек! 

Rйтсе де, қылышынан қан тамған 
тоталитарлық большевиктік қоғамда да 
басын бәйгеге тігіп, халқының мұңын мұң-
дап, жоғын жоқтаған ерен ерлер, жалаң 
қылыш батырлар ол заманда да болған екен! 
Іс-әрекетінің бәрі қатаң бақылаудағы 
лауазымды қызметте жүрсе де к�зсіз ерлікке 
барған әлгіндей сайыпқыран – Нам ауданы-
нан шыққан Илья Егорович Винокуров 
деседі. Ерлік атаулы білектен емес, жүректен 
болатынын осы азамат нақты ісімен дәлел-
деп беріпті.

Ол кезде Илья Егорович Якутия Халық 
Комиссарлары Кеңесі т�рағасы қызметінде 
жүрсе керек. Батыста бет қаратпас сұрапыл 
соғыс, қан майданның қызып тұрған уағы 
ғой. Бұл әрекетінің ақыры �з �мірі үшін аса 
қауіпті боларын біле тұра ол кісі ретін тауып, 
1943 жылдың к�ктемінде Мәскеуге арнайы 
келіпті де, Сталин бастаған Саяси бюро 
мүшелеріне �з елінде қалыптасқан ауыр 
жағдайды баян етіпті. Бәрін де қолмен 
қойғандай дәлелдеп шығыпты, айғақты 
с�зін �ткізе алыпты. Халқым дегенді Құдай 
да қолдайды демекші, ол жердегі айбатынан 

аяз ескен мұртты к�семмен, �зге де қабақ-
тарынан қар жауған бюро мүшелерімен 
арадағы әңгіме түсіністікпен дұрыс �рбіген 
сияқты... Tйткені содан кейін дереу тексеру 
комиссиясы жасақталып, артынша олар 
Мәскеуден Якутияға аттандырылған екен. 

Тексерудің қорытындысы бойынша, 
1943 жылғы 13 сәуірде ВКП(б) Орталық 
Комитетінің республиканың ауыл шаруа-
шылығына к�мек к�рсету жайындағы 
арнайы қаулысы шығады да, осы уақыттан 
бастап ел тұрғындарының жағдайы біршама 
жақсара бастайды. Сол жылдың қыркүйе-
гін де жоғарыға жалған ақпарат берген жа-
рам сақтар: Степаненко, Мұратов, Анашин 
және Маркеев қызметтерінен босатылады.

Егер туған халқының санаулы саңлақ 
ұлының бірі, қабырғалы қара нары Илья 
Винокуров Сталиннің кәрінен жасқанып, 
Саяси бюродағылардың зәрінен сескеніп 
�зінің теңдесі жоқ бұл ерлігін жасамағанда, 
соғыс аяқталғанша тағы қанша якут 
аштықтан бұратылып �летіні белгісіз екен! 

Міне, тамырын тереңге тартқан телегей 
тарихы бар, рухы асқақ саха ағайын дары-
мыздың да шеккен азабы, к�рген тозағының 
бір мысал – осы! 

Rдетте, әкімшіл-әміршіл коммунистік 
қоғамдағы тоталитарлық жүйеге, жылдар 
бойы еңсені езген автократияға қарсы 
алғашқы демократиялық мазмұндағы тол-
қу лар �згенің емес, қазақтың тайқы маң-
дайына жазылды деп жүрміз ғой. Ал, шын-
ды ғына жүгінсек, Кеңес империясы к�ле-
мін дегі түркілік рухты дүр сілкіндірген 
алғашқы бас к�теру – Алматыдағы 1986 
жылғы 16 желтоқсан емес, одан сегіз ай 
шамасы бұрын, яғни сол жылы наурыз 
айында Якутск қаласында басталыпты. 

Тұтас бір халықты қара қуғын, сары 
сүргінге салған қарбалас осы күндердің 
куәгері Даланның (Василий Яковлев) 
айтуынша, оқиға былайша �рбіген екен... 
Якутск қаласының орыс нәсілді бір топ 
жастарын біреулер б�рліктіріп, айтақтап, 
саха студенттеріне қарсы айдап салыпты. 
Олар Якут мемлекеттік университетінің 
жатақханасы маңындағы мұз айдынына 
топталып келіп, коньки теуіп жүрген 
студент терді ұл демей, қыз демей бықпырт 
тигендей таяққа жығып, майдан ашады. 
Соңынан к�шеге шығып, ол жақта да 
кездескен қара к�з жастарды тепкілеп, к�з 
ісіріп, мұрын қанатып соғып жіберіседі.

Кеңес қоғамының жадағай насихат 
жайлаған жалаулы жылдарында «советтік 
қоғамда ұлттар араздығы жоқ» деген 
қағиданы жарнамадай шегелеп, миымызға 
цементтеп құйып тастағаны белгілі. Бірақ 
қоғамда оқта-текте кездескенімен, от басы, 
ошақ қасының дау-жанжалы болса да ондай 
проблеманың бары рас-ты. Оның бәріне 
билік тарапы к�зжұмбайлықпен қарап, 
ауыл к�лемінен асырмай, былайғы жұртқа 
жария етпей ылдым-жылдым жауып тастап 
отыратын. Мысалы, орысы мен қазағы, 
кержағы тағы бар біздің Алтай қойнауындағы 
ауылда жастар арасындағы т�белес әдетте 
«калбит» деген қорлау с�з, кекесін мысқыл-
дан шығатыны есімде. Сол с�з үшін талай 
рет бас та жарылды, к�з к�геріп мұрын да 
қанады. Якутия жастары да ол заманда 
сондай жәбір с�зден, бет тыржитып мазақ-
таудан, намысқа тиіп кемсітуден кенде 
болмаған сияқты. 

Қолдарына шынжыр байлап, таяқпен 
қаруланған, былайша айтқанда, ұйымдасқан 

түрде 1986 жылдың 28 наурызында басталған 
орыс жастарының бұл сойқаны бірнеше 
ереуіл күндерге ұласады. Жастар түгілі 
үлкендер де айбынып к�шеге шығудан 
қалады. Ақыры, саханың жолан жігіттері, 
к�белі азаматтары намысқа басып, күш 
жинап топтасады да, әлгі басбұзарлардың 
бірнешеуін ұстап алып, қалалық милицияға 
әкеліп тапсырады. Сенген милициялары 
�тірік қағаз толтырған болып, орыс жас-
тарын аналардың к�зінше қоя беріседі. 
Осындай жағдай бір емес, бірнеше рет 
қайталанады. Жауласып жаға жыртыспай-
ақ, «мына орыс жастарының хулигандық 
әрекетін тоқтатсаңдаршы?» деген ересек-
тер дің де �тініштері милиция тарапынан 
ескерусіз қалады. 

Милицияның үнсіздігімен «қолдау» 
тапқан әлгі бұзақылар енді одан бетер 
жанығып, �ршелене түседі. Шабынып, 
к�шеге адам шығармай тағы бірнеше күн 
сойқан салады. Милициядан қайыр бол ма-
ған соң, билік беттерін бұрып теріс 
айналғаннан кейін амал жоқ... Tз елі, �з 
жерінде жүрсе де кемсіту мен қорлауды 
к�ріп жүрген, аз болса да, албырт, �гей болса 
да �жет саха жастары ақыры шыдамайды, 
соңғы күндері намыстарына қамшы басып 
бұрқ етіп жарылады. Жастар к�птеп жатақ-
хана маңына жиналып, енді к�ше-к�шедегі 
орыс жігіттерін бықпырт тигендей соққы-
ның астына алады. К�з ісіп, мұрын қанады 
демесең, әйтеуір бұл қақтығыстарда �лім-
жітім болмаған екен. 

Жоғарғы билік ұшығып бара жатқан бұл 
жағдайға сонда ғана назар аударып, к�ңіл 
б�лген сияқты. Қашанда Империяны 
құраушы титулды ұлттың мүддесі алдымен 
қорғалатыны, солардыкі ж�н, солардыкі 
заңды саналатыны ежелден белгілі ғой. 
Якутия мысалында да проблеманы тас-
қая қтай қағыстырып, әдеттерінше �ңін 
теріс айналдырып, жастар арасында болған 
толқуларға саха студенттері кінәлі деген 
шешім шығарады. Соған байланысты 
КПСС Орталық Комитеті Секретариатының 
Якут АССР-індегі ұлтшылдық к�ріністері 
тура лы қаулысы қабылданады. С�йтіп, 
жазықсыз студенттердің т�ртеуі түрмеге 
түсіп, біршамасы оқудан шығарылады, қу-
ғын-сүргінге ұшырайды. Rділетсіз шешілген 
бұл әлеуметтік теңсіздік әлі күнге саха 
жұртының �зегін �ксітіп, жүректеріне ше-
мен, к�кіректеріне қара тастай боп қатып 
қалыпты. 

Бұл жағдай Фридрих Энгельстің «Есть 
два способа разложить нацию: наказывать 
невиновных и не наказывать виновных» 
деген кемеңгерлік с�зін ойға салғандай 
болыпты. 

– Якутиядағы бұл әділетсіздік бізге 
Крыловтың «Қасқыр мен қозы» дейтін 
әйгілі мысалын еске түсіреді, – дейді осы 
сә уір оқиғасын жан-жақты зерттеп, сол 
туралы кітап жазған баспагер досымыз 
Валерий Луковцев. – Естеріңізде ме, ол 
мысал былай басталушы еді ғой: «У сильного 
всегда – бессильный виноват, тому в исто-
рии мы тьму примеров слышим, но мы 
историю не пишем» деп... Сол Крылов абыз 
айт қан «тьму примеровтың» к�кесін саха 
жастары сол жылдары �здері бастарынан 
�ткерісті! 

Валерий Николаевич оған дейін де, яғни 
1968 жылы Якутияда ұлтараздық кемсіту-
лерге қарсы қақтығыстар болғанын айтады. 
Содан кейін 1979 жылы да якут жастарының 
арасында дәл сондай қоғамдық толқулар 
болыпты. Бұл оқиғаларды қайдан екені 
белгісіз, «Голос Америки» радиостансасы 
біліп қойып, эфирден бірнеше хабар беріпті. 
Ал Кеңестік билік ештеңе болмағандай, 
сыртқа дымын шығармай бәрін тұмшалап, 
жылы жауып тастап отырыпты. 

Алайда 1986 жылғы наурыздағы Якутс-
кідегі бұл бас к�терулер мен сол жылғы 
Ал ма тыдағы Желтоқсан оқиғаларын салыс-
тыра қарау қателік болар еді. Tйткені әйте-
уір «бас к�теру» демесең, екеуінің мазмұны 
әрқилы, мақсаты мен мұраты әртүрлі екенін 
аңыстау қиын емес. Бір-біріне үйлеспейтін, 
қабыспайтын екеуі екі түрлі жағдай бола-
тын... 

Якутия оқиғасы – жастардың бұзақылық 
т�белесінен басталып, оның соңы таза 
ұлтаралық қақтығысқа ұласқан сипатта 
�рбігені дәлелденген. Ал Алматыдағы 
к�терілістің мазмұны мүлдем басқаша, 
ахуалы ауқымды, сындары таза саяси жағ-
дай еді. Бұл бас к�теру – қазақстандықтарды 
ел деп, жұрт деп санаспай, Орталықтың 
сырттан таңған зорлығына к�нбеуінен туды. 
Оған дейін де к�кіректе қайнап, қордаланып 
келген намыстан, ұзақ жылдар бойы Импе-
рия ны құрсаулаған тоталитаризмге қарсы-
лықтан туды. Ғұмыры Қазақстанға келме-
ген, бұл елдің �зін де, ж�нін де білмейтін 
Колбинді Бірінші хатшылыққа жіберген 
Жоғары билікке деген ашулы наразылықтан 
туды. 

Желтоқсан оқиғасымен қазақ жастары 
бастарын бәйгеге тіге отырып, жастай 
қиыл ған �здерінің тағдырларымен, жетпіс 
жылдан астам уақыт СССР-дегі сірескен 
сеңді алғашқы болып бұзып берді. Ондай 
ауқымдағы к�терілісті Якутиядағы секілді 
жоғарғы билік тұмшалап жасырып қала 
алмады. Желтоқсан оқиғасы бұрқ етіп жер 
жаһанға андыздай тарады, аңыздай жайы-
лып кетті. Оның жарандық жаңғырығы 
Бакудегі де, Тбилисидегі де, Вильнюстегі де 
бұқаралық қозғалыстар мен бас к�терулерге 
дем берді, рухтарын к�терді, үлгі к�рсетті, 
нұсқа болды. Отыз жылдан астам уақыт 
Қазақстанды басқарып, �з атына ешқандай 
кір келтірмеген, жастардың әзіз әкесіндей 
туғаннан бері к�ріп келе жатқан қадірлісі, 
ересектердің де бірнеше буын ұрпағының 
піріне айналған ардақтысы – Дінмұхаммед 
Қонаевты орнынан үн-түнсіз жұлып таста-
май, елі болып, жұрты болып құрметпен 
зейнет демалысына шығарып салғандай 
болса, оның ақыры қант�гісті к�теріліске 
апармас еді. Немесе, Колбиннің орнына 
лауазымды қызметте жүрген, елдің жайын, 
жердің жапсарын жақсы білетін қазақстан-
дық бір орысты қойғанда да, дүниені 
дүрліктірген мұндай жағдай болмас еді. 

�лібек АСҚАР,
жазушы

Қазақ пен якут халықтары арасындағы бауырластық қарым-
қатынасқа жаңаша серпін беру мақсатымен биыл қаңтарда 
Қазақстанға Саха (Якутия) Республикасының басшысы Айсен 
Николаев келіп қайтқан еді. Осы сапарында ол Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың қабылдауында болып, екеуара 
жарасты әңгіме өткенін кезінде бұқаралық 
ақпарат құралдары кеңінен 
хабардар етті. Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан мен Саха 
Республикасын тамыры терең 
тарихи және мәдени-
гуманитарлық қатынастар 
байланыстыратынын айтып, 
осы ынтымақтасты кеңейте 
түсуге айрықша назар аудару 
керектігін атап өткен болатын. 
Туыстас халықтар арасында 
қалыптаса бастаған бұл 
байланыс аясында наурыз 
айында әйгілі әншіміз, Халық 
әртісі Роза Рымбаева Якутияға 
барып, концерт қойып қайтты. 
Сәуірдің екінші жартысына 
қарай саханың бір топ 
жазушылары мен баспагерлері 
Астанаға келіп, «Еуразия» 
Халықаралық кітап көрмесіне қатысты. Халықтар арасындағы 
қарым-қатынасымызға жоғары билік тарапынан қолдау көрсетіліп 
жатқаны қаламгер қауымының да үмітін үкілеп отыр. Осы орайда 
жазушы Әлібек Асқаров «Саха-Якутия. Ақ қар, көк мұз әлеміне 
саяхат» атты көркем безендірілген көпшілік танымдық кітап жазып 
шыққан болатын. Біз өз оқырмандарымызға жаңа кітаптан үзінді 
ұсынғанды жөн көрдік. 

б б
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ауында болып, екеуара 
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AРAСЫ...Aйдaнa НҰРМҰХAН Бұл күнi «Брaз сикстет» ор-
кестрi мен «Шу-Шу» aс-

пaп  тық дуэтi, қaзaқ эстрaдaсының 
ән шiлерi, «Ульмирa» шоу-бaлетi, 
си қыршы Пaнов Влaдислaв пен 
aни мaторлaр қaтерлi дертпен күре-
сiп жaтқaн бaлaлaрғa мерекелiк 
к# ңiл-күй сыйлaйды. Шaрa aя сын-
дa бaлaқaйлaрдың сурет, қол#нер 
к#р месi #ттi. Aквaгрим мен фото-
сес сиялaр ұйымдaстырылып, ме-
ре  келiк сыйлықтaр тaбыстaлды. 
Ұйымдaстырушылaрдың aйтуын-
шa, aуыр дертке шaлдыққaн бaлa-
лaр ғa қуaныш сыйлaйтын iс-шa рa-
ның психологиялық к#мегi орa сaн. 
*рi проблемa турaлы кеңi нен aй-
туғa тaғы бiр мүмкiндiк. 

Педиaтрия және бaлaлaр хи-
рур гиясы ғылыми ортaлығы рес-
пуб ликa бойыншa бaлaлaрдың 
он когемaтологиялық қызметiн 
үй лестiретiн к#псaлaлы емхaнa. 
Ор тaлықтa жыл сaйын онколо гия-
лық және қaн aуруынa шaлдыққaн 
3000-нaн aстaм бaлa тиiмдi әрi 
жо ғaры технологиялық ем aлaды. 
Ин новaциялық диaгностикaлық 
әдiс тердi, зaмaнaуи емдеу бaғ дaр-
лaмaлaрын және гемопоэздiк дiң 
жaсушaлaрын трaнсплaнтa ция-
лaуды қолдaну қaтерлi iсiктiң бaр-
лық нозологиялaрындa бaлa лaр-
дың жaлпы #мiр сүру деңгейiн 
aрт тырды. Бүгiнгi тaңдa Педиaтрия 
ор тaлығы бaлaлaрдaғы бaрлық қa-
терлi iсiктi емдейдi, медицинaлық 
қыз меттiң қолжетiмдiлiгi мен сa-
пa сы жaқсaрды, мемлекет қызметтi 
қaржылaндыруды толық к#лемде 
жүзеге aсырaды. 2012 жылы бaлa-
лaрғa гемопоэздiк дiң жaсушaлa-
рын трaнсплaнтaциялaу (ГДЖТ) 
енгiзiлдi, бүгiнде трaнсплaн тa ция-
ның бaрлық түрi жүргiзiледi. Осы 
уa қытқa дейiн 177 ГДЖТ жaсa-
лынды.

қaй  сaр әрi қaтaлдaу. Дәл осы қaт-
қыл дaу мiнезi aты жaмaн aуруғa 
қaр  сы тұруғa к#мектескендей. 

«6 жaстa ештеңе түсiнбеймiн. 
Де не қызуым қaтты к#терiлiп, еш-
теңеге зaуқым болмaй, к#п aуырып 
жa тaтын кездерiм есiмде. Қиын 
сәт  тер к#п болды. *сiресе, aуру 
aс  қы нып, aнaм екеумiздi жеке 
бокске жaтқызғaн уaқыт сaнaмa 
жaт  тaлып қaлыпты. >з aяғыммен 
жүре aлмaй жатқан кездерiм де 
бол ды. Дә рiгерлер үйiне қaйтпaй, 
күн-түнi мен жaнымыздa жүретiн. 
Бiрде бә рiне қолыңды бiр сiлтеп, 
қaлың ұй қығa кеткiң келсе, ендi 
бiр уa қыт тa сынбaймын, күресемiн 
деп #зiңдi қaмшылaйтын қиын 
күндер aрттa қaлды», – дейдi Үсен. 

Осыдaн 15 жыл бұрын aқ 
қaн aуруынa шaлдыққaн 

ойын бaлaсы бiрнеше aй бойы хи-
миялық ем-дом қaбылдaп, сол 
жол дaғы түрлi қиындықтaрғa қaр-
сы тұрaды, қaтерлi дерт қaншa 
жер ден жaнынa бaтсa дa, бaрлық 
aуырт пaлықты еңсерiп, aқыр 
соңын дa aуруынaн құлaн тaзa 
aйық қaн.  «Мен жеңдiм» дейтiн 
Үсен нiң aлғaн aсуы рaсындa оңaй 
бол ғaн жоқ, сондықтaн ол шын 
мә нiнде – жеңiмпaз! Бүгiнде 
Т.Жүр генов aтындaғы #нер aкaде-
миясының соңғы курсын aяқтaп 
жaтыр. Болaшaқ режиссер диплом 
жұмысын #з #мiрiн бaяндaуғa aр-
нaпты. 

Бaлaғa қойылғaн қaтерлi диaг-
ноз бiр сәтте-aқ жaс нaуқaстың 
әдет   тегi #мiрiн ғaнa емес, оның 
#мiр ге деген к#зқaрaсын түбегейлi 
#з гертiп, бaлaның aтa-aнaсы мен 
от бaсы мүшелерiнiң де психоәлеу-
мет тiк жaғдaйынa керi әсерiн ти гi-
зе дi. Лейкоз Үсеннiң ғaнa емес, 
оның отбaсының #мiр пәлсaпaсын 
#згерттi. Жеңiмпaз жaс#спiрiмнiң 
егiз-сыңaры Фaтимa күрескер 
бaуы    рын мaқтaн тұтaды. 6 жaсындa 
Үсен мен жүздесуге aурухaнaғa бa-
рып, ондaғы сырқaт бaлaлaрдың 
жaғ дaйын к#рген Фaтимa дәрiгер 
болу ғa шешкен. С.Aсфендияров 
aтын дaғы ұлттық медицинaлық 
уни верситетте бiлiм aлғaн бой жет-
кен aрaғa 15 жыл сaлып, бүгiнде 
Үсен емделген ортaлықтa жұмыс 
iс теп жүр. Психолог мaмaндaр aуру 
сaлдaрынaн болaтын әртүрлi пси-

хогендi реaкциялaр мен нaуқaстың 
сырқaт түрлерiне бейiмделу ме хa-
низмдерiне бaйлaнысты дaмитын 
психикaлық бұзылыстaрды емдеу 
және aлдын-aлудың мaңызын жиi 
aй тудa. Сондaй-aқ нaуқaстың пси-
хоэмоционaлды жaғдaйын тұрaқ-
тaн дырып, «#мiрлiк сaпa к#рсет кi-
шiн» жоғaрылaтуғa дa к#п к#ңiл 
б#лу қaжет. Бүгiнде педиaтрия 
прaк тикaсындa әртүрлi сомaтикa-
лық сырқaт түрлерiне, әсiресе со-
зыл мaлы aуруғa шaлдыққaн бaлa-
лaрдың психикaсы мен жaлпы 
пси хологиялық жaғдaйын зерттеп, 
олaр ғa соңғы үлгiдегi медицинaның 
қол жеткiзген жетiстiктерiмен ке-
шен дi түрде к#мек к#рсетiледi.

«Бiр дерт – түрлi тaғдыр» фи-
ль мiнде Үсенмен тaғдырлaс он дa-
ғaн кейiпкердiң оқиғaсы бaян дa-
лaды, aл #мiрде мұндaй тaғдырлы 
мың дaғaн, әлемде миллиондaғaн 
бaлa бaр. К#бiне мотивaциялық 
мaз мұндaғы туынды қaтерлi дерт-
пен күресiп жaтқaн балалар мен 
aтa-aнaның к#ңiлiне медеу әрi 
тa ғы дa нaсихaт құрaлы.

ЖЫЛ СAЙЫН 600-ге ЖУЫҚ 
БAЛA ҚAТЕРЛI IСIККЕ 

ШAЛДЫҒAДЫ
Қaтерлi iсiк кәдуiлгi теңiз шaя-

нынa ұқсaп тaрмaқтaлып #сетiн 
бол ғaндықтaн aтaқты ғaлым Ги-
пок рaт оны «рaк» деп aтaғaн. Рa-
сын дa, бұл қaуiптi дерт aдaм дене-
сi нiң бiр б#лiгiнде жылдaм #сiп 
қa нa қоймaй, белгiлi бiр мерзiм 
aрa лығындa қaн және лимфa тa-
мыр лaры aрқылы бaсқa мүшелерге 
тез тaрaйды. Қaтерлi болуының 
се бебi aурудың aлғaшқы кезде 

кейiпкерлерiнiң к#бi қaтерлi дерттi 
осы түрiмен күрескен. Мaмaндaр 
дерт тiң дер кезiнде aнықтaлмaуы – 
бaсты проблемa екенiн aйтaды. 
Мұ ның себебi де сaн түрлi: дәрi-
гердiң кiнәсi болуы мүмкiн, aтa-
aнaлaр дa бaйқaмaй қaлып жaтaды. 
Қaтерлi дерттiң бaстaпқы белгiлерi 
әркiмде әрқaлaй болып келедi. Бa-
лa  ның мұрны қaнaйды, денесi 
к#  гередi, әлсiрей бергiш келедi, я 
бол  мaсa aяқ-қолын қимылдaтa 
aл    мaй қaлуы мүмкiн. Дәрiгерлер 
қa терлi iсiктiң 1, 2 кезеңiнде дұрыс 
диaг ностикa жүргiзбеген жaғдaйдa 
бұл дертпен күресу тiптен қиын 
еке  нiн aйтaды. 3, 4 кезеңде aнық-
тaлғaн aуруды емдеуде кәсiби дәрi-
гер лер мен зaмaнaуи мықты құрaл-
жaб дықтaрдың #зi қaуқaрсыз екен. 
Десек те, бaлaлaр iсiктiң 3, 4-ке-
зеңiн де де жaзылып кетiп жaтқaн 
жaғ дaйлaр бaр. Бiрaқ, #те сирек. 

БAЛAЛAР 
ОНКОГЕМAТОЛОГИЯ 

ҚЫЗМЕТIНЕ – 30 ЖЫЛ

Денсaулық сaқтaу министр-
лiгiнiң «Денсaулық сaқтaу 

жүйесiнде психологиялық к#мектi 
қa лыптaстыру және жетiлдiру 
шaрaлaры» ж#нiндегi №320 бұй-
ры ғынa сәйкес, «онкогемa то ло-
гия» б#лiмшелерiне бaсты нaзaр 
aу дaрылып, қaнның қaтерлi iсi-
гiмен aуырaтын бaлaлaрғa пси  хо-
логиялық және психотерaпиялық 
жәр дем жaсaлудa. Биыл бaлaлaр 
он когемотология қызметiне 30 
жыл толды. Осығaн орaй, Aл мa ты-
дa «Бaлaлaр онкогемaтологиялық 
қызметiнiң дaмуынa 30 жыл: же-
тiс тiктерi мен болaшaғы» aтты хa-
лық aрaлық ғылыми-тәжiрибелiк 
кон ференция #ттi. Онлaйн және 
офлaйн түрiнде #ткен конференция 
жұмысынa Гермaния, Түркия, Ре-
сей, Белaрусия, >збекстaн, Лaт-

aтa-aнa мен туғaн-туыс, медицинa 
қыз меткерлерiнiң жүрегiн сыз-
дaтa тын трaгедия. Ұзaқ уaқыт бойы 
бүкiл әлемде және елiмiзде қaтерлi 
дертке шaлдыққaн бaлaлaрдың 
бaр лығы дерлiк к#з жұмaтын. Сон-
дықтaн 30 жыл бұрын Педиaтрия 
және бaлaлaр хирургиясы ғылыми 
ортaлығының бaзaсындa «КЭР-
Гермaния» қaйырымдылық қоғa-
мы ның белсендi к#мегiмен Рес-
пуб ликaлық бaлaлaр онкогемaто-
ло гиялық ортaлығын ұйымдaстыру 
турaлы шешiм қaбылдaнды. К#п 
жыл бойы мемлекет тaрaпынaн 
он когемaтологиялық aурулaры бaр 
бa лaлaрғa к#мек к#рсету мәсе ле-
сiне бaсa нaзaр б#лiнiп келедi. 
Онкологиялық және гемaтология-
лық aурулaры бaр бaлaлaр диaг-
нос тикa мен емдеудiң клиникaлық 
хaттaмaлaрынa сәйкес бaрлық 
дә рiлiк зaттaрмен, оның iшiнде 
aм булaториялық кезеңде респуб-
ли кaлық бюджет есебiнен қaм тa-
мa сыз етiледi. Aстaнaдaғы Aнa мен 
бaлa ұлттық ғылыми ортaлығындa 
онкология және гемaтология б#-
лiм  шелерi aшылды. Гемопоэздiк 
дiң жaсушaлaрын трaнсплaнттaу 
тех нологиялaры сәттi енгiзiлдi, 
ҚР-дa бaлaлaр онкологиялық және 
гемaтологиялық к#мегiн жетiлдiру 
бойыншa жол кaртaлaры әзiрленiп, 
iске aсырылды. Биыл онкология-
лық aурулaрмен күрес бойыншa 
ке шендi iс-шaрaлaр жоспaры әзiр-
лен дi. Сондaй-aқ Денсaулық сaқ-
тaу министрлiгi ерте диaгностикa, 
мa мaндaндырылғaн емдеудi жетiл-
дiру, жоғaры технологиялық қыз-
мет тер спектрiн кеңейту, кaдрлық 
әлеуеттi жетiлдiру және ғылымды 
дa мыту ж#нiндегi iс-шaрaлaрды 
iс ке aсыруды к#здеп отыр», – дедi 
Ден сaулық сaқтaу вице-министрi 
В.Дудник.

Қaзaқстaндaғы бaлaлaр он ко-
гемaтология қызметiнiң қaлыптa-
суы нa зор үлес қосқaн профессор 
Герaйн Вaлентиннiң aйтуыншa, 
бa лa обырын емдеудiң әрi қaрaйғы 
же тiстiгi дерттi дер кезiнде aнық-
тaу ғa, мaмaндaрдың бiрлескен 
хa    лықaрaлық бiлiм берудi, ғылыми 
жо бaлaр, емдiк технологиялaрды 
же тiлдiруге, оның iшiнде гемо-
поэз дiк дiң жaсушaлaрын трaнс п-
лaн тaциялaуғa белсендi қaтысуынa 
бaйлaнысты. Дәрiгерлердiң жо-
ғaры кәсiпқойлығы, әрбiр нaуқaс 
бa лaғa ерекше күтiм және ғылыми 
жетiстiктердi iс жүзiнде қол дaну-
дың үйлесуi Қaзaқстaнның бaлaлaр 
он кологиялық қызметiн жaңa дең-
гейге шығaрaды.

Педиaтрия және бaлaлaр 
хи рургиясы ғылыми ортa-

лы ғының Бaсқaрмa т#рaғaсы Aбaй 
Құ сaйынов республикaлық бaлa-
лaр онкогемaтологиялық ортaлы-
ғы ның aшылуымен елiмiзде бұл 
қыз меттiң жaңa деңгейi бaстaлды 
дей дi. 

«Осы тaрихи 30 жыл iшiнде 
aй    тaрлықтaй жетiстiктерге қол 
жет тi. Диaгностикaның зaмaнaуи 
әдiс терi жолғa қойылды, бaғдaр лa-
мa лық химиотерaпия және трaнсп-
лaн тaциялaу технологиялaры, 
әртүрлi онкогемaтологиялық aу ру-
лaры бaр пaциенттердi оңaлту жә-
не психологиялық қолдaу шa рa-
лaры енгiзiлдi. Профессор Күлян 
Омaровaның жетекшiлiгiмен бa лa-
лaр онкологтaры мен гемaтологтa-
ры  ның отaндық ғылыми мектебi 
құ рылды, ондa жүздеген онко ге-
мa толог мaмaндaры дaярлaнды. 
Қa зiргi кезде олaр елiмiздiң бaрлық 
#ңi рiнде және шетелде де жұмыс 
iс  тейдi. Бүгiнде  қaтерлi дертке 
шaл  дыққaн бaлaлaр мектепте, уни-
верситетте оқуын aяқтaуғa мүм-
кiндiк aлды, мaмaн иесi, тa быс  т ы 
aдaм болды. Бiздiң aлғaшқы ем-
делушiлерiмiз қaзiргi тaңдa aтa-aнa 
aтaнып, толыққaнды қоғaм мү шесi 
болып отыр», – дейдi A.Құ сaйы нов.

Онкогемaтологиялық қыз мет-
тiң қaлыптaсу жылдaрындa Пе-
диaт рия ортaлығы к#птеген aлыс 
жә не жaқын шетелдiк ортaлықтaр-
мен ынтымaқтaстық бaйлaныстa 
қыз мет жaсaп, соның нәтижесiнде 
қa терлi iсiк пен қaн aуруының күр-
делi түрлерiне шaлдыққaн нaу қaс-
ты диaгностикaлaу мен емдеуде 
кон сультaциялық-прaктикaлық 
к# мек к#рсетiп келедi.

1 мaусым – Бaлaлaрды 
қорғaу күнi. Осыдaн 74 жыл 
бұрын бекiтiлген мaңызды 
дaтaның мaқсaты – бaлaлaр 
мен жaсөспiрiмдер бетпе-
бет келетiн түрлi мәселеге 
әлем нaзaрын aудaру. Бұл 
aйтулы күндi жыл сaйын 
Педиaтрия және бaлaлaр 
хирургиясы ғылыми 
ортaлығы дa ерекше aтaп 
өтедi. Өйткенi қaтерлi 
дертке шaлдыққaн 
бaлaлaрдың проблемaсы 
күнтәртiбiнен түскен емес. 

ҮМIТ
КҮДIК ПЕН

aуыр ғaнын aсa бiлдiрмей, бaйқaл-
ғaн кезiнде бaсқa мүшелерге қaн-
мен жылдaм тaрaп, дендеп кетуiне 
бaй лaнысты. Бүкiләлемдiк денсaу-
лық сaқтaу ұйымының мәлiметiн-
ше, әлемде жыл сaйын ортaшa 
есеп пен 10 миллионнaн aстaм aдaм 
қa терлi iсiк aурулaрынa шaлдығa-
ды, олaрдың 60 пaйыздaн к#бi осы 
дерттен к#з жұмaды екен. 

Елiмiзде соңғы жылдaры бұл 
aуруды aнықтaйтын диaг-

нос тикaның жетiлуiне бaйлaнысты 
қaтерлi iсiкке шaлдыққaндaрдың 
қa тaры aзaйып келедi. Дейтұр ғaн-
мен, aурудың aлдын aлу мен дер 
ке зiнде aнықтaу мәселесi күнi бү-
гiнге дейiн күн тәртiбiнен түскен 
емес. *сiресе, бaлaлaр aрaсындaғы 
бұл дерттiң к#рсеткiшi aсa к#ңiл 
қуaнт пaйды. Денсaулық сaқтaу 
ми нистрлiгiнiң мәлiметiнше, жыл 
сaйын  600-ге жуық бaлa қaтерлi 
iсiк ке шaлдығaды. Жaлпы, онко-
ло гиялық aурулaрдың бaсым к#п-
шi лiгi бaлa дүниеге келген кезде 
пaйдa болaды. Кей бaлaқaйлaрдa 
туa сaлысымен бaйқaлсa, ендi  бi-
рiн де 5-6 жaстa белгi бередi. Дәрi-
гер лер бұл жaстa aнықтaлғaн aуру-
ды дa туaбiттiге жaтқызaды. >йт-
ке нi генетикaлық сaрaптaмa жa-
сaл ғaн кезде хромосомaдa қaлыпты 
жaғдaйдaн б#лек #згерiстер к#п 
бaй қaлaды екен. К#бiне, aтa-aнa-
лaр дың генiндегi мутaция бaлaғa 
берiлгендiктен, туaбiттi түрлi aуру-
ғa шaлдығaды. 

Республикa бойыншa бaлa-
лaрдa кездесетiн онколо-

гия лық aурулaрдың кең тaрaғaн 
түрi – лейкоз. Aқ қaн aуруы. Мә-
се лен, елiмiздегi онкологиялық 
дерт ке шaлдығaтын 600 бaлaның 
200-ге жуығы лейкозбен aуырaды. 
Дүниежүзiлiк стaтистикaдa дa қa-
терлi iсiктiң 40 пaйызын лейкоз 
құрaй ды. Жоғaрыдa aтaлғaн фильм 

вия, Укрaинa, Тәжiкстaн және т.б. 
шет елдiң жетекшi мaмaндaры, 
Aс тa нa және Aлмaты қaлaлaрын-
дa ғы екi республикaлық ғылыми 
ор тaлықтың бaлaлaр онкологиясы 
мен гемaтология сaлaсының мa-
мaн дaры, облыстық онкологтaр 
мен гемaтологтaр, үкiметтiк емес 
ұйым дaр мен aтa-aнaлaр қaуым-
дaс тығының #кiлдерi, бaрлығы 
500-ден aстaм қaтысушы қaтысты. 
Кон ференцияның мaқсaты – бa-
лaлaрдың онкологиялық және ге-
мa тологиялық aуруын диaгнос ти-
кa лaу мен емдеудiң бүгiнгi #зектi 
мә селелерiн тaлқылaу, хaлық aрa-
лық және #ңiрaрaлық ынты мaқ-
тaс тықты дaмыту, бaлaлaрдaғы 
он ко логиялық aурулaрды ерте 
диaг ностикaлaу және емдеу қaжет-
тiлiгi турaлы ескерту мaқсaтындa 
күш бiрiктiру.

«Бaлaлaрдың қaтерлi дертпен 
нaу қaстaнуы қоғaм үшiн aуыр 
әлеу  меттiк және қaржылық aуырт-
пa лық қaнa емес, әр aдaмның, 

МЕН – ЖЕҢIМПAЗБЫН!

Ғылыми ортaлық «Бiр дерт – 
түрлi тaғдыр» aтты қысқa-

метрaж ды фильм түсiрiп, к#рермен 
нaзaрынa ұсынғaн болaтын. Бұл 
кaр тинaдa қaтерлi дерттi жеңiп, 
қa лыпты #мiрге орaлғaн жaн дaр-
дың тaғдыры бaяндaлaды. Бүгiнде 
о тбaсын құрып, түрлi сaлaдa қыз-
мет ететiн әр кейiпкердiң бaлaлық 
шa ғының бiр б#лiгi aурухaнa қa-
бырғaсындa, #мiр мен #лiм aр пa-
лы сындa, үмiт пен күдiк aрaсындa 
#т кен. Сондай кейіпкердің бірі 
Үсен Т#леубaев 6 жaсындa Пе диaт-
рия және бaлaлaр хирургиясы ғы-
лыми ортaлығынa түседi. Диaгно-
зы – aқ қaн aуруы. Үсеннiң жүзi 
жы  лы, aңғaл болa тұрa мiнезi 

Түйiн. 

Дүниежүзiндегi онкологтaр мен гемaтологтaрдың мaңызды мiндетiнiң 
бiрi – қaтерлi дертке шaлдыққaн бaлaлaрдың 1мiр сүру жaсын aрттыру және 
бүгiнде осы aурулaрдың к1бiн емдеуге болaтынын к1пшiлiкке жеткiзу. Шын 
мә нiнде, қaзiр қaтерлi iсiк емделедi. Мысaлы, 20-25 жыл бұрын лейкоз 
ем делмеген. Қaзiр бaлaлaрдың 70 пaйызы жaзылып шығaды. Жоғaрыдa 
aтaл ғaн фильмде 3-7 жaстa aурухaнaғa түскен бaлaлaрдың жасы қaзiр 20-35 
жaс aрaлығындa.  Eйткенi aуруды нaқты aнықтaйтын диaгностикa жaқ-
сaрды. Бұрын бaлa туғaннaн кейiн к1п ұзaмaй шетiнеп кететiн. Оның қaтерлi 
iсiктен к1з жұмғaнын aтa-aнaсы, тiптi дәрiгер де бiлмей қaлaтын едi. Сондaй-
aқ, қaзiр бұл дерт емдеу тетiктерi жaқсaрды. Қaтерлi iсiкке шaлдыққaн 
бaлaлaр мен олaрдың aтa-aнaсы толық сaуығып кететiнiне сенiңкiремей, 
күдiктiң құрбaны болaтын кездерi aз емес. Eйткенi дерт дендегенде aсыр 
сaлып жүрген ойын бaлaсы нәр тaтпaй, жүруден қaлып, сұлық түсiп жaтaды. 
Мұн дaй күйге куә болғaн бaлaның дa, aтa-aнaның дa aуық-aуық күдерi 
үзi летiнi түсiнiктi-aқ. Оның үстiне, aурудaн құлaн тaзa aйыққaн бaлaның 
кей бiрiнде дерт қaйтaлaнуы мүмкiн. Десе де, медицинaның жетiстiктерi, 
әсiре се, онкогемaтологиялық қызметтiң жүйеленуiнен қaлыпты 1мiрге орa-
лып жaтқaндaрдың қaтaры aртып келедi. Мұндaйдa үмiт те еселенедi. 

Осыдaн 15 жыл бұрын aқ қaн aуруынa шaлдыққaн ойын 
бaлaсы бiрнеше aй бойы хи миялық ем-дом қaбылдaп, сол 

жол дaғы түрлi қиындықтaрғa қaр сы тұрaды, қaтерлi дерт 
қaншa жер ден жaнынa бaтсa дa, бaрлық aуырт пaлықты 

еңсерiп, aқыр соңын дa aуруынaн құлaн тaзa aйық қaн.
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Дәулет Қанатұлы Егембер-
диев – мұнай мен газды қайта 
�ңдеу  ғылымының докторы, 
тех нолог, профессор, тұзды 
және мұнаймен ластанған 
жер лерді мелиорациялау 
бойынша ғылым магистрі. 
Жас ғалым ш�лді жерлерді, 
сонымен қоса, мұнай мен 
газдан ластанған жер лердің 
топырағын биоме лиор анттар 
арқылы қалпына келтірудің 
шешімін тапқан. Ғалымның 
бұл жобасы шетелде үлкен 
қолдау тауып, Финлян дияның 
Хельсин ки қаласында �ткен 
NURINTECH иннова ция лық 
жобалар бай қауында бас 
жүлдеге ие бол ған. Био мелио-
рацияны топы рақты, суды 
және ауаны тазарту және �н-
дірістік қалдықтарды жою 
үшін пайдалануға болады. 
Және қоршаған ортаға және 
адам денсаулығына қауіпті 
бо луы мүмкін химиялық 
реагент терді қолданбайтын-
дықтан, жағу, полигондарда 
сақтау немесе химиялық таза-
лау сияқ ты дәстүрлі әдістер-
мен салыс тыр ғанда ластанған 
орта ны тазар тудың экология-
лық таза әдісі болып саналады. 

Дәл осы себептен де жас 
ғалым Дәулет Егембердиевтің 
бұл жобасы экологияға к�рсе-
тілер алғашқы жәрдем болары 
с�зсіз. 3зін «жердің дәрігері-
мін» деп таныстыратын ға-
лым   ның атқарып жүрген ерен 
еңбе гін насихаттап, жаппай 
қолда нысқа енгізсе, яғни та-
би ғи мелио рант тарды пайда-
лану арқылы �сімдік терді, 
жерлерді тыңайтса эко логияға 
сәл де болса үлес қос қан болар 
едік. Бұл техно логия арқылы 
тыңай тыл ған жер лер �з кезе-
гінде жер беде рін ұлғайтуға, 
су шаруа шылы ғы режимін 
жақсартуға, аумақ тың эрозия-
сын шектеу ге, жерасты су-
лары ның кең режи мін қамта-
масыз етуге септігін тигі зеді. 
Аталмыш тыңайт қышты сұ-
йық және құрғақ күйін де қол-
дануға болады. Ауыл шаруа-
шылығына тың серпіліс әке-
ле тін бұл жаңалық ты Жамбыл 
облы сын дағы Талас ауданы 
мен Түркістан облысын дағы 
Сары ағаш аудандарында 
тұзды жерлерде сынап к�рген 
және Ресей шаруалары кең 
к�лемде қолданды. Нәтижесі 
маман дар ды таңғалдырып 
отыр. 3німмен қоса жердің 
құ нар лығы да артқан. Ғалым-
ның ойлап тапқан тыңайт-
қышы осы күнге дейін Поль-
ша мен Ресей ге ж�нелтіліп, 
тиімділігін дә лел деді. 3німдi 
к�птеп шыға рып, ауылшаруа-
шылығына тегістей енгізу 
үшін ғалым биз нес әлеміне 
аяқ басты.

Жерді табиғи жолмен 
қайта �ңдеудің жолын ойлап 
тапқан ғалымның к�здеген 
мақсаты – жер �німділігін 
және олардың экономикалық 
тиімділігін арт тыру. Бұл �з 
кезегінде адам дардың �мір 
сүру жағдайлары мен әл-
ауқатының жақсаруына, ауыл 
шаруашылығындағы және 
басқа да байланысты салалар-
дың оңтайлануына әкеледі. 
Бұл технология арқылы бір-
не ше нә ти желерге қол жеткі-
зуге бо лады. Топырақ эро-
зиясын бә сең дету: био мелио-
рация топы рақ эрозиясының 
алдын алуға, оның құнарлы-
лығын арттыруға және құры-
лымын жақсартуға к�мек-
теседі. Ол үшін компост пен 
органикалық ты ңайт қыш-
тарды қолдану, топы рақ түзе-
тін �сім діктерді себу, �зендер 
мен к�л дердің жаға лауларын 
�сім діктермен ны ғайту сияқ-
ты әдіс тер қол данылады.

Топырақты токсиндерден 
тазарту: �сімдіктердің кейбір 
түрлерін топырақты токсин-
дерден және мұнай, қорғасын 
және кадмий сияқты ластау-
шы заттардан тазарту үшін 
қолда нуға болады. Бұған осы 
�сімдік тер дің фиторе меди-
ация қабі леті, яғни токсин-
дерді сіңіру және мета болизмі 
арқылы қол жеткізіледі. 

Биоәртүрлілікті жақсарту: 
биомелиорация �сімдіктердің 
�суіне, жануарлардың тірші-
лік етуіне және жәндіктердің 
к� беюіне жағдай жасау арқы-
лы биоәртүрлілікті арттыруға 
ықпал етуі мүмкін. Ол үшін 
к�п  жылдық ш�птерді себу, 
органикалық тыңайтқыштар 
енгізу және жасанды био-
топтар жасау сияқты әдістер 
қолданы лады.

К�міртекті азайту: био-
мели о рация топырақтағы 
к� міртегі қорын к�бейту ар-
қы лы к�мір тегі шығарынды-
ларын азайтуға к�мектеседі. 
Ол үшін жасыл тыңайт қыш-
тарды себу, тұрақты дақыл-
дар ды орнату және топы-
рақты �ңдеудің диструк тивті 
әдістерінің санын азайтуға 
к� мек тесетін агротехникалық 
әдіс  терді қолдану сияқты 
әдіс  тер қолданылады.

Биомелиорацияның қор-
ша  ған ортаға және жалпы 
қоғамға пайдасы бар. Бұл 
биологиялық процестерді 
қолдана отырып, топырақтың 
сапасын жақсарту және 
табиғи экожүйелерді қал пына 
келтірудің экологиялық таза 
әдісі.

Биомелиорацияны қол-
дан  ған кезде келесі артықшы-
лық тарға қол жеткізуге бола-
ды: топырақтың сапасын 
жақ сарту және оның құнар-
лы лығын арт тыру, бұл �німді-
ліктің жоғары лауына және 
химиялық ты ңайт қыштарды 
пайдаланудың т� мен деуіне 
әкеледі. Топырақ ты улы зат-
тар мен ластаушы заттардан 
тазарту, бұл топырақ пен су 
ресурстарының ласта нуын 
шешуде пайдалы болуы мүм-
кін. Осындай басты артық-
шылық тары болғандықтан 
биотыңайт қыштарды ауыл-
шаруа   шылы ғында кеңінен 
қолдану тиімді әрі ұтымды 
тәсіл болмақ. 

Жалпы, биомелиорация 
қоршаған ортаны қорғаудың 
к�птеген әдістері мен тәсіл-
дерін қамтитын кешенді тұ-
рақ тылық бағдарламасы ның 
пайдалы б�лігі болуы мүмкін. 
Дұрыс қолда ныл ған био-
мелио рация топырақтың са-
па сын жақсар туға және таби-
ғи экожүйелерді қалпына 
кел тіруге, химиялық тыңайт-
қыш тар мен препарат тарды 
пай далануды азайтуға к�мек-
теседі, бұл адамдардың ден-
сау лығына және жалпы план-
етаның экологиялық жағ-
дайына оң әсер етеді. Елі міз-
дің батыс аймағы мұнайлы 
�лке болғандықтан, жас ға-
лым Дәу лет Егембердиев осы 
аймаққа табан тіреп, сол жер-
дегі эко логия лық проб лема-
лардың шешімін тауып жүр. 
Жер бетін ластап жатқан мұ-
най қалдық тарын қайта �ң-
деп, ал жерін тыңайту ар қы лы 
халық кәдесіне қайта жарату 
– нағыз адамдық әрі азамат-
тық іс деп білеміз. 

  Ғылымнұр К
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ЖАҢА ҚҰЛАҚТЫ 
ОН МИНУТТА ЖАСАЙДЫ

ХХ ғасырдың басында ғылым адамзатқа 
трансплантология атты жаңалықты тарту етті. 
Былай қарағанда, бәрі оп-оңай секілді: до-
нор лық органды ал да, пациентке орналастыр 
– іс бітті. Бірақ біздің жасушаларымыз мем-
брананың беткі қабатына антиген «сарбаз-
дарын» тізіп қояды. Егер иммундық жүйе 
қандай да бір «б�тен» дүниені байқаса, сол 
заматта қабыну реакциясын іске қосады. 
Т-киллерлер деп аталатын ақ қан түйіршіктері 
антидене-дрондарды шығарып, олар әлгі 
«бәрін шулатқан» б�тен жасушаларға жүзіп 
барады да, оның мембраналарына шабуылдап, 
шұрқ-тесік етеді. =лсіз ағза �з ішіндегі мұндай 
конфликтерді к�тере алмағандықтан, мұның 
соңы қайғылы жағдайларға, тіпті адам �ліміне 
соқтырып жатады. Органның ағзаға үйренісуі, 
былайша айтқанда «тастай батып, судай сіңуі» 
�те қиын. Бірақ ендігі уақытта бұл қиындықты 
шешудің жаңа тәсілі бар: органды жасанды 
жолмен жасап шығаруға болады. 

2022 жылы ғалымдар тұңғыш рет адамға 
3D-принтерде басып шығарылған органды 
қондырды. Жиырма жастағы Алекса есімді 
мексикалық қыздың туабітті оң құлағы де-
фор   мацияға ұшыраған екен. Мұны ме ди цина-
да микротия дейді. Дәрігерлер имплантат 
жасау үшін қыздың �зінің жасушалары мен 
тіндерін пайдаланған. 3DBio Therapeutics атты 
америкалық компания Алексаның дефор-
мацияланған құлағының жарты грамм сіңірін 
алып, кейін 3D-принтер «биосия» деп 
аталатын жасушалардан жаңа құлақ басып 
шығарып берген. Бұл процеске бар-жоғы он 
минут уақыт кеткен. Бұған дейін осындай 
операциялар үшін пациент қабырғасынан 
құлақ формасында кесіліп алынған сіңір 
пайдаланып келген болатын.

Принтерден басып шығарылған құлақ тері 
астына орналасқан соң, �з бетімен сіңір 
тіндерін қалыптастыра бастайды. Нәтиже сін-
де, жаңа орган адамның табиғи дене мүшесі 
секілді күйге енеді. Дәрігерлердің айтуынша, 
ағзаның мұндай органды қабылдамау ықти-
мал дығы да �те т�мен: себебі ол пациенттің 
�з жасушаларынан тұрады. Аталмыш опера-
ция ны Алексадан басқа 6 мен 25 жас ара-
лығын дағы он шақты науқасқа жасаған, енді 
олар бес жыл бойы ғалымдардың бақылауында 
болады.

БИОПРИНТЕРДІҢ 
БІРНЕШЕ ТҮРІ БАР

Адам мүшелерін 3D-принтер арқылы 
шығаруға алғашқы талпыныс сонау 2000 жылы 
жасалған еді. Биоинженер Томас Боланд бұл 
үшін Lexmark және HP маркалы принтерлерді 
ДНҚ фрагменттерін жасауға бейімдеген. 
Ғалым процесс барысында жасушаларды 
сақтау үшін әдейі шүмегінің диаметрі үлкен 
құрылғыларды таңдаған. Сондай-ақ «сияның», 
яғни биоматериалдың температурасы мен 
қоймалжыңдығын басқа ра алу үшін софтты да 
модернизациялауға тура келген. 

Бүгінде биопринтерлердің үш негізгі түрі 
бар. Оның ең кең таралған әрі сұранысқа ие 
түрі – бүріккіш принтер. Жұмыс істеу принципі 
жағынан ол кәдімгі типографиялық принтер-
лерге ұқсайды. =деттегі сияның ор ны  на оны 
жасуша материалдарымен толты ра ды, ал 
қағаздың орнына гидрогельді элек трлі т�сем 
салады. Мұндай құрылғы лардың құрылымы 
да, бағдарламалық жасақтамасы да қарапайым, 
құны басқаларға қарағанда арзанырақ, сапасы 
жоғары және жылдам. Онда жасушалар 
концентрациясын түрлен діруге де болады, бұл 
градиент жасауға мүмкіндік береді. Бүріккіш 
биопринтерлер к�п материалмен үйлесе кетеді 
және онда жасушалардың тірі қалу ықти-
малдығы жоғары, алайда  олар �німді бір ғана 
жазық тықта, біртіндеп қабат тарды қосу 
арқылы басып шығарады. 

Сонымен қатар микро экстру зия негізін-
дегі биопринтерлер де бар: яғни онда мате-
риал ды үш ось бойынша б�луге, сол себепті 
к�лемді құрылымдар жасауға болады. Био-
материал дардың да к�п шілігі бұл құрылғыға 
сәйкес келеді. Принтер гидрогельдермен де, 
полимерлермен де, сфероид тармен де жұмыс 
істей алады. =йткен мен экструзиялы прин-

тингтің негізгі кемшілігі – онда жасушалардың 
�міршеңдік к�рсеткіші �те т�мен.  

Органдарды басып шығарудың тағы бір 
тәсілі – лазерлі әдіс. Оның механизмі лазер 
сіңіргіш қабаты бар т�сем мен жасуша және 
гидрогельден тұратын биоматериалды т�семге 
лазер бағыттау арқылы іске асырылады. Бұл 
әдіс жасушалардың �міршеңдігіне кері әсер 
етпейді, дегенмен ақырғы �німде металл қал-
дықтары қалып қалуы мүмкін.

Принтермен басып шығарылған құры-
лым дарды арнайы орында сақтайды, ол жерде 
әбден «пісіп-жетілген» соң, ағзаға орналас-
тырады. Бұл кезең бірнеше аптаға дейін 
созылуы мүмкін. 

Кейбір биопринтерлер зақымданған 
жерде-ақ коллагенмен орган басып шығара 
алады, мұндай жағдайда «пісіп жетілу» кезеңі 
керек емес. 

3D-принтерлерге арналған биосия ретінде 
әдетте бағаналық жасушалар, шошқадан 
алынатын коллаген белогы немесе балдыр 
негі зіндегі материалдар қолданылады. Баға-
на  лық жасушалар – нағыз «құрылыс мате-
риалы», олардан тіндер �сіріп шығаруға 
болады, ал тіндерді мамандар �з кезегінде 
қажетті органға айналдыра алады. 

ЖАСАНДЫ ТЕРІ, ЖАСАНДЫ МҰРЫН, 
ЖАСАНДЫ К#З...

Бүгінде биопринтинг технологиясын 
жетілдіру үшін түрлі эксперименттер 
жасалуда. Осы бағыттағы негізгі жұмыстардың 
бірі – жасанды тері шығару, ол әсіресе 
денесінің к�п б�лігі күйіп қалған пациенттерге 
пайдалы болмақ. 

Биыл АҚШ-тағы Колумбия универси-
тетінің қызметкерлері «киіліп-шешілетін» 

жасанды терінің жобасын жасап шығарды. 
Оны зақымданған дене б�лігіне бірден ки-
гізуге болады. Бұл амал тері ауыстыру кезіндегі 
кең тараған хирургиялық проблеманы ше шуге 
к�мектеседі: хирургтар әдетте транс план татты 
әртүрлі формадағы кішкентай тері б�-
ліктерінен құрап алатын. Ондай опера циялар 
к�п уақыт пен дәрігерлердің асқан шеберлігін 
талап ететін. 

Карнеги-Меллон университетінің ғалым-
дары биопринтерден қан тамырларын 
жасауды үйренді. Принтерден мұндай �німді 
басып шығарудың қиындықтары к�п екен: 
мысалы, «биосия» ретінде пайдаланылатын 
коллаген, фибрин секілді материалдар �з 
салмағымен ш�гіп кетеді. Бұл мәселені ға-
лымдар желатин микроб�лшектері негізіндегі 
ерекше қоспаның к�мегімен шешті. Нәти же-
сінде, басылып шыққан тығыз тіндерді әлде-
қайда күрделі құрылымдар, соның ішінде 
жүрек басып шығаруға қолдануға болады.

Жүрек демекші, бүгінде толыққанды 
донор органды алмастыруға мүмкіндік беретін 
адам жүрегін жасап шығаруға әлем ғалымдары 
жұмыла еңбек етіп жатыр. =зірге олар 
биопринтер арқылы тұтас жүректі емес, жүрек 
б�ліктерін �ндіруде. Гарвард университетінің 
құрамына кіретін Висса институты мамандары 
жүректің ұзын макрофиламенттерін басып 
шығарды. Бұл үшін зерттеушілер әрқайсысы 
екі микроскопиялық бағаннан тұратын 1050 
шұңқыр тәрізді тін негізін жасаған. =лгі 
шұңқырларды жас бағаналық жасушалармен 
толтырған, ал олар даму процесінде белгілі 
бір формаларғе ие болған. Принтерден 
шығарылған жіптерді жүрек талмасы немесе 
басқа да жүрек ақаулары салдарынан туын-
даған жарақаттарда қолдануға болады. 

Fripp Design and Research ұйымының 
зерттеушілер тобы биопринтер арқылы 
пациент әйелге мұрын жасап берген, науқас-
тың �з мұрнын 2002 жылы қатерлі ісік 
кесірінен кесіп тастаған екен. Имплантатты 
жасау үшін мамандар 3D-камераның к�ме-
гімен науқастың бетін түрлі бұрышта суретке 
түсірген. Одан соң деректерді компьютерлік 
бағдарламаға жүктеп, пациенттің бет пішініне, 
терісінің текстурасы мен түсіне толықтай 
сәйкес келетін мұрын моделін алған. Оны 
биопринтермен басып шығарып, пациентке 
сәтті импланттаған. 

2021 жылы Лондонда дәрігерлер 40 
жастағы ер адамға 3D-принтерден басып 
шығарылған к�з протезін салған. Пациент 20 
жылдан астам уақыт бойы ескі протезімен 
жүрген екен, алайда �зінің нағыз к�зінен 
едәуір айырмашылығы байқалатын болған. 
Биопринтер жасап берген жаңа к�зі оған 
сенімділік сыйлағанын айтқан.

БИОПРИНТИНГТЕ 
КІМ ҮЗДІК?

=лемде биопринтингпен айналысатын 
жүздеген ұйым бар. Олардың үштен бір 
б�лігіне жуығы АҚШ-та орналасқан. Былтыр 
3D-биопринтинг нарығының к�лемі 2,13 
млрд долларды құраған, ал 2030 жылға қарай 
бұл к�рсеткіш 8,3 млрд долларға жетуі мүмкін. 
Зерттеулер саны артқан сайын нарық та ұлғая 
бермек. 

Биопринтинг саласындағы ең танымал 
компаниялардың бірі – Organovo, оның 
штабы АҚШ-тың Калифорния штатындағы 
Сан-Диего қаласында орналасқан. Бұл 
зертхана бастапқыда биопринтингке арналған 
тауар �ндірумен айналысқан: фармацевтика-

лық компанияларға ғылыми және емдік 
мақсатта бауыр тіндерін жеткізіп беріп отыр-
ған. Бүгінде компанияның �зі жасап шығарған 
NovoGen MMX Bioprinter атты биопринтері 
бар. 

Биопринтинг саласындағы маңызды іс-
тер дің бірі – софт, яғни бағдарламалық жасақ-
тама әзірлеу. Бұл бағыттағы к�шбасшылардың 
бірі ретінде америкалық Allevi компаниясын 
атауға болады. Аталмыш компания Allevi Bi-
oprint PRO атты cloud-платформа жасап 
шығарған, оны әлемнің кез келген бұрышынан 
пайдалануға болады. 

3D-биопринтинг технологиясы адамзатқа 
үлкен мүмкіндіктер ұсына алатыны анық. 
Соның ішінде әсіресе ең назар аударарлығы 
– оны бұрындары трансплантологияны жүзе-
ге асыру мүмкін емес болып келген жерлерде 
кәдеге жаратуға болады. Мәселен, әдетте 
онкологиялық ауруға шалдыққан адамдарға 
дәрі герлер донорлық органдарды ауыстырып 
сала алмайды, �йткені трансплантология 
алдында пациент ағзасы б�тен органды 
қабылдамай қоймас үшін оның иммунитетін 
қолдан т�мендету керек. Онкология кезінде 
иммунитетті т�мендету ісікті асқындырып 
жібереді. Ал науқастың �з жасушаларынан 
басып шығарылған органның мұндай 
жағымсыз әсері жоқ. 

Биопринтинг саласында ғалымдар еңсеруі 
керек кедергілер де аз емес. Мысалы, 
3D-принтерге биоматериал ретінде адам ағза-
сы нан жасушалар алынады да, кейін соны 
б�лу арқылы негіз құрастырады. Алайда 
жасушалардың б�ліну шегі бар, яғни шексіз 
б�лініп кете бермейді. Сондықтан ғалымдарға 
жүректің моделін әзірге тым шағын нұсқада 
ғана жасауға тура келіп тұр. 

ОРГАН ЖАСАЙТЫН 

Елімізде 3 мыңнан аса адам ішкі 
органдар трансплантациясына зәру. 

АҚШ-та донор ағза күтіп жүргендер саны 
100 мыңнан асады. Ал әлем бойынша мұндай 
науқастардың қанша екенін елестетудің өзі 
қорқынышты. Ғалымдар органдарды 
принтерден шығару арқылы бұл проблеманы 
шешудің жолын тапты. Бүгінде 3D-принтермен 
тамыр, тері, сіңір, сондай-ақ кейбір 
органдарды жасауға болатын көпқабатты 
күрделі құрылымдарды әзірлеуге болады. 
«Биопринтинг» деп аталатын осынау 
технологиялық 
жаңалықтың 
принциптері 
мен 
болашағына 
үңіліп көрдік. 
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Аутизм деген сзге �рейлене �араймыз. Біра� к�н сайын 
гаджетті� алдында телміріп отыруды �алыпты жа�дай санап, 
смартфонсыз бір са�ат �алудан �ор�амыз. �алымдар ми �ызметі 
б!зылуыны� жа�а, әлі зерттелмеген т�рін «цифрлы аутизм» деп 
ба�а берген. Я�ни, компьютер, гаджетте тәулігіне 4 са�аттан арты� 
отыратын балалар мен ересектерді� бойында аутизмге !�сас 
белгілер пайда болады.

ШЫНАЙЫ ӨМІРДЕН 
АЛЫСТАП 
КЕТКЕНДЕР

«ЦИФРЛЫ АУТИЗМ»:

н сайын
ай санап, 

ар ми �ызметі
аутизм» деп
са�аттан арты�

Көктем ҚАРҚЫН

Технологияның қарыштап да-
муы мен бірге қолданысы мыз ға 

түрлі тер мин енуде. Мәселен, но мо фо-
бия де ген ұғым бар. Бұл адам дар дың 
бай ла ныссыз қалудан қорқуы. Үйде 
смар тфонын ұмытып кеткен адам 
осын дай мазасыздықты бастан ке шеді. 
Бұл термин 2008 жылы пайда бо лып, 
2018 жылы Кембридж с'зді гі не енген. 
Ал әлеуметтік желідегі ақ    параттардан 
ха барсыз қалудан қор қатындар – фо-
мофобияға ұшыра ған дар. Бұл термин 
де 2013 жылы ресми түр де Оксфорд 
с'з дігіне енген. Мұн дай психологиялық 
дерт ке душар бол ғандар әлеуметтік 
же лі қол дану шы ларының жылы с'зі 
мен жағымды пі кіріне мұқтаж. Ға лым-
дар бұл ахуал ту ралы «ХХІ ғасырдағы 

қылы ғана әлемді қабылдайды. Сон-
дық тан ата-аналар балаларымен шы-
найы 'мірде қарым-қатынас жа сай 
ал май қалады. 

– Аутизмнің түрі к'п. Цифрлы ау  -
тизм соңғы 10 жылдықта пайда бол ды. 
– Те лефонға телмірген баланың миы, 
с'й леу, ойлау қабілеттері те же леді. 
Бұл – неврологиялық дерт. Бала ту-
ғаннан кейін қалыптасқан ауру. Жыл 
'ткен сайын аутизмнің бұл түрі бе лең 
алып барады. Мамандар да тап шы. 
Пси хо логтер осы дертпен қалай жұ мыс 
істеу ке рек екенін білмейді. К'п орта-
лық циф рлы аутизмді емдей тін ма ман-
дар іздейді. Ал ондай ма ман дардың 
дең гейі т'мен, барлығы ның қолда на-
тыны бір дей технология. Ал осы дертке 
шал дық қан бір баламен жұ мыс істеу 
ар найы орталықтарда айы на 250 мың 
тең ге тұрады, – дейді пси холог. 

Д�РІГЕРЛЕР ДАБЫЛ 
ҚАҒАДЫ

Жақында француз дәрігерлері 
бір ай бойы гаджеттерден бас 

тартқан кейбір балалар аутизм бел гі-
лерінен айыққанын анықтады. АҚШ-
тың Педиатрия академиясы екі жасқа 
толмаған балаларды гаджет тер ге тіпті 
жолатпауға, одан үлкендерін екі сағат-
пен шектеуге нұсқау берді. Ре сейлік 
пси хотерапевтер де вир туал ды кеңіс-
тікте 'мір сүретін балаларда «цифрлы 
аутизм» пайда болатынын анықтаған. 
Мұн дай адамдар кәдімгі қарым-қаты-
настан біртіндеп қаша бас тайды. Дерт-
ті асқындырмау үшін ата-аналардың 
'здері телефондарын тас тап, балалары-
мен әңгімелесіп, ой науы керек екен. 

Бір с'збен айтқанда, к'ңіл б'лгені 
аб зал. Балалар невро па тологі Констан-
тин Пушкаревтың ай туынша, цифрлық 
аутизмнің дамуы с'й леу қалыптас қан-
нан кейін бас та лады және ішекпен 
тікелей бай ла ныс ты.

– Бұл дерттің пайда болғанына 
10 жыл да болған жоқ. Ол муль ти ме дия-
лық плазмалар, планшеттер мен те ле-
фондар пайда болған кезде дами бас-
тады. Балалар қалыпты дамымаған 
кез  де біз неврологтер неврологиялық 
ке  рі кету деп атаймыз. Егер «клас си ка-
лық» аутизмнің туа біткен алғы шарт-
тары болса, цифрлы аутизм 'се ке ле 
к' рініс табады, – дейді Констан тин 
Пушкарев.

Цифрлы аутизмнің термині ме-
  дицинаға әлі тіркелмеген дік-

тен, сәйкесінше ресми диагнозы да 
жоқ. Бірақ сәбидің тілі тым кеш шы-
ғатын болса, атын атап шақыр ған да 
естімегендей мәңгіріп отырса, ба ла-
лар мен тіл табысып ойнай алмаса, яки 
се бепсіз ашулануы – осы кеселдің 
басы. Мұндай балалардың қандай да 
бір ойынға, іске деген қызығу шы лық-
тары да шектеулі болып келмек. Ол 
ба лаларға міндетті түрде невропатолог, 
ло гопед, дефектолог мамандардың к'-
мегі қажет.

– Баланың тілі шықпай, ой-'рісі 
әл      деқайда артта қалса – бұл да циф р  лы 
аутизмнің белгілеріне жатады. Аутиз м ді 
қарапайым тілмен түсіндірсек – ол ми 
қыз меті дамуының бұзылуы. Ми де ген 
дами беру керек, кейде демен ция ға 
ұшы рамау үшін үлкен адамның 'зі не 
миыңызды дамыта беріңіз дейміз. Сол 
сияқты бір жастан асқан ба ла енді жан-

Осыған орай сенатор цифрлы ау-
тизм нің алдын алу үшін Үкіметке бір-
не ше ұсыныс тастаған еді. Атап айтсақ, 
жаңа туған нәрестелерді жаппай ре ти-
нопатия және аудиологиялық скри-
нинг тен 'ткізудің сапасына мән беру, 
ло гопед, офтальмолог мамандық та ры-
на б'лінетін мемлекеттік грант санын 
к'бейту, Қазақстан мектептеріне «Ба-
ба лар с'зі» 100 томдығына кірген қа-
зақ тың жыр-дастандары мен терме ле-
рін жаттатып үйретуді енгізу және 
ки бер манияның зияны туралы Қазақ-
стан мектептері мен мектепке дейінгі 
дайындық мекемелерінде ата-аналар 
ко митеті, ата-аналармен жұмыс істей-

тін түрлі қоғамдық ұйым қыз ме тін 
жүйелі түрде ұйымдас тыру. 

– Bрине, ғылым 
мен техника же-

т і с  т і к  т е р і 
осы салада 
ж а  т ы р . 
Bйт  се де, 

к о м     п ь ю т е р 
мен смартфонға 

«ба     сымен кіріп кеткен» 
жас ұрпақты сақтандыру 

ама лы бар ма? «Касперский ла-
бора ториясы» ата-аналар бақылауы 
де ген функция енгізді. Қауіпті кон-
тент терді шектейтін амалдар бар. Жа-
пония мен Франция, Қытай заңнамасы 
не дейді? Былтыр Жапонияда интернет 
пен бейне ойындарды күніне бір са-
ғатқа шектеу туралы шешім шыға рыл-
ған. Франция мемлекеті де бұл қауіптің 
ал дын алу әрекетін жасауда. Қытайда 
ки беркеңістік мәселелерін реттеу ша-
ра лары қолға алынған. Алайда тыйым 
салумен іс біте ме? – дейді сенатор. 

Шынымен де, цифрлы аутизм-
мен қазір күреспесек, ертең 

бәрі кеш болуы мүмкін. Бала бүлдіршін 
кезінде ненің бұрыс, ненің дұрыс еке-
нін 'зі бақылай алмайды. Осылайша, 
смартфонға телмірген бала ойлаудан, 
қиялдаудан қалады. Ал ой-'рісі дұрыс 
дамымаған бала ертең қоғамға да 
пайдасын тигізбейтіні анық. 

– Сондықтан бұл дертпен күресудің 
жо лы – балаға телефон бермеу. Ата-
ана лар да үйге келгенде телефон ұста-
мауы керек. Fйткені цифрлы аутизм 
эпидемия сияқты тез таралады. Соңғы 
уақытта психологтер күй арқылы да 
ба лалардың цифрлы аутизмін емдеп 
жатыр, – дейді психолог Лимана Қой-
шиева.

СМАРТФОННАН ДЕМАЛУ – �НЕР

Ми адамның дене салмағының 
бар-жоғы 2 пайызын ғана 

құрайды. Бірақ барлық энергияның 
20 пайызын жұмсайды. Балаларда бұл 
к'р сеткіш 40 пайызға тең. Ал ас қо-
рытуға небәрі 8-15 пайыз ғана энер гия 
керек. Сонда күн сайын біздің миымыз 
кемі 500 ккалория жұмсайды. Алайда 
біз к'біне жұмыс барысында наза ры-
мызды к'бірек телефонға б'леміз. 
Кей де жұмыстан демалу үшін гаджет 
қа рай мыз. Бірақ ғалымдардың айтуын-
ша, смартфонға қарағаннан адам де-
мал майды. Керісінше, ми смарт фон ға 
қара ған сайын энергияны к'бірек 
алады. Осылайша, мидың 80 пайыз 
жұ мы сы телефондағы пайдасыз ақпа-
раттарға жұмсалады. Соңғы жылдары 
«сандық детоксикация» деген ұғым 
пайда болды. Яғни, адамдар цифрлық 
технологиялардан саналы түрде белгілі 
бір уақытқа бас тартады. Ағзаны зиян-
ды, улы қалдықтардан құтылу үшін 
«детоксикация» жасалынатын болса, 
ми, ақыл-есті қажетсіз ақпараттардан 
арылту үшін де осы әдіске жүгінеді. 
Смарт фоннан тәулік бойы бас алмай-
тын, телефоннан бір сәтке к'з жазса 
мазасызданатын адамдар осы тәсіл 
ар қылы шынайы 'мірге орала алады. 
Қазір тіпті адамдардың «цифрлы тәуел-
ділігіне» қарсы күресетін арнайы курс-
тар да пайда болған. 

Цифрлы аутизмді тек балалар 
бойын  да кездеседі десек қателесеміз. 
Егер сіз дастарқан басында телефонға 
қа рап отырып тамақ ішетін болсаңыз, 
үнемі әлеуметтік желідегі жаңалық тар-
дан құр қалғандай сезімде жүрсеңіз, 
бұл дерт сізде де бар. 

ең ауыр тәуел ді ліктің бірі болуы мүм-
кін» деген бол жам жасаған. Тіпті, оны 
пси хикалық ауыт қу ретінде диагнос-
ти калық ем деуге тіркеуді ұсынған. 
Осылайша, ме   дициналық терминдер-
дің ресми ті зіміне кірмесе де, қоғамда 
«циф рлы ау тизм» дерті белең алып 
ба рады. Bсіре се, бүлдіршіндердің циф р-
лы ау тизмге шалдығуы к'п кездеседі. 

– Цифрлы аутизм балалардың бір 
жа  рым жасынан бастап дами бастай ды. 
Бұл мәселені айтып дабыл қағып жүр-
генімізге біраз болды. Bдетте сә билер 
ты ныш отырмаса, ата-аналар мазасын 
алмау үшін қолына планшет ұс татып, 
тамақ береді. Цифрлы ау тизмнің 
алғашқы кезеңі де осы кезде бас талады. 
Бұл 'те қауіпті. Fйткені та мақ ішіп 
отырған баланың жұт қын шағы ішкі 
ағзалармен байланысты. Телефон қа-
рап отырып тамақ ішкен ба ланың же-
ген тамақтарын ми қа был дамайды. 
Bдет те адамның миы не жеп отырға-
нын, қалай жеу керегін ба   қылап, ағза-
ларға сигнал беріп оты рады. Ал бұл 
жағдайда мидың ақ па ратты қабылдау 
функциясы бұзы ла ды. Ми тек план-
шет ке қарап отыру ды қабылдайды. 
Кейін бала планшет сіз тамақ жей ал май 
қалады. Цифрлы ау тизммен ауы ра тын 
балалар смарт фон ға қарамаса тамақ 
жей алмайтын дең гейге жетеді, – дейді 
психолог Ли мана Қойшиева. 

Оның айтуынша, бала тамақ 
іше тін кезде планшетті іздесе, 

те ледидар к'ріп отырып тамақ ішкісі 
кел се, ұйықтар алдында телефонды жиі 
 пайдаланса, сырттағы адамдардың 
эмо  цияларын түсінбесе, бұл – цифр лы 
ау тизмнің белгілері. Бала планшет ар-

жақ ты дамуға аяқ басар шағында біз 
план шет пен гаджет бере міз де баланың 
'з қолымен ұстап, із деп дамуына ке-
дер гі келтіреміз, – дей ді невропатолог. 

Жалпы, аутизмнің 98 түрі бар. 
Бірақ аутизм дәрі ішіп ем де-

ле  тін ауру емес. Цифрлы аутизмды да 
ем деудің нақты тәсілдері жоқ. Тек бұл 
дерт   тің алдын алуға болады. Мысалы, 
Еу  ропада цифрлы аутизмге шалдық қан 
баласымен ата-аналар тек смарт фон  да 
с'йлеседі. Гаджетте баласымен бірге 
түрлі ойын ойнап, жақындай тү се ді. 
Бел гілі бір уақыт 'ткенде ғана вир туал-
ды әлемнен оралып, бала ла рын сыртта 
фут бол ойнауға шақыра ды. Бірақ бала-
ның 'мірінен смарт фон ның үлесін 
азайту к'п еңбекті та лап етеді. 

АРНАЙЫ БАҒДАРЛАМА 
ҚАБЫЛДАУ КЕРЕК

Бұл  біздің қоғамның ғана емес, 
бү кіл әлемнің бас ауыртып 

отыр ған мәселесі. Айталық, сенаторлар 
жа қында «цифрлы аутизм» мәселесіне 
алаң дап, Премьер-Министрдің орын-
басары Алтай К'лгіновтің атына де пу-
таттық сауал жолдады.  

– 2022 жылы Алматыда 50 мың бала 
дүниеге келген. Солардың арасында 
ша ла туған нәрестелердің 400-ге жуы-
ғынан ретинопатия жағдайы – к'здің 
тор қабығының дамымауы анықталған. 
Есту қабілеті бұзылған 44 сәби тір кел-
ген. Дүниежүзілік Денсаулық сақ тау 
ұйымының мәліметіне қарасақ, әрбір 
жаңа туған баланың 68-і аутикалық 
спектр ауытқушылығы бар, бұл к'р сет-
кіш жылына 13 пайызға 'сіп отыр. 
Ға  лымдардың айтуынша, аутизм – 
«ХХ ға сырдың обасы». Ал цифрлық ау-
тизм – ХХІ ғасырдың дерті, – дейді 
Се нат де путаты Нұрт'ре Жүсіп.

Оның айтуынша, қазір дүние жү-
зін де, соның ішінде Қазақстан-

да «цифрлық аутизм» белгілері байқала 
бас таған. Яғни, смартфонды ұзақ ұс тай-
тын балалар есте сақтау, к'ру, с'й леу 
қабілетінен айырылып, 'з бетінше ой-
лауы, ұзақ мәтіндерді қабылдауы, ай   -
налаға назар аударуы қиындады.

– Fйткені ата-ананың 65 пайызы 
ба лаларына 3-5 жастан гаджет ұстата-
ды. Оқушы балалардың 40 пайызының 
'з аккаунты бар. Осының салда ры нан 
ба лалар аулаға шығып ойнамай ды, 
бұған онлайн оқу қосылды. Бір с'з бен 
айтқанда, қолына «смартфон ұс тап 
туған» буын 'мірге келді. Кибер ма ния 
сұмдық жылдамдықпен 'рістеп жа тыр. 
«Цифрлық тәуелділік» деген диаг ноз 
халықаралық аурулар клас си фика ция-
сына еніп отыр. Цифрлы ау тизм, 
цифрлы ақыл-ес кемдігі, фейс бук-деп-
рессия, цифрлы Альцгеймер, цифрлы 
теңіз ауруы ресми болмаса да тір келді. 
Онлайн ойындарға тәуел ді лік ті де осы 
қатарға жатқызуға болады, – деп дабыл 
қаққан еді депутат.

ҚАЗАҚ ҚҰРЫЛТАЙЫ
ГЕРМАНИЯДАҒЫ

Еуропаны� 15 елінен кел ген 
20 �аза� !йымы ал�алы жиын 
ткізді. Еуропа �аза� тарыны� жыл 
сайын �ы дәс т�рі бойынша кіші 
�!рылтайы биыл 26-28 мамыр 
аралы �ында Гер манияны� Кёльн 
�аласында тті. ?ш к�нге со зыл�ан 
атаулы ша ра да Еуропа және 
@аза�станнан кел ген 2 мы�нан 
астам �а за� бас �ос ты. 

Алқалы жиынға Қазақстан Пре зи-
дентінің кеңесшісі Мәлік Отарбаев, 
Еу ропаның 15 елінен келген 20-дан ас-
там қазақ ұйы мының жетекшілері, 
«Отан  дастар қорының» президенті Аб-

зал Сапарбекұлы, Қарағанды облысы 
Қар қаралы ауданының әкімі Ерлан 
Құ сайынов және Аустрия, Бельгия, Гер-
мания, се кілді елдердегі қазақ диаспора-
сы ның 'кілдері мен Қазақстан ның 
Гер маниядағы елшілігінің қызметкерлері 
қа тысты. «Отан дастар қоры» құрылтайды 
ұйым  дастыруға қолдау к'рсетті. Кёльн-
дегі Қазақ мәдени орталы ғының т'райы-
мы Сәдия Сүрер жетекшілік етті. Құрыл-
тай да Қазақстан Президентінің кеңес-
шісі  Мәлік Отарбаев Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың ыстық ықы-
ласын жет кізіп, елі міздегі саяси рефор-
ма лардың жай-күйін айтып берді. 
«Алды мен ел Пре зиденті Қ.Тоқаевтың 

сіздерге деген зор ықыласы мен ыстық 
сәлемін жет кіз гім келеді. Мем лекет 
басшысы Германия елінде басталған 
бүгінгі құрыл тайға сәт тілік тілеп, арнайы 
құт тық тауын жолда ды. Шетелде жү р-
сеңіздер де, ұлттық құн ды лық тарымызды 
сақтау үшін бар мүм  кіндіктеріңізді сарп 
етіп, жұмыс істеп жатырсыздар. Біз мұны 
'те жоғары ба ға   лаймыз. Біз үнемі сіздерге 
тілеу лес піз. Bр кез қолдау к'рсетуге 
дайын быз», – де ді Мәлік Отарбаев 'з 
с'зінде. Сонымен қатар жиынның жыл-
дағы басқосудан ерек шелігі – жергілікті 
қандастары мыз бен бірге Еуропада білім 
алып, кәсіппен ай налысып жүрген отан-
дастарымыз да бой к'рсетті. Бұны мен 

қоса, елімізден та рихи Отанына қо ныс 
аударған бұрын ғы қандастарымыз – ал-
ма ниялық не міс тер де қатысты. Құрыл-
тай да диас пора 'кіл дерімен, еуро палық 
қа зақ жас  тарымен кездесу, кітаптың 
тұ сау ке сері, ұлттық нақыштағы киімдер 

мен қо л'нер бұйым дарының жәрмең ке-
сі, Абай үйінің ашылу салтанаты, этно-
фо то к'рмелер, түрлі спорт тық жарыс 
'тті. Атаулы шара Қа зақстаннан барған 
бел гілі 'нер жұлдыз дарының ән ша шуы-
мен қорытындыланды.
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– Рәтбай Қағазұлы с�з басында �мір 
жо лыңызды, жетістіктер бастауы кезіндегі 
сәт терді оқырмандарымызға әңгімелеп бер-
сеңіз?

– Мен 1954 жылы 1 ақпанда қазақтың 
са харасы атанған Қызылқұм ш�лінің т�-
рінде, Қарақалпақстанның Тақтак�пір ау  -
данындағы Қоңыратк�л деген ауылда дү-
ние ге келдім. !кем – Мырзақұл Қаражанов, 
анам – Қағаз Пәрменова ауыл шаруа сын-
да ғы адамдар еді. Мектеп бітірген соң Қа-
зақ станға келіп, ҚазҰУ-дың «Физика» 
фа культетіне оқуға түстім. Кейін біржолата 
ғы лымға ден қойып, 1981 жылы Ресейдің 
Дуб на қаласындағы Біріккен ядролық зерт-
теулер институтының ғылыми тәжірибе 
жи   нақтаушы ретінде, соңынан аспирант 
бо лып жұмыс 7 жыл істедім. Осында жүр-
ген де ғылыми жетекшім Владимир Маха-
нь ков басшылығымен, әріптесім Октай 
Ка малұлы Пашаевпен бірлесіп жазған ал-
ғашқы ғылыми мақала шведтің Physica 
Scripta деген журналында жарық к�рді. 
Ас пирантурамды аяқтаған соң, 1988 жылы 
Мәскеудегі П.Лумумба атындағы Халықтар 
достығы университетінде теориялық және 

ны мен қатар «Nearly Starobinsky infl ation 
from modifi ed gravity» және «Reconstruction 
of gravity: Rip cosmology, fi nite-time future 
singularities, and thermodynamics» атты ма-
қа лаларым Thomson Reuters компа ния сы-
ның Essential Science Indicators ақпараттық 
ре сурстар мәліметі бойынша 2005-2015 
жыл дардағы әлемдегі 1 пайыздан жоғары 
сіл темеге ие болған жұмыстардың құрамы-
на енді. Қазақстандағы физика бойынша 
ең к�п сілтемеге ие болған алты мақаланың 
үшеуі менің авторлығыммен шыққан. 

– Биыл «!лемдегі ең беделді ғалым дар-
дың 2 пайыздық» рейтингісіне ендіңіз. Со ны-
мен қатар ғылыми дерекқорлар мен ха лық-
ара лық ғылыми журналдарда жариялану 
жә не сілтеме берілу бойынша озық екенсіз. 
Осы жетістіктеріңізге тоқтала кетсеңіз... 

аз келді, сақа ғалымдар басқа салаларға 
ке тіп қалды, соның салдарынан қатарымыз 
екі есеге азайды. Ал батыста ғылым жақсы 
да мыған. Деңгейі бірдей екі ғалымды қалай 
са лыстырады. Сол үшін �ркениетті елдерде 
ға    лымдардың жетістігін �лшейтін �лшем-
дер ойлап тапты. Соның бірі – Хирш ин-
дексі. Ол ғалымның ғылыми метрикасының 
к�рсеткіші. Бұл индекс ғылыми мақалалар 
мен осы мақалаға жасалған сілтемелер не-

ас там ғылыми еңбектің авторымын. 300 
ма қалам шетелдік ғылыми басылымдарда 
жария ланды.

– Біздің ғылымның жетістігі және жаңа-
лықтары аз емес, алайда олардың �неркәсіпте 
қол данылуы, экономикада айналысқа түсуі 
не ліктен сирек? 

– Ғылым үшке б�лінеді. Іргелі, қол дан-
ба лы және соңғысы қолданылуы бойынша. 
Мен іргелі, фундаментальды ғылым �кілі-
мін. Менің түсінігімде, іргелі ғылым алдың-
ғы қатарда болуы қажет. Еуропа, Америка, 
Жа пония секілді дамыған елдер іргелі ғы-
лым ның жағдайын жасап қойған. Ал олар-
дың ашқан жаңалығы мен жетістігін �нер-
кәсіпте қолдану басқа ғалымдардың жұ мы-
сы. Іргелі ғылым дамымаған болса қол дан-
ба лы ғылым да �ркендеп кетпейді. Jйткені 
�сімдік �зі жерсінген жеріне ғана �седі, ол 
екпесе, күтіп-баптамаса кез-келген жерге 
шы ға бермейді емес пе? Экономикадағы 
қол  данбалы ғылымның �сетін тұсы да ірге-
лі ғылымға тікелей тәуелді. Қазақстанда 
ғы лым осы жағынан пісіп жетілуі керек. 
Jйт кені іргелі ғылым ойлап тапқанды қол-
дан балы ғылым айналысқа енгізеді. Мы са-
лы 20-30 жыл бұрын ұялы телефон үлкен 
кір піш секілді ауыр еді. Қазір іргелі ғы лым-
дар соны зерттеп, ашқан жаңалықтары 
нә ти жесінде ол қалтаға сыйып кететіндей 
кішірейді. Айталық бұрын есептеу ор та-
лығы үлкен ғимаратты түгел алып тұратын 
еді. 20-30 жылдан соң қолға алып жүруге 
жеңіл ноутбук секілді кішірейді. Сондықтан 
экономиканың дамуы, жетілуі үшін уақыт 
және жетілген іргелі ғылым болуы тиіс. Ал 
оны қолданбалы және қолдану ғылымының 
дайын �німге айналдыруы к�п уақытты 
қа жет етпейді. 

– Қазіргі физика ғылымның зерттелмей 
жат қан тұстары, ашылмаған жұмбақтары 
бар ма?

– Физиканың да шешілмеген мәселесі 
аз емес. Jзіме жақын біреуі туралы ай-
тайын. Бірнеше жыл бұрын, әлемнің жа ра-
тылысы мен даму эволюциясын зерттеудегі 
бас ты бағыттың бірі саналатын астро но-
мия ның космология саласы бойынша үш 
ға лым Нобель сыйлығын алды. Олар онда-
ған жылдар бойы зерттеу жұмыстарын 
жүр гізіп, тұңғыш рет әлемнің үдемелі түрде 
кеңіп бара жатқандығын ашты. Бізге осы-
ның жұмбақ тұсы «неге үдемелі түрде ұлға-
йып бара жатқандығы». Физика заңы 
бойын ша объект үдемелі түрде қозғалып 
бара жатса оған әсер ететін күш бар. Сол 
қан  дай күш, соның табиғаты, теориясы, 
фор  масы белгісіз? Ғалымдар әртүрлі вар-
иант тар ұсынып жатыр. Қазіргі ғылымдағы 
жұм бағы шешілмеген н�мір бірінші проб-
лема осы. 

Ғалам млрд-таған жұлдыздан тұрады. 
Ға лымдар «осы ғаламшарларда, Жерден 
басқа планеталарда, тіршілік бар ма?» деген 
сауал ға жауап таппай келеді. Оларда тір ші-
лік болса формасы қандай? Биологиялық 
түр болса пішіні микроб деңгейінде ме, 
әл де бізден алып па? Интеллекті қай дең-
гей де? Jте дамыған тіршілік болатын болса 
біз дің планетамызды, адамзатты құртып 
жі беруі әбден мүмкін ғой. Бұл қазіргі ғы-
лым ның алдында тұрған зерттейтін дүние. 
Ол адамзатты сақтап қалу үшін қажет. Күн 
деп аталатын жұлдыз алдағы 4 млрд жылдан 
соң с�неді деген болжам, бағалау бар. Онан 
соң не болады? Күн с�нетін болса, адамзат 
Жер де тұрақтап қала алмайды. Адамзат 
бас қа планеталарға болмаса галактикаларға 
к� шетін жағдайды ғылым қазірден ой-
ластыруы, зерделеуі тиіс... 

– Құжатыңызда әкеңіздің атының ор ны-
на шешеңіздің атын жаздырып алға ныңыз 
ж�нінде естідім. Осыны түсіндіріп берсеңіз?

– Атамның аты Қаражан. Дұрысы аты-
ж� нім «Қаражанов Рәтбай Мырзақұлұлы» 
деп жазылуы керек еді. Құжатымда «Рәтбай 
Мыр зақұлов» деп жазылған. Тегімде к�р-
се    тілген Мырзақұлов әкемнің аты. !кемнің 
аты бос тұр. Тегім ретінде солай жазылуы 
тиіс қой. Маған сельсовет «метірке» бер-
ген де осылай толтырып жіберген. !ке-ше-
шем шаруаның адамы, оны түзетіп жібе ре-
тін сауаты жоқ еді. Кішкене кезімде ауыл-
да ғылар «Қағазды к�ргің келсе Рәтбайды 
к�р» деп айтатын. Түрім анама тартқан еді. 
Со дан кішкентай кезімде «Қағазович» деп 
әзі лдейтін. Есейгенде құжатымды ауыстыр-
ған да әкемнің аты деген жерге анамның 
атын жаздырттым. !кемнің аты фамилиям 
деген жерде онсызда тұр ғой. Осыны естіп 
Мұратбай деген ағам ұрысты. «Мынадай 
қазақта жоқ» еді ғой деп. Былай анамды да 
әкемді де тең жақсы к�ремін. Бала кезімізде 
«әке-шешемізді �скен кезімізде үлде мен 
бүл деге орап қоямыз» деп армандайтынбыз. 
Алайда әкем 3 курс бітіргенде, шешем кан-
дидаттық қорғап келген тұста дүниеден 
�тті. Олар үш ұл, бір қыз тәрбиелеп �сірді. 
Оқу деп ылғи сыртта жүргендіктен, бала 
ре тінде әке-шешемнің еңбектерін ақтап, 
олар ға қамқорлық, жақсылық істей алма-
дым. Іште бір �кініш қалды. Қартайса да, 
үйіңде әке-шешең тірі отырса одан асқан 
бақыт бар ма еді?! 

Осы тұста бір жайтты айта кетейін. 
Перу за деген отбасымыздағы, яғни әке-ше-
шемнің жалғыз қызы бар. Қазір жасы жет-
піс т�ртке жақындады. Күйеуі қайтыс 
бол ды. Алматының маңында Шамалғанда 
жұ пыны саяжайда тұрды. Қаладан тәуір үй 
ала тын жағдайы болмады. Содан 2017 жы-
лы желтоқсан айында Ақордада Мемлекет 
бас шысының қолынан әл-Фараби атын-
дағы ғылым мен техника саласындағы 
Мем лекеттік сыйлықты алдым. Сыйлық-
тың 18,6 млн теңгесі бар. Салығын ұстаған-
да қолымызға 17 млн-дай тиді. «!ке-ше-
ше міздің бір тал қызы бар, соның жағ дайы 
кел мей жүр, соны уайымдайтын шығар» 
деп ойлап жүретінмін. Мемлекеттік сый-
лық тың ақшасына сол әпкеме Астананың 
сол жағалауынан екі б�лмелі пәтер алып 
бер дім. Қазір қолында бір ұлы-келінімен 
тұ рып жатыр. Кішкене болса да, әке-ше-
шем нің алдындағы парызымды орын да ған-
дай болып сезініп жүрмін...

– !ңгімеңізге рақмет!
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БОЛУЫ ҚАЖЕТ
АЛДЫҢҒЫ ҚАТАРДА

2022 ЖЫЛЫ �ЫРК;ЙЕКТЕГІ SCOPUS СЫН�АН 

�АЗА�СТАН �АЛЫМДАРЫНЫB ХИРШ ИНДЕКСІ 

 1.  Рәтбай Мырза��лов = 47

 2.  Тілек�абыл Рамазанов = 27

 3.  С�ра%ан Д5рбетхан�лы = 17

 8.  Ас�ар Ж�маділдаев = 10

10. КLнс�лу Закария = 6

11.  М��тарбай Nтелбаев = 5

– Физика-математика ғалымы ретінде 
«!лем дегі ең беделді ғалымдардың 2 па йыз-
 дық» (World's Top 2% Scientists) рейтингісіне 
ендім. Оны �зім білмейтінмін. «Ха лық ара-
лық бағдарламалар орталығы» қоңырау 
ша лып, �здері хабарлады. Аталмыш тізімді 
Стэнфорд университетінің сарапшылары 
былтыр күзде Elsevier ғылыми баспасының 
соңғы мәліметтеріне сәйкес құрастырады. 
К�п сілтеме жасалған ғалымдар қатарында 
ата лып, Springer халықаралық басылымдар 
ком паниясының үздік авторы атағын бір-
не ше жыл қатарынан алдым. Сонымен 
қа тар физика және астрономиядан халы қ-
ара лық Scopus сыйлықтарына ие болдым. 

Жалпы Қазақстанда 23 мыңдай ғалым 
бар. 30 жыл бұрын оның саны 50 мыңнан 
аса тын. Қиыншылық кезде жастар ғылымға 

гізінде ғалымның, ғылыми топтың, ғылыми 
ұйым ның немесе бүкіл бір елдің ғылыми 
�нім ділігінің сандық сипаттамасын к�р се-
теді. Ол ғалымның қаншалықты �німді 
жұ мыс істейтіндігін білдіреді. Қазақстан 
дең гейінде мен осы бағалаудан жетекші 
орын дамын. Қазір Scopus-тағы Хирш ин-
дек сім 47-ге тең. Импакт-факторлы жоғары 
рей тингілі журналдарда жариялану белсен-
ді лігі бойынша физика және математика 
са ласында Қазақстан ғалымдарының ішін-
де бірінші орында тұрмын. Жалпы 400-ден 

ма тематикалық физика мамандығы бойын-
ша кандидаттық диссертация қорғадым. 
Елге қайттым.

1991 жылы КСРО құлады. Ғылымды 
қар жыландыру, қолдау сап тыйылды десек 
бо лады. Мен істейтін ядролық орталықта 
ақ ша жоқ, айлық бере алмай қалды. Амал-
сыз «үй салып жатырмыз» деген сылтаумен 
ал ты ай ақысыз демалысқа жіберді. Оны 
та ғы бір-екі жыл создырып келдік. Күнк�ріс 
жа сау керек, бала-шағаны асырау біздің 
мойын да. Азын-аулақ сауда жасап, к�шеде 
тұратын кемпірлердің қатарына қосылдым. 
Тірнектеп жүріп қор жинап, Абай к�шесінің 
бойында адам к�п жүретін жерден дүң гір-
шек аштым. Кейін к�терме базарда сауда-
сат тық жасап жағдайымыз түзелді. Алайда 
қо мақты табыс тауып, кәсібім жүріп тұрса 
да ойымнан ғылым шықпады. Заман түзе-
ліп келе жатыр, осыны ойлана келе ғы лым-
ға қайтып келу ж�нінде шешім қабылдадым. 
Jзім істеген зерттеу институтына жұмысқа 
шықтым. Араға он үш жыл салып, 2001 
жы лы әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-дың 
ғы лыми кеңесінде �зімнің тақырыбымды 
те рең зерттеп, «Спиндік жүйелер және сы-
зықтық емес физиканың к�п �лшемді со-
литондық моделдерін зерттеудің диф фе-
рен циалды-геометриялық тәсілдері» деген 
та қырыпта докторлық диссертация қор-
ғадым.

Бірер жылдан соң Астанаға келіп жүріп, 
Еуразия ұлттық универ сие тін де істейтін 
танысыма соғып едім. Оны сол сәтте ректор 
шақырып жатыр екен. «Асы ғыспын жолай 
с�йлеселік» деді. Jзі іш ке қабылдауға кіріп 
кетті, мен кіреберісте оны күтіп отырмын. 
Бір кезде ол шығып «сіз бен ректор 
с�йлескісі келеді» деді. Рек тор Сәрсенғали 
!бдіманапов бірден уни вер ситетке 
шақырды, «ЖОО жанынан �зіңе институт 
ашамыз» деп уәде берді. Бұл күт пеген 
ұсыныс еді, �зім абдырап қалдым. Ал-
матыға келген соң жарты жылдай ой ла нып, 
елордаға барамын деп шештім. Кел ген соң 
к�п ұзамай 2006 жылы «Жалпы және тео-
риялық физика» кафедрасының мең-
герушісі болып тағайындалып, сонда 16 
жыл табан аудармастан жұмыс істедім. Осы 
жылдары біздің кафедрамыз ЕҰУ, Қа зақ-
стан, Орталық Азияда ғана емес, әлемге 
бел гілі теориялық физика кафедрасына 
ай   налды.

– Бір сұхбатыңызда «Мырзақұлов шә-
кір т терінің арасында �зімнің балаларым да 
бар» деген екенсіз. !улеттеріңізде физика 
мен математика мамандығын таңдаған 21 
адам бар екен. Осыны тарқатып айтып бер-
сеңіз? 

– Жалпы қазақ ғылымын басқа елдердің 
ғы лымынан да озық әрі тәуелсіз етуіміз 
ке рек. Негізінен �з күшімізге, �з ғалым да-
ры мызға сүйенуіміз керек. Қазақтың осы 
ға сырдағы ұлттық кәсібі – ғылым, ғылым-
паз дық болуы тиіс деп айтып жүремін. Осы 
мақ сатқа жету үшін к�птеген шәкірт тәр-
бие ледім, ғылымға бағыт сілтеп, қолдау 
к�р сеттім. Осындай үміт күткен дарынды 
шә кірттерімнің арасында �зімнің де ба ла-
ларым бар. Жалпы балаларымның ма ман-
дық таңдауына араласып, шектеу жаса ма-
дым. Олар «жазушы, ақын, спортшы не 
кә сіпкер боламын» десе бетінен қақпадым. 
Алайда менің қолымнан келетіні, білетінім 
физика мен математика ғылымы. Сұрап 
келсе соны үйретемін. Кейін олар жоғарғы 
оқу орнын таңдағанда бірден физматқа 
бара ды. Содан соң аспирантура, докто ран-
тураны оқиды. Тағы бір айта кетерім, �зім 
университетте оқып жүргенде әке-шешеме 
басқа балаларының «бір-бір баласын оқы-
тып шығамын» деп уәде берген едім. Сол 
та ғы да бар. Құдай қосқан жұбайым да орта 
мек тепті алтын медальға бітірген математик 
болып жолықты. Жалпы �з отбасымның 
екі мүшесі мектепті алтын медальмен, ал 
та ғы екеуі «Алтын белгіге» бітірген. Біраз 
ба лам, аға не інімнің балалары да бар, әуле-
ті мізде барлығы 21 адам теориялық физика 
жә не математика ғылымын таңдады. Қазір 
олар ды еліміздегі және шет елдегі ғылыми 
к�п шілік «Мырзақұловтар әулеті» деп та-

ниды. Осы жерде менің докторлық дис сер-
тация қорғағандағы банкетімде белгілі 
фи зик-теоретик, академик Мейірқан !б-
дил  диннің «Негізі сенің бабаларыңда бір 
да  нышпан болған» деген с�зі есіме түсіп 
отыр.

– Сізді әлемге танытқан «Мырзақұлов 
тең деулері» екені с�зсіз. Осы жаңалықты қа-
  рапайым оқырманға түсіндіріп бере кет сеңіз?

– Мен ғылымда физика-математиканың 
екі тарауымен айналыстым. Біріншісі – со-
литондар теориясы, екіншісі – аст ро фи-
зика, гравитация, космология. Аспиран ту-
ра да оқығанда ғылыми жетекшім со ли тон-
дар теориясын зерттеу тақырыбы ре тінде 
бе р ді, соны зерттеп, кандидаттық дис сер-
та ция қорғадым. Іргелі ғылымдардың жаңа 
ба ғытының бірі – солитондар теориясын 
ел ге алып келдім. Енді «Мырзақұлов тең-
деу лері» дегенге келсек. 1967 жылы 4 аме-
ри калық ғалым сызықтық емес теңдеулерді 
ше шетін әдіс ойлап тауып, оның теориясын 
ұсын ды. 1971-73 жылдары ол теорияны 
бас  қа теңдеулерге қолданып к�ріп, оның 
уни версалды әдіс екеніне к�з жетті. С�йтіп, 
оны физикада және ғылымның басқа да 
түр лі салаларында қолдана бастады. Алайда 
сы зықтық емес теңдеулер солардың әрқай-
сы сын сипаттайды. Оның бір жері бар, бір 
тұ сы жоқ, яғни әлі зерттелмеген. Мен осы 
ашық қалған, зерттелмеген жерлерін тауып, 
дә лелдеп толықтырдым. Табиғаттың күр-
делі де, тылсым физикалық құбылыстарын 
ма те матика тілінде сипаттайтын теңдеу ле-
рім қазір «Мырзақұлов теңдеулері» деген 
ат қа ие болды. 

Енді екінші ғылыми бағытыма келсек, 
фи зиканы зерттей жүріп, басқа ғылымды 
да зерттеп, ой-�рісімді кеңейткім келді. 
Сол үшін астрофизика, гравитация, кос мо-
ло   гияны қолға алдым. Алайда бұл тақы-
рып тармен елде айналысуға мұршам бол-
ма ды. Jйткені экономикалық жағдай, �т-
пе лі кезеңдегі тұрмыстың әлегі мазалай 
бер ді. Содан соң басқа елге, жерге кетіп 
то лық ғылыммен айналысу керек деп шеш-
тім. Ақыры «Болашақтың» стипендиясын 

алып бір жылға АҚШ-тың Калифорния 
уни верситетіне барып жұмыс істедім. Жа-
тақхананың шағын б�лмесінде тұрдым. 
Кос мология саласында әлем ғалымдарының 
на зарында жүрген !лемнің үдемелі ұлғаю 
се бептерін зерттеуге бар ынтамен кірістім. 
Со ның нәтижесінде «Мырзақұловтың гра-
ви тациясы» дүниеге келді. Jз білімім, күш-
қайратыма сеніп, к�пшілік ғалымның тісі 
бата бермейтін Ғаламды және оның үдемелі 
даму себептерін гравитация теориясын 
дамыту арқылы зерттеуім European Physical 
Journal C халықаралық танымал ғылыми 
жур    налда (2011, v.71, N9, 1752) «Accelerating 
universe from F(T) gravities» тақырыбымен 
жарияланды. Осы тың жаңалыққа шетелдік 
ға лымдар мен беделді басылымдарда бірі-
нен кейін бірі сілтеме жасай бастады. Со-
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ХАБАРЛАНДЫРУ
Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, 

Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайында 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-
түрік университеті. (Университет) Телефон: +7(7253) 
36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және 
сату» Регламентінің 20-бабының ашық конкурс негізінде 
№АР15573823 «Иновациялық технологиялар негізінде 
биоресурстарды коммерциялық игеру арқылы  Қожа 
Ахмет Ясауи атындағы Халықаралық Қазақ-Түрік 
университетінің ботаникалық бағының бағалы гендік 
қорын сақтау» атты коммерцияландыру жобасының 
күнтізбелік жоспарына сәйкес шығын материалдарымен 
керек-жарақтарды сатып алу бабында қарастырылған 
тамшылатып суару жүйесін сатып алу үшін университет 
есебінен бекітілген сатып алу. 

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға 
университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 
10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т@мендегі 
құжаттарды ұсынуларыңызды сұранамыз:

1. Aлеуетті @нім берушінің  қаржылық жағдайы 
туралы банктен алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарды 
жеткізу саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары;

3. Aлеуетті @нім берушінің заң талаптарына сәйкес 
тиісті құзіретті органдарға тіркелуі туралы анықтама;

4. Aлеуетті @нім беруші тауардың сапа сәйкестігін 
тексеру мақсатында олардың үлгілерін, каталогтарын 
немесе суреттерін @ткізуге тиіс.

5. Aлеуетті @нім беруші ҚҚС т@леуші болса сатып 
алынатын тауарлар бойынша ұсынған баға ұсынысының 
ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Aлеуетті @нім берушінің уәкілетті органнан 
берешегі жоқ туралы анықтамасы.

7. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік ретінде 
конкурсқа ұсынылған жалпы  соммасының кем дегенде 
5 пайызы (%) м@лшерінде мына есепшотқа аударылуы 
талап етіледі: Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ мекемесі, БСН-
9 9 0 4 4 0 0 0 8 0 4 3 ,  Б С К - H S B K K Z K X ,  Ж С К -
KZ436010291000010707, Кбе-16, «Қазақстан Халық 
Банкі» АҚ немесе банктік кепілдік берілуге рұқсат.

Сатып алынатын қажетті тауарлардың тізімі http://
ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақшасынан 
немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 
мекенжайында орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 
09.06.2023 (15:00), №201 кабинет.

Сатып алуға !тінімді !ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы 

конвертке салынып, м@р басылып, хабарландыру 
жарияланған уақыттан бастап 20 күнтізбелік күн ішінде 
Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 
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керек жарақтарды сатып алу. 

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға 
университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 
10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т@мендегі 
құжаттарды ұсынуларыңызды сұранамыз:

1. Aлеуетті @нім берушінің  қаржылық жағдайы 
туралы банктен алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарды 
жеткізу саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары;

3. Aлеуетті @нім берушінің заң талаптарына сәйкес 
тиісті құзіретті органдарға тіркелуі туралы анықтама;

4. Aлеуетті @нім беруші тауардың сапа сәйкестігін 
тексеру мақсатында олардың үлгілерін, каталогтарын 
немесе суреттерін @ткізуге тиіс.

5. Aлеуетті @нім беруші ҚҚС т@леуші болса сатып 
алынатын тауарлар бойынша ұсынған баға ұсынысының 
ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Aлеуетті @нім берушінің уәкілетті органнан 
берешегі жоқ туралы анықтамасы.

7. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік 
ретінде конкурсқа ұсынылған жалпы  соммасының кем 
дегенде 5 пайызы (%) м@лшерінде  мына есепшотқа 
аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ 
мекемесі, БСН-990440008043, БСК-HSBKKZKX, 
ЖСК-KZ436010291000010707, Кбе-16, «Қазақстан 
Халық Банкі» АҚ немесе банктік кепілдік берілуге 
рұқсат.

Сатып алынатын қажетті тауарлардың тізімі 
http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақ-
шасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 
даңғылы №29В мекенжайында орналасқан Қ.А.Ясауи 
атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, 
Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 
23.06.2023 (15:00), №201 кабинет.

Сатып алуға !тінімді !ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы 

конвертке салынып, м@р басылып, хабарландыру 
жарияланған уақыттан бастап 20 күнтізбелік күн ішінде 
Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 
мекенжайында орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203 кабинетте қабылданады.

Атырау облысында «Ма�ат – Солт�стік 
Кавказ» магистралды� газ ��бырыны� 
екін ші тарма�ы іске �осылды. Б�л – 
Атырау облысы �шін энергетика, жалпы 
газбен �амту саласында�ы ма�ызы зор 
�лкен жа�алы�. Себебі «Ма�ат – Сол-
т�стік Кавказ» магистралды� газ ��быры-
ны� лупингі – м�найлы %лке �шін страте-
гиялы� мәнге ие жоба. 

Инвестициялық жобаны «Самұрық-Қа-
зына» ұлттық әл-ауқат қорына қарасты Qa-
zaqGaz ұлттық компаниясы Атырау облысы 
әкімдігімен ынтымақтастықта жүзеге асырып 
отыр. 

«QazaqGaz» ұлттық компаниясы» Акцио-
нерлік қоғамының Басқарма т@рағасы Санжар 
Жаркешовтің айтуынша, жоба тікелей Мем-
лекет басшысының тапсырмасына сәйкес 
жүзеге асырылып отыр. Себебі бұған дейін 
Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев 
бір Атырау облысы ғана емес, жалпы респуб-
лика бойынша халықтың, ірі @неркәсіп орын-
дарының энергетикалық қауіпсіздігін арттыру 
туралы міндет жүктеген болатын. 

«Мақат – Солтүстік Кавказ» магистралдық 
газ құбырының лупингі – ең алдымен, әлеу-
меттік, стратегиялық маңызға ие жоба. Жаңа 
лупинг жобасы Атырау облысының энергети-
калық қауіпсіздігін қамтамасыз етуге бағыттал-
ған. Екіншіден, жоба облысты газбен қамтама-
сыз ету үрдісін сенімді және үздіксіз ету, @нді-
рістік объектілер мен шаруашылық жүргізуші 
субъектілерді экологиялық тұрғыда таза отын 
түріне, яғни табиғи газды тұтынуға к@шіруге 
ық пал етеді. Сонымен бірге, жергілікті тұрғын-
дар дың @мір сүру жайлылығын арттыру, еңбек 
және тұрмыс жағдайын жақсарту сынды мін-
деттері де бар», – деді «QazaqGaz» ұлттық 
компаниясы» Акционерлік қоғамының 
Басқарма т@рағасы Санжар Жаркешов.

Тауарлы газ @ндірісін арттыруды басты 
мақсат етіп отырған компания үшін «Мақат 
– Солтүстік Кавказ» газ құбыры лупингі – 
маңызды жобалардың бірегейі. 30 жылдан 
астам уақыттан бері қолданылып келе жатқан 
магистралдық газ құбырының жаңа лупинг 
жобасының іске қосылуы газ тасымалдау 
жүйесінің «екінші тынысын» ашады. 

Жаңа жобаның ұзындығы 130 шақырымға 
дейін жетеді. Жылдық қуаты 13,147 млрд м3-қа 
дейін газ тасымалдауға шақталған. 

Атырау облысы әкімінің орынбасары 
Қайрат Нұртаевтың айтуынша, мұндай газ 
тасымалдау қуаты Атырау облысын толықтай 
газбен қамтамасыз етуге жетеді. 

«Атырау облысы – қарқынды дамып келе 
жатқан аймақтардың бірі. Облыс орталығында 
ғана емес, аудандарда да мектеп, балабақша, 
к@пқабатты тұрғын үйлер сынды әлеуметтік 
нысандар к@птеп салынуда. Бұл газ құбырының 
жаңа тармағы тұтас облысты газбен кідіріссіз 
қамтамасыз етуге мүмкіндік береді.

Кейде құбырларды ж@ндеу жұмыстары керек 
болады, осындайда энергетикалық коллапс орын 
алмауы үшін де бұл жобаның стратегиялық 
маңызы зор. Сондай-ақ жоба Атырау облы-
сындағы «Ұлттық индустриалды мұнай-химия 
технопаркі» арнайы экономи калық аймағын 
үздіксіз газбен жабдықтауды қамтамасыз етуге 
мүмкіндік береді», – дейді Атырау облысы 
әкімінің орынбасары Қайрат Нұртаев.

Салада 46 жыл еңбек еткен ардагер Таңбай 
Наушиев лупинг жобасының маңызы ерекше 
екенін айтты. Ардагердің пікірінше, «Мақат 
– Солтүстік Кавказ» магистралдық газ құ-
бырының екінші тармағының іске қосылуы 
Қарашығанақ, Теңіз, Қашағаннан шығатын 
газды @ңдеп, Қазақстанның ішкі нарығында 
пайдалану мүмкіндігін кеңейтеді. 

«Негізгі құбыр желісінің қолданысқа 
берілгеніне 30 жылдан астам уақыт болды. 

Бұл – @ндіріс саласы үшін үлкен мерзім. Aри-
не, құбыр болған соң ол коррозияға ұшы-
райды, тот басады. Желі бойында кептеліс, 
б@гет пайда болады. Жаңа жоба облысты 
осындай техника лық кедергілерден құтқарып 
отыр. Aрі жаңа жобадағы газ құбырының 
диаметрі де қолайлы. 

Қазіргідей алмағайып заманда бізге бірде 
бір текше метр газды жоғалтуға болмайды. 
Себебі газ – қымбат байлық», – дейді сала 
ардагері Таңбай Наушиев. 

Сала ардагері с@зінің жаны бар. Расымен 
де, ширек ғасырдан астам уақыттан бері 
қолданыста келе жатқан газ құбырына 2019 
жылы тексеру жүргізілген болатын. Тексеру 
нәтижесі құбырларда ақаулар барын анық-
тады. 

Егер «Мақат – Солтүстік Кавказ» магис-
трал дық газ құбыры күзгі-қысқы жылыту мау-
сымы кезеңінде істен шығар болса, Атырау 
қаласы мен облыс тұрғындары бір сәтте газсыз, 
жылусыз, сусыз қалып, қиын жағдай туған 
болар еді. Бұған балабақша, мектеп, аурухана 
сынды әлеуметтік нысандарды қосыңыз. 

Сондықтан ішкі энергетикалық қауіпсіз-
дікті қамтамасыз етуде де «Мақат –Солтүстік 
Кавказ» магистралдық газ құбырының стра-
тегиялық маңыздылығы зор екенін айта кет-
кеніміз ж@н.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

ЭНЕРГЕТИКА САЛАСЫНДАҒЫ ЭНЕРГЕТИКА САЛАСЫНДАҒЫ 
СОНЫ ҚАДАМСОНЫ ҚАДАМ

Алаяқтықтың күрт @суіне бай-
ла нысты Қарағанды облысы По-
лиция департаменті бастығының 
орынбасары Aбіл Aбілдин облыс 
тұрғындарына арнайы үндеу жа-
риялады.

 – Интернет алаяқтық фактілері 
бойынша ескертулер мен алдын алу 
жұмыстарына қарамастан, облыс 
тұрғындары тарапынан алаяқтар-
дың алдауына түсіп жатқан азамат-
тардың саны күн санап @сіп барады. 
Сіздерге тағы да үндеу жасауға 
мәж бүр болып отырмын. Жыл 
басынан бастап аумақтық ішкі 
істер органдарында алаяқтардың 
арбауына түсу фактісі бойынша 677 
қылмыстық іс тіркелді. Алаяқ-
тардан тұрғындарға келтірілген 
шығын 1 миллиард 16 миллион 179 

мың теңгені құрайды. Жыл ба-
сынан бастап, полиция қызмет-
керлерімен жүргізілген кешенді 
іс-шаралар барысында ақпараттық 
жүйе арқылы бірнеше қылмыс 
жасаған 12 адам ұсталды, – деді 
Қарағанды облыстық ПД басты-
ғының орынбасары Aбіл Aбілдин.

Оның айтуынша, алаяқтардың 
арасында @здерін «банк қызмет-
керіміз» деп таныстырып, жымыс-
қы ойын жүзеге асыратындар к@п. 
Дәл осындай сипаттағы алаяқтық-
тың 212 дерегі тіркеліп, одан тұр-
ғындар 400 миллион теңге к@лемін 
зардап шеккен екен. 

Алаяқтың шырмауына түскен 
жанның бірі Шет ауданы Нұраталды 
ауылының тұрғыны Зәуре Молда-
байқызы биыл 21 ақпанында «жем» 

болды. Сол күні оған алаяқ оған 
«Ұлттық банк қызметкерімін» деп 
хабарласып, есепшотына қауіп 
т@ніп тұрғанын айтқан. Ізін ала әлгі 
қызметкер кейіпкеріміздің жеке 
куәлігін сұратқан. Осылайша, 
айналдырған 10 минуттың ішінде 
оның есепшотындағы бар қаржы 
алаяқтардың оңай олжасына ай-
налып кеткен. 

Абай аудандық полиция бас-
қармасына 53 жастағы қала тұрғы-
нынан арыз түскен екен. Оның 
телефонына да белгісіз біреу банк 
қызметкері ретінде хабарласып, 
есепшотын сақтандырамын деген 
желеумен 10 млн теңгеден астам 
ақшасын иемденіп алған.

Бір ғана Осакаров аудандық 
полиция б@лімінің @ндірісінде 

алаяқтық бойынша қозғалған 12 
қылмыстық іс бар. Күдікті аудан 
тұрғындарының сеніміне кіріп, 
олардың атына онлайн несие рә-
сімдеген. Осылайша, жәбірлену-
шілерге 12 миллион теңге к@лемінде 
шығын келтірілген. 

– Кейбір жағдайларда бұндай 
қылмыстарға қаржы ұйымдары 
қызметкерлерінің қатысы анық-
талып жатады. Мысалы, полиция 
қызметкерлері жүргізген кешенді 
жедел-іздестіру шаралары кезінде 
40 жастағы банк қызметкері ұс-
талды. Ол @зінің қызметін пайдала-
нып, 33 жастағы танысына 66 жас-
тағы зейнеткердің жеке деректерін 
беріп, күдікті зейнеткерге 930 мың 
теңге шығын келтірген. Қазір кү-
діктілердің осыған ұқсас қыл мыс-
тарға қатыстылығы тексеріліп 
жатыр, – дейді Aбіл Aбілдин.

К@шедегі к@мек сұраған дарға да 
сенім жоқ. Олай дейтініміз, поли-
цияға 28 жастағы қала тұрғыны 
арызданған. Жәбірленуші қаладағы 
базарда белгісіз біреу одан шұғыл 
қоңырау соғу мақсатында ұялы 
телефонын сұраған. Кейін біреумен 
с@йлескен болып, телефонды ие-
сіне қайтарып берген. Алайда осы 
аралықта күдікті жәбірлену шінің 
ұялы телефонындағы мо бильдік 
қосымша арқылы 600 мың теңге 
несие рәсімдеп, оны аударып ал-
ғаны белгілі болды. Криминалдық 
полиция қызметкерлерімен жүр-
гізілген кешенді іс-шаралар бары-
сында осы іске қатысы бар деген 
күдікпен 29 жастағы азамат ұс-
талды. 

Ал Жаңа-Майқұдық полиция 
б@ліміне 37 жастағы қала тұрғыны 
арызбен келген. Ол белгісіз біреу 
жеке басын куәландыратын құжа-
тын ұрлап әкетіп, кейін жеке де-
ректерін пайдалану арқылы шағын 
несие ұйымдарынан 6 несие рәсім-
дегені туралы айтқан. Жедел-тергеу 
тобы қызметкерлерімен жүргізілген 
кешенді іс-шаралар барысында осы 
іске қатысы бар деген күдікпен 35 
жастағы күдікті анықталды. 

Бүгінгі күні облыста «Тоқта, 
алаяқ!» атты кең к@лемді акция @тіп 
жатыр. Акция тұрғындарды ақпа-
раттық қауіпсіздікті сақтауға ша-
қырады. 

4дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ, 
Қарағанды облысы

МЫҢ АЙЛАЛЫ МЫҢ АЙЛАЛЫ 

АЙЫЛЫН ЖИМАЙДЫ
АЛАЯҚТАРАЛАЯҚТАР

Жеке куәлікті б%тен адам ны� �олына беруге болмай ты ны жиі айтылады. С%йте т�ра, 
��жат�а сал�ырт �арайтындар бар. Ал а�паратты� технология дәуірінде жеке 
деректі� �олды болуыны� зардабы ауыр. Бір �ана *ара�анды облысында жыл 
басынан бері 677 интер нет-алая�ты� тіркелген екен. +сіресе, жал�ан 
банктік опера циялар туралы 
хабарласып, 
т�р�ындарды� 
есепшотына �ол 
салатындар к%п. 
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АЙМАҚ

Биыл бағаны тұрақтандыру 
мақсатында 588,1 тонна кар-

топ, 720 тонна пияз, 106 тонна 
қырыққабат, 133 тонна сәбіз 
қоры жинақталған. Нәтиже-

сінде, 1 547,1 тонна к�к�ніс 
сатып алынса, оның 9,2 пайызы 
тасымалдау, сақтау, дүкендерге 

апару, тұтынушылардың ірік-
теп сатып алуынан соң жарам-

сыз болуына байла нысты 
жойылғанын жеткізді.

ҚОҚЫСҚА ҚОҚЫСҚА 
ТАСТАҒАНДАРҒАТАСТАҒАНДАРҒА

ТОСҚАУЫЛ БАР МА?

ÊˉÊˉÍІÑÒІÊˉÊˉÍІÑÒІ

ÊÅØІÐІÌ  ÆÎҚÊÅØІÐІÌ  ÆÎҚ

ÆÀÐÛËÛÑҚÀÆÀÐÛËÛÑҚÀ

Жалпы, елдің жайын ескере келе, 
жоқ шылықтың тауқыметін тартқан ха-
лыққа аз да болса септігін тигізуді к�з-
деген шаралар жүргізіліп жатыр. Дей-
тұрғанмен, әлі кем-кетік тұсы жетерлік. 
Соның ішінде халықты арзан бағадағы 
азық-түлікпен қамтамасыз етуге бағыт-
талған «Байқоңыр» %КК-нің жұмысы 
барлық талапқа сай деп айтуға келмейді. 
Корпорацияның бұған дейін де осыған 
ұқсас былықтары елге жария болған.

Сәл кейінге шегінсек, «Байқоңыр» 
%КК» ҰК» 2011 жылы құрылған. 2013 
жылы Қызылорда облысы әкімінің қау-
лы сымен «Байқоңыр» %КК» ҰҚ» «Қы-
зылорда» әлеуметтік-кәсіпкерлік кор по-
рациясы» акционерлік қоғамы болып 
қайта аталған. Содан бері корпорация 
Қызылорданың �ркендеуіне жұмыс жүр-
гізіп келеді. Яғни, �ңірде кәсіпкерліктің 
дамуына барынша жағдай жасауға негіз 
қаланды. Бұл тұрғыда �ндірістерді жаңар-
ту, инвестиция тарту мен үкіметтік бағдар-
ламаларды жүзеге асыруға жол ашып 
отыр.

Негізінен, аталған кәсіпкерлік корпо-
рациясы Сыр �ңіріндегі ірі жобаларды 
жүзеге асыруға бағытталды. Соның ішінде 
агро�неркәсіп кешеніндегі жобаларды 
іске асыруға мұрындық болды. Атап айт-
сақ, оның қатысуымен құрылған «Қы-
зылорда СПК балық», «Қаратерең балық» 
кәсіпорындары балық шаруашылығын 
дамытуда жүйелі жұмыстар жүргізгені 
белгілі. Сондай-ақ Арал балық �ңдеу 
зауы тын сақтап қалу, күріш �ндірушілер 
консорциумын қүру және к�птеген ин-
вестициялық жобаларды жүзеге асыруға 
ұйытқы бола білді. 

Бертін келе әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясы �ңірдегі азық-түлік тауар-
ларының бағасын тұрақтандыру шара-

ларын қолға алды. Осы арқылы қазынадан 
б�лінген қаржыға әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік �німдерінің қоры жасақталып, 
нарықтағы бағаның тұрақтануына ықпал 
етуді к�здеді. 

Соның нәтижесінде әлеуметтік дү-
кендер желісі ашылып, халықты т�мен 
баға дағы азық-түлік �німдерімен қамта-
масыз ете бастады. Алайда тұтынушылар 
тарапынан күнделікті қолданатын азық-
түлік �німдерінің сапасына сирек те болса 
сын-ескертпелер айтылып жүрді. 

Жалпы %КК-нің 2021 жылы да осыған 
ұқсас келеңсіздікке жол бергені к�пші-
ліктің жадынан шыға қойған жоқ. Сол 
жылы азық-түлік қорының 25 пайызы, 
яғни 300 тоннадай �німнің далаға тастал-
ғаны қалың бұқараның наразылығын 
туғызған болатын. Ашығын айтқанда, бұл 
Сыр �ңіріндегі алғашқы жағдай емес. 
Мұндай келеңсіздік жиі бой к�рседі. 

%леуметтік желіде 26 мамыр күні 
жария болған жайсыз жағдайдан кейін 
Қызылорда облысы әкімдігінде �ткен 
мә жілісте азық-түлікті далаға тастаған 
корпо рацияның жұмысына тиісті баға 
берілді. 

Жиында жауаптылар «Байқоңыр» 
әлеуметтік-кәсіпкерлік корпорациясы-
ның қалдықтарды 25 мамыр күні тас-
талғанын растады. Мұны азық-түлік ұзақ 
сақтал ғанда, �з салмағын жоғалтуымен 
түсін дірді.

Алайда корпорация басшысының бұл 
ақталуы, оны жауапкершіліктен құтқара 
алмайтыны түсінікті. Осы жағдайға жол 
бергені үшін «Байқоңыр» %КК» АҚ бас-
қарма т�рағасы Самат Ерниязов қызме-
тінен босатылды. 

нәтижесі», – деп мәлімдеді осы жайында 
басқарма басшысы.

Осы мәселе т�ңірегінде «Байқоңыр» 
әлеуметтік-кәсіпкерлік корпорациясына 
хабарласып, жай-жапсарын білмек бол-
дық. Корпорация тарапынан ешқандай 
заң талаптарынан тыс әрекеттерге жол 
берілмегенін айтып, ақталып отыр. Яғни, 
жарамсыз тауарларды жоюдың барлық 
талаптары �з шеңберінде жүргізілген.

«26 мамыр күні әлеуметтік желілерде 
қоқыс полигондарына т�гілген жарамсыз 
к�к�ніс қалдықтары туралы жазба тарады. 
=здеріңізге белгілі, әлеуметтік маңызы 
бар азық-түлік тауарлары бағасының 
негізсіз �суіне жол бермеу үшін тұрақ-
тандыру қорына азық-түлік сатып алы-
нады. Бұл �німдер арнайы әлеуметтік 

дүкендер мен ірі сауда үйлері желілеріне 
жеткізіліп, т�мен бағамен сатылады. 
Сонымен бірге к�шпелі азық-түлік жәр-
меңкелерінде �ңір тұрғындарына жеңіл-
детілген бағамен ұсынылады. Дүкендерде 
жарамсыз болып қалған �німдер қайтадан 
қоймаға әкелініп сақталады. Оның ішінде 
жарамсыз қалдықтардың қалуы заңды 
құбылыс. Соған сәйкес қоймадағы тауар-
лар ай сайын сараптамадан �ткізіледі. 
Жою алдында, жарамсыз к�к�ніс тауар-
лары актіленіп, «Ұлттық сараптау және 
сертификаттау орталығы» акционерлік 
қоғамының сынақ хаттамасы алынады. 
%рі қарай қауіпті тамақ �німдерін жою 
ж�нінде комиссия құрылып, шешім 
қабылданады. Арнайы мамандардың 
қоры тындысы бойынша есептен шыға-
рылып, келісімшартқа сәйкес қоқыс 
полигонына апарылады. Жарамсыз 
�німдер биылғы 25 мамыр күні жойылған 
еді. Желіде тараған жазбада сол процесс 
баяндалған», – деді «Байқоңыр» %КК �з 
хабарламасында.

Жалпы, құзырлы орынның мәлім-
деуінше, биыл бағаны тұрақтандыру 
мақсатында 588,1 тонна картоп, 720 тонна 
пияз, 106 тонна қырыққабат, 133 тонна 
сәбіз қоры жинақталған. Нәтижесінде, 
1 547,1 тонна к�к�ніс сатып алынса, оның 
9,2 пайызы тасымалдау, сақтау, дүкендерге 
апару, тұтынушылардың іріктеп сатып 
алуынан соң жарамсыз болуына байла-
нысты жойылғанын жеткізді.

%леуметтік желіде тараған бейнежаз-
бада «�німдерді адамдарға таратып бермей 
ме?» деген пікірге орай тамақ �німдерін 
кәдеге жарату мен жоюдың �з ережесі 
болатынын алға тартты. Бұл тұрғыда 
Үкіметтің арнайы қаулысына сәйкес, 
жойыл ған к�к�ністерді адамдарға немесе 
үй жануарларына беру адамдың �мірі мен 
денсаулығына зиян келтіретіндігін мәлім-
деп отыр.

Ал келешекте мұндай келеңсіздікті 
болдырмау мақсатында жасалып жатқан 
жұмыстары ж�нінде мардымды жауап 
бере алмады. 

Негізінен, Үкімет қаулысына сәйкес, 
азық-түлік тауарларының тізбесіне әлеу-
меттік маңызы бар 19 түрлі тауар 
енгізілген. 2023 жылғы күзгі �німнен 
3 453,3 тонна ауыл шаруашылығы �нім-
дерін алдын ала ақы т�леу шартымен 
форвард тық сатып алу к�лемі белгіленіп, 
тұрақ тандыру қорын толықтыруға 
901,6 млн теңге бағытталыпты.

Аталмыш мәселеге орай Қызылорда 
облысы әкімдігі тарапынан арнайы 
комиссия құрылып, мәселенің мән-жайы 
мұқият тексерілетінін хабарлады. Алдағы 
уақытта мұндай жағдай қайталанбас үшін 
тиісті ұсыныстар әзірленетін болды.

Жалпы, тұрғылықты халық жаппай 
ысырапшылдыққа жол беріп келген 
корпорация басшылығын жұмыстан 
босатумен мәселе түзеліп кетпейтінін 
айтып отыр. Халықтың несібесін аяқасты 
еткендерге қандай да бір шара к�рілуін 
талап етеді. Сондықтан мәселе жан-
жақты тексеріліп, жауапкершілік таныт-
пағандар тиісті жазасын алса игі. Құзырлы 
орындар халық талабын ескерусіз қал-
дырмауы тиіс.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Жаз�ы маусым басталса болды 
Аршалы ауданы т�р�ындары �иыр-
шы� тас �ндіретін �ндіріс орындары-
ны� �ою т�тіні мен ша�ына т�ншы�ып 
жан са�тау�а мәжб�р болады.    

Бүгінде ауданда ресми тіркелген 38 
зауыт бар. Аудан аумағында карьерлердің 
саны жыл �ткен сайып к�бейіп барады. 
Тұрғындар қиыршық тастарды �ндіруде 
қатты жарылыстардың күшеюіне де алаң-
даулы. К�пшілік жарылыстардың қатты 
бола тыны соншалық, үйлердің қабырға-
лары қақырап, терезелері шытынап сына-
тын оқиғалар жиілеп кеткен. Мұнымен 
қоса, қою шаң үйлер мен жалпы кентті 
тұтастай басып, тыныс алу аса қиындап 
кететін болған. Ауданда онкологиялық 
ауруға шалдыққандар саны да к�бейе 
түскен. Алайда жергілікті билік пен облыс-
тың құзырлы органдары мен Экология 
департаментінің басшылықтары «бәрі де 
рұқсат етілген қалыпты м�лшерде» деген 
сырғытпа жауап беруден әрі аспайды. 

Астанадан таяқтастам қашықтықтағы 
Аршалы кентінде бүгінде 6 мыңнан астам 
халық түтін түтетеді. Дабыл қаққан тұрғын-
дар соңғы кездері жарылыстардың қуаты 
бұрынғыдан да қатты күшейіп кеткенін 
айтып жүр. Олардың айтуларынша, құлақ 
тұндыратын қатты дауыстан тіпті үйлер 
сілкінеді екен. Кейбір үйлердің қабырға-
лары қақырай жарылып та кетіпті. 

– Бірнеше күн бұрын үйіміз тұтастай 
қопарыла сілкінді. %рі бұл алғашқы жағдай 
емес. Мұның бәрін кім жасырып, жауып 
отыр? Адамдардың бәрі арыз-шағым жа-
зып жатыр. Бірақ ешқандай нәтиже жоқ. 
Барлық жауапта «рұқсат етілген қалыпты 
нормадан аспайды» деген жауап келеді. 
Жауаптылар үйдің шатыры біреулердің 
басына құлап, орны толмайтын қайғылы 
жағдай болғанын күтіп жүргендей? Осыған 
дейін жарылыс болатыны ескертіліп, 
дабыл соғылып, белгі берілетін. Енді ол да 
жоқ. Ойда жоқта қатты жарылыс болады. 
Соңғы жарылыста тіпті аспан түнеріп тұ-
тастай қап-қараңғы болып түк к�рінбейтін 
шаң болып кетті. Шаңды басатын су да 
себілмейді. Қашанға дейін осылай күй 

кешеміз? Карьердегілер еш жаза қолданыл-
мағандықтан шектен шығып кетті. 
Жарылғыш заттардан қалған қаптар әр 
жерде шашылып жатыр. Бірақ оған да 
ешкімнің бас қатырғысы келмейді», – 
дейді Аршалы кентінің тұрғыны Елена 
Виноградова.

Аршалы ауданының қоғам белсенділері 
соңғы жарылыстар 19-20 мамыр күндері 
аудан орталығында жиналыс �тіп жатқан 
кезде болған. Бұл оқиғаға облыс орталы-
ғынан келген шен-шекпенділер мен 
Экология департаментінің басшылары да 
куә болған екен. 

– Экологиялық жиналыс 19 мамырда 
�ткен. Бірақ мені онда кіргізбеді. Дәл сол 
кезде кент іргесіндегі карьерлерді қою қара 
шаң басып артынан қатты жарылыс болды. 
Оны осы жиналысқа келген облыстағы 
әкім қаралар мен экологтар да к�збен 
к�ріп, құлағымен естіді. Бірақ бұдан кейін 
де ешқандай шара қолданылмады. Жи-
налыстың хаттамасын сұраттым. Бірақ әлі 
әкімдіктен хат-хабар болмай отыр. Жары-
лыстардан үйлері қақырап, терезелері 
шытынай сынғандар к�п. Ауылдың үйлері 
мен бау-бақшасын тұтастай шаң мен түтін 
басып қалады. Бірақ ешкім оған жауап 

бермейді. Біреулерге мұның тиімді болып 
тұрғаны анық. Мен �зім Волгодон ауы-
лында туып-�стім. Біздің ауылдың дәл 
іргесінде бар болғаны 350 метрде карьер 
бар. Ауыл мен арадағы қашықтықтың тым 
қысқа екенін жәні мұның заң талаптарына 
сай келмейтінін баяндап, =неркәсіптік 
қауіпсіздік департаментіне хат жаздым. 
Бірақ хатыма бүгінге дейін дұрыс жауап 
ала алмай отырмын, – дейді Аршалы 
ауданының белсенді тұрғыны Станислав 
Круглов. 

Аудан әкімдігіндегілер барлық карьер 
мен �ндіріс орындарындағы кен �ндіру 

жарылыстары =неркәсіптік қауіпсіздік 
департаментімен келісіліп жасалғанын 
тілге тиек етті. =з кезегінде департамент 
мамандары бұл жағдайдың бәрі зауыттар 
ұсынған деректермен есептелетінін жет-
кізді. 

– Қолда бар ақпараттарға сәйкес Арша-
лы кентінің айналасында 5 жер қойнауын 
пайдаланушы кәсіпорын жарылыс жұмыс-
тарын жүргізеді. Ережелерге сәйкес, жары-
лыс жүргізуге бір жылға рұқсат етіледі. 
Барлығы берілген есепке сәйкес жүргізіліп 
жатыр, – дейді Ақмола облысының 
=неркәсіптік қауіпсіздік департаменті-
нің басшысы Ерік Қабашұлы. 

Түйінді жағдайға қатысты Ақмола об-
лы сының Экология департаменті басшы-
лы ғының да пікірін білген едік. Депар та-
мент басшысы Аршалыда былтыр эколо-
гия лық заңға қайшы келетін фактілер 
тір келгенімен, оның бәрі араға уақыт са-
лып қайта түзетілгенін алға тартты.

– Былтыр қиыршық тас �ндіретін 
бірнеше кәсіпорынға кемшіліктерді жоюға 
нұсқаулар берілген. Одан кейінгі жүр-
гізілген тексерістер бәрінің қалыпты дең-
гейде екенін к�рсетті. Жуырда 19 мамырда 
Аршалы кентінде экологиялық жиынға да 
қатысып қайттым. Бірақ дәл сол күні 
жарылыс сезінген жоқпын, – деді Ақмола 
облысы Экология департаментінің ба с-
шысы Қадырхан  Бейсенбаев. 

Қатты жарылыстар мен шаң-түтіннен 
қажыған тұрғындар құзырлы органдардан 
қолдаудың жоқтығынан енді �здері әре-
кетке к�шкенін айтады. Ол үшін белсен-
ділер зауыттарға арнайы барып жағдайды 
�з к�здерімен к�ріп, тиісті құрылғылардың 
бар-жоғын, зауыттың экологиялық талап-
тарды қаншалықты орындайтынын бақы-
лауға алмақ. Дегенмен тұрғындар билік 
ор ган дарының жүгенсіз кеткен �ндіріс 
орын дарына назар аударылмайтынына 
наразы. Құзырлы органдар жоғарыдан 
б а қ ы л ау  ж а с а п ,  т и і с т і  к о м и с с и я 
құрылмайынша мәселе шешілмейтін 
сияқты. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

�ызылорда �аласында 
тоннала�ан азы�-т�лікті �о�ыс 

полигонына т�ге 
сал�андарды� с�мды� әрекеті 

әлеуметтік желіге 
жариялан�аннан кейін 

к�пшілік ашу-ызасын білдіріп 
жатыр. Ж�н. �ымбатшылы� 
�ыспа��а ал�ан cәтте елді� 

азы�ын �о�ыс�а т�ккен 
бәзбіреулерді� ессіз тірлігі 

а�тап алу�а т�рмайтыны аны�. 

«Шындығына келгенде, бұл әрекет 
тұрғындардың ашу-ызасын туғызды. Мә-
се ленің бұрыннан бар екенін біле тұра, 
ма мандарыңызбен бірге қоймадағы �нім-
дерді басқа мақсатқа пайдалану жолдарын 
қарастыру керек еді. Бұл жұмыс та жасал-
маған. 126 тонна �нім шіріп, жарамсыз 
күйге жеткенше ешқандай әрекет жасал-
маған.  Оны пайдаға асырудың балама 
жолдарын іздемегенсіздер. Бұл сіздің 
басшы ретінде жұмысты тиісті деңгейде 
үйлестіре алмағандығыңызды к�рсетеді. 
Елге жанашырлық таныта алмайтын 
адамдарға біздің арамызда орын жоқ», – 
деді жиында Қызылорда облысының 
әкімі Нұрлыбек Машбекұлы.

Сондай-ақ Қызылорда облыстық 
Ауыл шаруашылығы және жер қа-
тынастары басқармасының басшысы 
Талғат Дүйсебаевқа қатаң с�гіс жария-
ланды. 

Бұл тұрғыда басқарма басшысы да �з 
уәжін білдіріп отыр. Оның айтуынша, 
қоймада �німдер белгіленген талапқа 
сәйкес сақталып тұр.

«Биыл к�к�ніс алдыңғы жылға қара-
ғанда 3 есе артық м�лшерде сатып алын-
ғанымен, жою к�рсеткіші 3 есе аз, яғни 
9,2 пайызды құрап отыр. Ол алынған 
�німнің талапқа сәйкес сақталғанының 
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Қуаныш сыйлаған 
қайырымдылық 

шара
   
Халы�аралы� балаларды �ор�ау к�ні �ар-

са�ында «AMANAT» партиясы «Шин-Лайн» ком па-
ниясымен бір лесіп «Балаларымыз – аманатымыз!» 
респуб ли ка лы� �айырымдылы� жобасын бас та-
ды. Акция ая сында партияны� Астана �алалы� 
фи лиалы мен ком пания басшылары, �алалы� 
мәс лихат депу тат тары 6 мамандандырыл�ан ме-
ке меге бас с(�ты.

Мекемелерде ойын-сауық бағдарламалары ұйымдас-
тыры лып, балаларға республика бойынша 10 мыңнан 
ас там бал мұздақ таратылды. Бүгінде «�мірлік қиын жағ-
дайдағы ба лаларды қолдау орталығы», «SOS Астана ба-
лалар ауылы», «Мамандандырылған балалар үйі», «Ұлт тық 
балаларды оңал ту орталығы», University Medical Center 
корпоративтік қоры ның Ана мен бала ұлттық ғылыми 

ор талығы, «Жас-Нұр» саңыраулар қауымдастығы, «№3 
ар найы мектеп» сияқ ты ұйымдарда тәрбиеленіп отырған 
бүл діршіндер ме рей лі мерекеге қатысып, мәз-мейрам 
бол ды. 

«Бүгін «Шин-Лайн» компаниясымен бірігіп бала лар-
дың к+ңілін к+теретін керемет шара +ткіздік. «Бала лары-
мыз – аманатымыз!» республикалық қайырымдылық 
жо басының маңызы зор. Балалар – бізге аманат. Бізге олар 
арнайы бағ дарламаларын дайындап, концерт әзірледі. 
Партия әрқашан ерекше балаларға, ата-анасының қа-
рауын сыз қалған бүлдіршіндерге, сондай-ақ балаларды 
асы рап алған немесе қамқорлыққа алған отба сы ларға 
жан-жақты қолдау к+р сетуге дайын», – деді «AMANAT» 
пар тиясы Байқоңыр аудан дық филиалының атқарушы 
хат шысы Дәурен Ұлық панов.

Айта кету керек, «Шин-Лайн» компаниясы вафли 
ста ка нын дағы «Мишка на полюсе» балмұздағының саты-
лымынан түскен пайданың бір пайызын балалар үйінде 
тәрбиеленетін балаларға к+мекке бағыттайды. Ұйым-
дастырушылар мұндай бастама қоғамның назарын ата-
анасының қамқорлығынсыз қал ған балалардың күнделікті 
мәселелеріне аударуға мүм кіндік беретінін атап +тті. 
Тәрбиелік мәні зор игі шара Астана қаласында 2 маусымға 
дейін жалғасты. �йткені ама нат тықтар әлі 5 мекемеге 
қуаныш сыйлап, балалардың балбұл жанған жүзін к+руді 
мақсат етіп отыр. 

ҚҰНДЫ

Бесағаштық тұрғын қабір қазып жатқан кезінде қола мен 
қалайы қосылған сақ мәдениетіне тән к�не қазанды тауып 

алған. Ауыл  азаматтары табылған жәдігердің тарихын 
зерттеп білу мақсатында археолог Сауран Қалиұлына 

хабарласып,  мән-жайды баян еткен.
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Қасиетті 
Әулиеата 

өңірі – құнды жәдігерлерге 
бай мекен. Тасын түртсе тарихы 

көрінетін өлкеде көне 
қалашықтардың да саны аз емес. 

Кейінгі жылдары археологтер есте жоқ 
ескі заманнан сыр шертетін тарихи 

шаһарлардың үстінен түсіп, оны топырақтан 
аршып, көпке танытуда. Міне, сондай 

қалашықтың бірі жуырда Жамбыл ауданының 
Қаракемер ауылынан табылды.

ЖАМБЫЛ ЖЕРІНЕН 
ТАБЫЛҒАН

жәдігерл
ер

жәдігерл
ер

Саятхан САТЫЛҒАН

ҚАРАКЕМЕР ҚАЛАШЫҒЫ: 1 000 ЖЫЛ 
БҰРЫНҒЫ >РКЕНИЕТ 

Осыдан 1 000 жыл бұрынғы +ркениетке 
тиесілі қала 600 гектар аумақты алып 

жа тыр. Археологтердің айтуынша, к+не шаһар-
ды к+шпенділер мен түркі мемлекеттері мекен 
еткен к+рінеді. Тарихшылар Құмтиын ауы лы-
ның қасынан табылған Қаракемер қаласының 
ор нын екі б+лікке б+ліп отыр. Бірінші т+бе мен 
екін ші т+бенің арасы 700 метрді құрайды. Ар-
хео логтер тобының жетекшісі Ералы Ақынбек 
қа ланың хронологиялық жасын VII-XII ғасыр-
лар ға жатқызып, бірнеше мемлекет арасында 
ал ма-кезек ауысып отырғанын айтады. 

– Бұл жерде түрік қағанаттары +мір сүрген. 
Жалпы айтатын болсақ, Батыс түрік қағанаты, 
Түр кеш, Қарлұқ, Қарахан мемлекеттері тұсында 
осы қала гүлденіп, салтанат құрған. Ал қала бір-
неше құрылыс кезеңінен тұрады. Кей ғасырда 

 тех  но логиясы к+бімізді таңғалдыруда. �йткені 
шы ны сынығын алып, анықтап күнге қарайтын 
бол саңыз, ауа к+піршіктері аз. Eдетте ауа к+ пір-
шектері к+п болатын болса, оның балқу тем пе-
ра турасы т+мен және сапасыз болады. Қазба 
ке зінде табылған шынылар +те сапалы жасалған. 
Дәл қазір оны бізге жаса деп берсе, арнайы ап-
па  ратпен жасамасақ, қолдан жасай алмауымыз 
мүм кін. Қарапайым түрде шыны бұйым жасау 
үшін 1 200 градуста құмды ерітіп, балқытып жі беру 
деген ол +те жоғары дәлдікті қажет етеді, – дейді 
зооархеолог Мәмбет Шағырбаев.   

Сегіз адамнан тұратын алматылық архео-
логтер тобы бір ай бойы қазба жұмыс-

тарын жүргізуді жоспарлаған. Сондай-ақ олар 
жергілікті тұрғындарды да қаланы қазу жұмыс-
та ры на тартқан. Алайда аудан әкімдігі маман-
дары ның айтуынша, олар қазір қаланы қайта 
к+ міп кетіпті. Бәлкім, бұл да археологиялық 
қаз ба жұмыстарының бір құпиясы болар. Оны 
енді уақыт к+рсетеді. Алайда к+не қалашық ор-
нынан талай құнды дүние табылатынына бек 
се німдіміз. 

САҚ ДAУІРІНДЕГІ ТАЙҚАЗАН 
 Жамбыл ауданындағы Бесағаш ауылынан 

да б.з.д. V-ІІІ ғасырда +мір сүрген сақ дәуіріне 
тие сілі қазан табылды. 

Бесағаштық тұрғын қабір қазып жатқан 
кезінде қола мен қалайы қосылған сақ 

мәдениетіне тән к+не қазанды тауып алған. 
Ауыл азаматтары табылған жәдігердің тарихын 

зерт теп білу мақсатында археолог Сауран Қа-
лиұлы на хабарласып, мән-жайды баян еткен. 

– Бесағаш ауылының маңында зерттеушілер 
ор тағасырлық кезеңнің қалашығы деп келе жат-
қан Ақт+бе деген елді мекеннің орны бар. Бұл 
со нау Кеңес зерттеушісі Алек сандр Бернштам-
ның еңбектерінде к+рсетілген. Ал мына к+не 
жәдігер ерте темір дәуіріне тән болғандықтан, 
алдыңғы зерттеушілердің пайы мына қарама-
қайшы келіп отыр. Демек, Ақт+бе қалашығының 
тарихы сонау ерте темір дәуірінен тамыр тар та-
ды деген с+з, – дейді Шерхан Мұр таза атындағы 
Руханият және тарихтану орта лы ғының ди рек-
торы, тарихшы, археолог Сау ран Қалиев.

Археологтің кеңесі бойынша құнды жәдігер 
әзірге жақын маңдағы мектептің мұражайына 
ор наластырылып отыр. Алайда сақ дәуіріндегі 
тай қазан әлі талай зерттеуді қажет етеді.

ОҚУШЫЛАР 
ТАПҚАН ОЛЖА 

Жамбыл ауданына қарасты Қаракемер 
ауылының оқушылары ойнап жүріп, 

олжаға кенелді. Олар тауып алған құмыраны 
ар    хеологтер ІХ-ХІІ ғасырлардан қалған жәдігер 
деп бағалап отыр. 

Бұдан б+лек, Т+ле би атындағы мектептің 
оқушысы Артем Муравьев ауыл маңындағы 
қырда ойнап жүріп, беймәлім таңбалары мен 
керамикалық іздері бар білезікті к+зі шалады. 
Сондай-ақ тағы бір оқушы Қасымхан Жұмабай 
қола сырғалар мен білезіктерді топырақ ара сы-
нан тауып алған.

– Аталған жәдігерлерді достарыммен ойнап 
жүрген кезде тауып алдым. Жер қыртысынан 
жыл тыраған әлдебір затты к+зім шалды. Бірден 
қа зып алуға тырыстым. Кейін мектепке апар-
дым, – дейді Артем Муравьев.

Оқушылар олжасы тарихи мұра екені талас 
тудырмайды. Тарихшылардың айтуынша, бір 
кездері жәдігерлер табылған маңда Қарлұқ 
қағанаты үстемдік құрған екен. Ал бір ғасырдан 
кейін билікке қарахандықтар келген. 

Тағы бір дерекке сүйенсек, Т+рткүл т+бешігі 
маңында кезінде «Адахнет» деген ауыл болған 
к+рінеді. Т+бе Ұлы Жібек жолының негізгі 
б+лігіне жатпаса да, мұнда сауда-саттық жақсы 
дамыған. 

P.S.
С)з жоқ, Жамбыл ауданында табылып 

жатқан құнды жәдігерлер аталған елді мекен 
бірнеше к)не қаланың үстінде орналасқанын 

айғақтауда. Енді тарихи дүниелерді топырақтан 
аршып, жарыққа шығару қалып отыр. Ол үшін 

қомақты қаржы мен күш керек. Сондықтан 
Жамбыл ауданына жергілікті билікпен қатар 

облыс, қала берді республика к)лемінде к)ңіл 
б)лінуі қажет. Осыған жауапты министрлік пен 

комитеттер назар аударады деп сенеміз. 

Жамбыл облысы 

са лынғаны келесі ғасырда құлап, қираған. Оның 
үстіне, қайта қала салынғаны байқалып отыр. 
Жергілікті халық бұл жерді «Т+рткүлт+бе» дейді. 
Осы «Т+рткүлт+бе 1-де» к+лемі 11х12 метр  лік 
қазба жұмыстары жүргізілді. Нәти же сін де, 
бірнеше б+лменің орны анықталды», – дейді 
археолог Ералы Ақынбек. 

Аталған тарихи шаһардың орнын 1938 жыл 
кеңестік археолог, шығыстанушы Бернштам 
анық таған деген де дерек бар. Бірақ кешенді 
қаз ба жұмыстары жүргізілмей, зерттеу нысаны 
ре тінде назардан тыс қалып кетіпті. Ал Eлкей 
Марғұлан атындағы археология институтының 
археологтері былтыр қала орнын зерттеуге ниет 
танытыпты. Биыл қазба жұмыстарына қаржы 
қа ралғандықтан, археологиялық жұмыстар бас-
талып отыр. Қалашық орнынан шыны ыдыстар, 
әшекей бұйымдар, майшам, тас диірмен, темір 
соқа мен мал сүйектері табылуда. Тотығы шық-
қан темір соқа түркі мемлекеттерінде егін 
шаруа шылығы қарқынды дамығанын айғақтап 
тұр. Археологтер шыны ыдыстардың сынық-
тары на қарап, сол ғасырларда оны балқыту 
тех нологиясы жоғары деңгейде дамығанына 
таңырқай қарайды. Ал жануарлардың қаңқа-
лары на қарап, қала тұрғындары тек ұсақ малды 
қол да ұстаған деп болжам айтылады. Ірі малдан 
тек сиырдың сүйегі мен асығы шыққан. 

– Сол кездегі мүйізді ірі қаралар ұсақ болған 
се   кілді. Себебі бойы небәрі 1,30 см-ден сәл ғана 
ас  қан. Ал әшекей бұйымдарды әрлеп-сәндеуде 
ас   қан шеберлік к+рінеді.  Шыны жасау 
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